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H A F T - E - S O B H D A I L Y

تجزیه و تحلیل 
یک  سبد رای 
غافلگیر کننده 

آیا آرای پزشکیان شبیه آرای 
احمدی نژاد بود؟

مصطفی آرانی |تصــوری در 
فضای مجازی به وجود آمده که 
سبد رای مسعود پزشکیان همان 
ســبد رای محمود احمدی نژاد 
اســت. یعنی بدنه روســتایی و 
ضعیف تر اقتصــادی جامعه. آیا 

این تصور درست است؟
نه. اینطور نیست. هر دو مقدمه 

این استدلال غلط است.
مقدمــه اول این اســت که رای 
محمــود احمدی نــژاد از بدنه 
روســتایی و ضعیف تر اقتصادی 
جامعه بود و نه طبقه متوســط 
شــهری. این طور نیســت. در 
و  کوچــک  شهرســتان های 
نتخابــات ۸۴،  متوســط در ا
کروبی و هاشــمی رای آوردند 
نه احمدی نــژاد. در واقع ۴۳.۴ 
درصــد رای شهرســتان های 
کوچــک و ۴۵.۲ درصــد رای 
شهرستان های متوسط برای این 
دو بود. احمدی نژاد در انتخابات 
۸۴ اتفاقا با رای شهرنشــین ها 
رای آورد. از پنــج میلیــون و 
۷۰۰ هــزار رای احمدی نژاد در 
انتخابات ۸۴، دو میلیون و ۷۰۰ 
هزار رای از سه اســتان تهران، 
اصفهان و خراسان رضوی بود. در 
شهر تهران در انتخابات ۱۳۸۴، 
محمــود احمدی نژاد ۹۰۰ هزار 
و ۲۵۷ رای آورد و ۳۳.۵ درصد 
آرا را از آن خود کرد و هاشــمی 
رفســنجانی ۶۸۴ هزار و ۵۶۸ 

رای. 
مقدمه دوم هم این است که سبد 
رای پزشکیان سبد رای روستایی 
جامعه بوده اســت. این طور هم 
نیست. سبد رای پزشکیان یک 
سبد رای قومی مذهبی – شهری 
اســت. تفاوت رای پزشکیان و 
جلیلی کمتــر از ســه میلیون 
رای بوده اســت و یک میلیون 
و ۳۸۰ هــزار رای از این میزان 
مدیون برد قاطع پزشــکیان در 
استان آذربایجان شرقی است. از 
سوی دیگر پزشکیان کاندیدای 
مورد توجه اهل ســنت بود. در 
سیستان و بلوچستان و گلستان 
و کردستان او یک میلیون رای 
بیــش از جلیلــی آورد. در عین 
حال پزشــکیان رای شهر را هم 

به دســت آورده است. در استان 
تهران، دیشب حدود دو میلیون 
نفر رای دادند. نتایج آرا به دست 
نیامده ولــی تقریبا مشــخص 
اســت که افزایش مشارکت به 
سبد پزشــکیان ریخته شده و 

نه جلیلی.
اساســا بایــد گفــت کــه رای 
روســتایی یا طبقــه ضعیف تر 
ایــران رئیــس  جامعــه در 
جمهورســاز نیســت. این شهر 
است که رئیس جمهور می سازد 
و نه روســتا. دلیل هم این است 
که حتی بــا فرض مشــارکت 
بالای جامعه روستایی، جمعیت 
آن ها به حدی پایین اســت که 
مشــارکت پایین جامعه شهری 
هم می تواند آن را ببلعد. جامعه 
روســتایی در ایران ۲۵ درصد 
جامعــه را تشــکیل می دهــد. 
یعنی حــدود ۱۵ میلیون نفر از 
۶۱ میلیون نفــری که حق رای 
داشــتند. با فرض مشارکت ۸۰ 
درصدی این گــروه ۱۲ میلیون 
نفــر از آن هــا رای می دهند و 
این در حالی اســت که اگر شهر 
فقط بــه میــزان ۳۰ درصد در 
انتخابات شرکت کند، جمعیت 
رای دهندگانــش ۱۳.۵ میلیون 

نفر خواهد بود. 
از ســوی دیگــر بعــد از وقایع 
آبــان ســال ۱۳۹۸ در تمــام 
عقیــده  بــه  نتخابات هــا  ا
کارشناســان میزان مشــارکت 
طبقه ضعیــف اقتصادی جامعه 
دیگر بر اساس کلیشه های سابق 
نیســت و این طور نیســت که 
این قشر چســبندگی بیشتری 
به آیین های دینی یا سیســتم 
سیاسی داشته باشند و حتما با 
درصد بالایی در انتخابات شرکت 

کنند. 
بنابراین فرضیه مشــترک بودن 
سبد رای احمدی نژاد و پزشکیان 
تا حدی درست است و آن هم به 
این خاطر که هر دو با کمک شهر 
به ریاست جمهوری رسیدند نه 
به خاطر مشــترک بودن سبد 
رای آن ها در طبقــه ضعیف تر 
اقتصــادی جامعــه یــا جامعه 

روستایی.

در غیاب
 سهراب

ارباب حلقه ها
بررسی تمامی محصولاتی که 
در رویداد سامسونگ معرفی 

می شوند  صفحات 06و07

رستگاری  آقای جراح قلب
نهمین رئیس جمهور ایران یک پزشک69 ساله 

مهابادی است با 16 میلیون و 384 هزار رای  صفحه04را بخوانید

»آقای گل« ها 
عاقبت به خیر نمی  شوند
 کسانی که آقای گل لیگ برتر می شوند، به 

فاصله یکی دو سال به شدت افت  می کنند  صفحه 08

کلماتی که   به نسل زد می آید
چرا   آذری جهرمی سعی دارد با استفاده از 

ادبیات جدید به آنها نزدیک شود؟ صفحه 03

تهران این گونه بزرگ شد...
قصه های گمشده - 31  صفحه 04 را بخوانید

۱- شــما هم ممکن اســت این روزها، در بحبوحه انتخابات 
گرفتار بحث های فرسایشی شــده باشید. ممکن است حتی 
کار به دعوا کشیده شده باشــد و به قول معروف، در دعوا که 
حلوا خیرات نمی کنند. اما به نظرم در گفت وگو کلا پیشرفت 
کرده ایم. آدم های زیادی بودند که نظر مخالف هم داشتیم و 
هنوز دوست مانده ایم. یادم می افتد که سال ها پیش، دوستی 
وقتی در بحث ها عصبی می شــدم دیالوگی از »کازابلانکا« 
را گوشــزد می کرد که: »چیز زیادی لازم نیست که بفهمی 
مشــکلات ســه آدم بی ارزش در این دنیای دیوانه، پشیزی 
نمی ارزد.« می خواســت بگوید که نفس حرف زدن آدم ها با 

یکدیگر مهم تر از موضوع اختلاف است.
هم زمان در اینســتاگرام عکســی دیدم که ایتان هاوک از 
کوچه های وین منتشــر کرده بود که مردم عکس جســی 
و ســلین، کاراکترهای اصلی فیلم »پیــش از غروب« را در 
دست گرفته اند. دومین قسمت از ســه گانه »پیش از...« که 
ریچارد لینکلیتر ۲۰ســال قبل ســاخته بود. نکته اش برایم 
این بود که به نظرم این سه گانه که از مهم ترین عاشقانه های 
تاریخ سینماســت، اصلا برمبنای دیالوگ شــکل می گیرد. 
ارزش های ســینمایی و کارگردانی فیلم هــا یک طرف، این 
تنها درام عاشقانه سینماست که به یاد می آورم؛ اصل ماجرا و 
شکل گیری رابطه و بحران هایش همه حول حرف زدنِ زن و 
مرد شکل می گیرد. بعدتر البته عباس کیارستمی در »کپی 
برابر اصل« همین روش را برای شــکل دادن رابطه میان زن 
و مرد انتخاب کرد. قــدم زدن در کوچه ها و حرف زدن درباره 
معنای رابطه، عشق، خودشــان و مشکلاتشان. من به عنوان 
آدمی که همیشه طرفدار گفت وگوی شفاف و صادقانه هستم، 
هم عاشق تریلوژی لینکلترم و هم فیلم کیارستمی. به نظرم 
گفت وگو، مهم ترین توانایی آدم ها در مواجهه با یکدیگر در هر 
نوع رابطه ای است؛ از رفاقت تا رابطه عاشقانه و عاطفی. پیش  
بردن یک درام، یک رابطه فقط با دیالــوگ و بدون اتفاقات 
دراماتیک کار دشواری است. توانایی زیادی می طلبد. همین 
را در زندگی عادی هم می توانید ببینید. اینکه با حرف زدن 
چیزی بسازید کار سختی اســت. بدون پناه بردن به اتفاقات 

بزرگ و کوچک.
۲- از اول هم به موزیک- ویدئوی مشترک همایون شجریان 
و سامی یوســف خوش بین نبودم. حتی کنجکاو هم نبودم 
که ســراغش بروم اما در شــبکه های اجتماعی پخش شد و 
دیدم و فقط می شــود، افســوس خورد. اگر زمانی برایمان 
هیجان انگیز بود که گــروه آریان با کریس دی برگ به عنوان 
یک هنرمند بین المللی کار مشترک بدهد، در سال های اخیر 
آن قدر غول های موســیقی این کار را کرده اند که اهمیتش 
را از دست داده. ضمن اینکه همان همکاری آریان و کریس 
دی برگ هم چیز ماندگاری نشــد و زود از یادها رفت. ارزش 
خبری اش همان  موقع بود و ارزش هنری هم نداشــت. حالا 
این کار مشترک شجریان و سامی یوسف، حتی خبر مهمی در 
جهان امروز نیست. به لحاظ موسیقی و ویدئو هم که بد است. 
بدی که تصویرش به ابتذال پهلو می زند و موســیقی اش هم 
تاسف برانگیز است که همایون شجریان به جای دنبال کردن 
جدی موسیقی انگار رفت ســراغ اینکه سلبریتی شود. هیچ 
استاندارد و متر و معیاری برای انتخاب کارهایش ندارد. بسته 
به شانس و اقبال ممکن اســت یک کار خوب از او بشنویم یا 
یک اثر معمولی یا حتی سطح پایین. این معیار نداشتن، آفت 
هنر و هنرمند است؛ یا بهتر است بگویم معیار درست نداشتن. 
به نظرم همایون شــجریان هنوز نیاز دارد کسی، دستش را 

بگیرد و جای درست را نشانش بدهد.

بیا با هم حرف بزنیم

ستون یکشنبه
صوفیا نصرالهی

به خندوانه سلامی 
دوباره باید کرد؟

رامبد جوان در پاسخ به سوال عادل 
فردوسی پور از دلتنگی خود برای 

خندوانه گفت  ...صفحه 05
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گران ترین 
اثر حراجی 

تهران این بار 
به  آغداشلو 

تعلق داشت  
صفحه 03

هفت صبح را برق گرفت
قطعی هفت ساعته برق روند تولید روزنامه را با 
مشکل روبه رو ساخت.خوانندگان عزیز روزنامه  

این هفت صبح لاغر را بپذیرند    . ارادتمندیم 

باشگاه بازی و تکنولوژی )هر يکشنبه(
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باشگاه بازی و تکنولوژی )هر يکشنبه(
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عینک با هوش مصنوعی

شرکت Solos که به صورت تخصصی روی عینک های هوشمند کار می کند، 
محصول جدید خود را معرفی کرد. عینک هوشمند AirGo Vision  اولین 
 OpenAI عینک هوشمندی است که از آخرین مدل زبانی هوش مصنوعی
یعنی 4o-GPT بهره می گیــرد. این محصول جدی شــرکت Solos رقیب 
مستقیم عینک هوشمند ری بن متا )Meta Ray-Ban( محسوب می شود. 
به گزارش فارنت، عینک هوشــمند AirGo Vision با یک دوربین داخلی 
به کاربــران اجازه می دهد محیط اطــراف خود را ثبت کننــد. همین ویژگی 
اطلاعات زیــادی را در اختیار هوش مصنوعی 4o-GPT قــرار می دهد. این 
هوش مصنوعی می تواند اشیا را تشخیص داده و سوالاتی درباره آن ها را جواب 
دهد. همچنین بهره گیری از هوش مصنوعی امکان تعامل بدون دخالت دست 
کاربر با اطراف و کسب اطلاعات را به کاربر می دهد. امکانی مشابه با آن چه در 
عینک هوشمند ری بن متا موجود بود. شرکت Solos البته تاکید می کند که 
عینک هوشمند AirGo Vision  با دیگر مدل های زبانی هوش مصنوعی نیز 
هماهنگی خواهد داشت. از جمله با گوگل Gemini و Claude انتروپیک. 
این امکان هماهنگی با هوش های مصنوعــی مختلف ظرفیت های این عینک 
هوشمند برای عملکردهای بیشتر را تقویت می کند. از جمله توانایی هایی که 
این عینک هوشــمند با ادغام با هوش مصنوعی خواهد داشت، گرفتن آدرس، 
دریافت خلاصه تجربه خرید یا دریافت دستور پخت غذاهای مختلف از طریق 

فرمان صوتی است.

برنامه اپل برای بازگشت قدرتمند آیفون

یک گزارش مطبوعاتی جدید نشان می دهد که برآوردهای اپل به فروش 90 تا 
100 میلیون دستگاهی سری آیفون 16 در جهان اشاره دارند. از این رو انتظار 
می رود که کمپانی تولیدکننده نیمه هادی شریک اپل یعنی TSMC حدودا 
100 میلیون واحد تراشه A18 را تولید نماید. به گزارش آی تی رسان، تراشه 
A18 در دو ورژن مختلف عرضه شــده و هر دو مدل با استفاده از دومین نسل 
فرآیند 3 نانومتری TSMC موســوم به N3E تولید خواهند شد. گوشی های 
آیفون 16 و آیفون 16 پلاس از تراشــه A18 بهره گرفتــه و مدل های آیفون 
16 پرو و آیفون 16 پرو مکس مجهز به تراشه Pro A18 خواهند بود. بدیهی 
اســت که اپل بین طراحی تراشــه های A18 و Pro A18 تغییراتی را ایجاد 
نموده و مدل پرو را به گزینه ای قدرتمندتر از نســخه استاندارد تبدیل خواهد 
 Apple کرد. از آنجا که تمامی مدل های چهارگانه سری آیفون 16 از ویژگی
Intelligence پشتیبانی خواهند کرد؛ لذا تمامی آنها مجهز به حافظه رم 8 

گیگابایتی خواهند بود. 

نجات سازنده پردازنده با پلی استیشن

شواهد امر گویای این موضوع است که به لطف عرضه کنسول پلی استیشن 4، 
شرکت AMD از خطر ورشکستگی نجات پیدا کرد. همان طور که احتمالا اطلاع 
دارید، شــرکت ای ام دی یکی از غول های صنعت تکنولوژی به شمار می رود که 
در زمینه تولید پردازنده های مرکزی و گرافیکــی حرفی برای گفتن دارد. چند 
وقتی است که محصولات این کمپانی در میان گیمرها از محبوبیت بسیار خوبی 
برخودار است، اما اوضاع چند سال پیش این چنین نبود. بر اساس اظهارات اخیر 
رناتو فراگالی، مدیر بخش کســب وکارهای ای ام دی، این شرکت در مقطعی در 
مرز نابودی و ورشکســتگی کامل قرار داشت، تا اینکه شرکت سونی برای تولید 
پردازنده های مرکزی و گرافیکی کنسول پلی استیشن 4 با AMD وارد همکاری 
شد و در پی این اتفاق، ای ام ای توانست دوران تلخ و تاریک خود را پشت سر بگذارد. 
طبق اظهارات این مدیر، در صورتی که روند اوضاع نابسامان AMD ادامه پیدا 
می کرد، این شرکت نهایتا در سال 2020 میلادی به طور کامل ورشکسته می شد. 
از طرفی، او ضمن اشــاره به کاهش درآمد 10 درصدی شرکت در سال 201۵ 

میلادی، خاطرنشان کرد که وضعیت این کمپانی اسفناک بود.

آمادگی پنتاگون برای 
هجوم زامبی ها

شــاید عجیب به نظر برســد، اما پنتاگــون برنامه نظامی 
گســترده ای برای مقابله با آخرالزمان زامبی دارد. زمانی 
که مرده های متحرک به شــهرهای آمریــکا حمله کنند 
و بحرانی بزرگ پدیــد آید. هر فرهنــگ و تمدنی معمولا 
یک موجود ترســناک و فراطبیعی را ایجاد کرده است. در 
گذشته با اژدهای 10 سر و هیولاهای دریایی طرف بودیم 
و اکنون زامبی ها در معرض توجه قرار دارند. طبیعتا اکثر 
افراد کشــورهای مختلف زامبی  ها را به عنوان موجودات 
واقعی باور ندارند؛ اما مردم آمریکا اینگونه نیســتند. حتی 
پنتاگون نیز برنامه ویــژه ای را برای مقابلــه با آخرالزمان 
زامبی آماده کرده اســت. تصور آخرالزمان زامبی  شاید با 
فصل سوم ســریال  »مردگان متحرک« در سال 2012 به 
اوج خود رســید. در آن زمان این ایده بسیار مهیج و جدید 
بود ولی الان کمی خنــده دار به نظر می رســد. البته این 
بدین معنی نیست که مردم دیگر به نابودی یکباره زندگی 
انسان فکر نمی کنند، بلکه آنها فقط ایده های آخرالزمانی 
دیگری پیدا کرده اند. این روزها پیشرفت رباتیک و هوش 
مصنوعی سبب شــده که اکثر افراد پایانی مدرن تر را برای 
انسان تجســم کنند. طرفداران اخبار علمی نیز تغییرات 
آب و هوا، برخورد ســیارک و افزایــش جمعیت را به عنوان 
عوامل احتمالی پایان زندگی بشــر به حســاب می آورند. 
هرچند ظاهرا پنتاگون و سایر مقامات بلندپایه آمریکایی 
نظر دیگری دارند. چرا که آنها عملیات گســترده ای با نام 
CONPLAN 8888 را برای مقابله بــا زامبی ها آماده 
کرده اند. ماجرا زمانی شروع شد که یک وب سایت ادعا کرد 
به ســندی عجیب از وزارت دفاع آمریکا دست یافته است. 
این سند آنقدر مســخره بود که در ابتدا کسی آن را جدی 
نمی گرفت. هرچند کمی بعد مشخص شــد که پنتاگون 
واقعا برنامه خاصی را برای آخرالزمان زامبی تدارک دیده 
است. روی سند منتشر شده تاریخ 30 آپریل 2011 دیده 
می شود و ظاهرا به ســتاد مرکزی فرماندهی استراتژیک 
آمریکا تعلق دارد. هرچند برخــی منابع گفته اند که برنامه 
CONPLAN 8888 به ســفارش پنتاگون آماده شــده 
است. هدف از این برنامه حفاظت از انسان در برابر زامبی ها 
عنوان شده؛ اما به نظر نمی رسد چندان ارتباطی با واقعیت 
داشــته باشــد. مقامات وزارت دفاع آمریکا در برنامه خود 
زامبی ها را به دســته های گوناگون تقسیم کرده اند. برخی 
از آنها زامبی های سرگردانی هستند که می توانند بیماری 
را به افراد دیگر انتقال دهند. برخــی دیگر نیز در اثر حجم 
بالای تشعشعات خاص به زامبی تبدیل شده اند. گروه دیگر 
زامبی های مسلح هستند که توســط دولت های مختلف 
به عنوان یک سلاح بیولوژیک فرستاده می شوند. همچنین 
در گزارش عجیب پنتاگون برای آخرالزمان زامبی حتی به 
نمونه های فضایی نیز اشاره شده است. این دسته از زامبی 
ها با کمک یوفو و موجودات فضایی به زمین می آیند تا کار 
دولت آمریکا را یکسره کنند. به باور مقامات نظامی آمریکا 
امکان مذاکره با زامبی ها وجود ندارد و آنها در هیچ  شرایطی 
هدف خود برای نابودی را تغییر نمی دهند. به همین خاطر 
از نظر قضایی هرگونه تیراندازی دفاعی یا هجومی در هنگام 
آخرالزمان زامبی مجاز شمرده می شود. در این حالت طبیعتا 
ممکن است افراد بیگناه زیادی نیز به اشتباه کشته شوند؛ اما 
مقامات آمریکایی قصد ندارند شهروندان خود را به خاطر آنها 
به دادگاه ببرند. برنامه استراتژیک پنتاگون برای آخرالزمان 
زامبی شامل سه لایه مختلف می شود. در گام اول نیروهای 
نظامی باید امنیت دولت آمریکا و مراکز مهم تصمیم گیری را 
تامین کنند. در گام دوم نیروهای نظامی باید لایه های دفاعی 
را برای حفاظت از مناطق مهم و شهروندان شکل دهند و در 
آخر نیز نوبت به انجام فاز تهاجمی می رسد. در این مرحله 
ارتش آمریکا باید مناطقی را برای نگهداری از زامبی  ها آماده 
کند تا در نهایت بهترین روش نابودی آنها انتخاب شــود. 
همچنین نیروی هوایی می بایست بمباران گسترده مناطق 
از دست رفته را در دستور کار خود قرار دهد. به باور مقامات 
پنتاگون وقتی شخصی تبدیل به یک زامبی شود، دیگر راه 
بازگشت وجود ندارد. همچنین زامبی ها با کشتن هر انسان 
قوی تر نیز می شوند. به همین خاطر اگر شخصی یک زامبی 
را مشاهده کرد، باید فورا ســر مرده متحرک را هدف قرار 
دهد. همچنین اگر بخش قابل توجهی از یک منطقه شهری 
به ویروس زامبی آلوده شدند، باید آن شهر را زمین سوخته 
محسوب کرد. به همین خاطر ایده بمباران گسترده استفاده 
خواهد شد. انتشار برنامه آخرالزمان زامبی پنتاگون باعث 
واکنش های زیادی در رسانه  های آمریکایی شد. همین نیز 
سبب شد که در نهایت مقامات وزارت دفاع آمریکا واکنش 
نشان دهند. آنها واقعی بودن CONPLAN 8888 را تایید 
کردند؛ اما گفتند این مسئله که به معنی واقعی بودن زامبی 

ها یا وجود تهدیدی قریب الوقوع نیست.

   گلکســی زد فولد ۵ با تمــام جذابیت هایش، 
کماکان با ضعف های نســل پیش دست به  گریبان 
بــود. ضخامــت زیــاد، نبــود مقاومــت دربرابر 
گردوغبار، ارگونومی نامناســب در حالت تاشــده 
و قیمت توجیه ناپذیر، همگــی ضعف های مهمی 
به حساب می آیند که خرید گوشی های تاشدنی را 
برای بســیاری از مردم غیرمنطقی جلوه می دهد. 
گلکسی زد فولد 6 طبق شایعات، ضخامت کمتری 
دارد و ســبک تر خواهد بود. نمایشگر خارجی اش 
ظاهراً نســبت جدیدی پیدا کرده است و از لولای 
بازطراحی شده ای بهره مند خواهد شد. مواردی که 
روی کاغذ هیجان انگیز به نظر می رسند؛ اما باید دید 
آیا سامســونگ در نهایت چه برنامه ای برای گوشی 
تاشدنی جدیدش دارد. تاکنون چندین رندر و تصویر 
فاش شده از گلکسی زد فولد 6 منتشرشده است که 
گوشی تاشدنی جدید سامسونگ را در رنگ هایی از 
جمله آبی و نقره ای به نمایش می گذارند. حاشیه های 
نمایشگر در گلکســی زد فولد 6 به نظر باریک تر از 
نســل فعلی خواهد بود. وزن و ضخامت دو معضل 
اساسی گلکسی زد فولد در نســل های گوناگونش 
به شــمار می روند؛ اما ظاهرا برطرف شدن تمام این 

ضعف های به بهای افزایش قیمت گوشی تمام شده 
است؛ چراکه شایعات می گویند قیمت گلکسی زد 
فولد 6 حدود 100 دلار از نسل قبل گران تر خواهد 
بود. اینکه سامسونگ از چه تراشه  ای استفاده می کند، 
سؤالی است که فعلًا جوابش را نمی دانیم. ادعاهای 
ضدونقیضی در مورد استفاده از تراشه اسنپدراگون 
8 نســل 3 یا اگزینوس 2400 به گوشــی می رسد. 
باید دید تصمیم نهایی سامسونگ در این خصوص 

چیست.
   گوشــی تاشــدنی با فرم فکتور پوسته صدفی 
سامسونگ در نسل جدیدش احتمالًا دارای نمایشگر 
6.7 اینچی اولد با وضوح 1.080 در 2.640 پیکسل 
و نرخ نوســازی 120 هرتز خواهد بود. زد فلیپ 6 
احتمالًا از تراشه اســنپدراگون 8 نسل 3 به همراه 
هشت یا 12 گیگابایت رم و 2۵6 یا ۵12 گیگابایت 
فضای ذخیره ســازی بهره خواهد برد. نمایشــگر 
خارجی این گوشــی از نوع اولد با اندازه 3.4 اینچ و 
وضوح 720 در 748 پیکســل خواهد بود. احتمالًا 
سامسونگ برای گلکسی زد فلیپ 6 دوربین اصلی 
۵0 مگاپیکسلی با گشــودگی دیافراگم f/1.8 را در 
نظر خواهد گرفت که مشابه همان دوربین به کاررفته 

در گلکسی زد فولد ۵ است. دوربین های فوق عریض 
12 مگاپیکسلی و سلفی 10 مگاپیکسلی احتمالًا با 
گلکسی زد فلیپ ۵ یکســان خواهند بود. برخلاف 
گلکســی زد فولد 6 که احتمــالًا ضخامت کمتری 
خواهد داشت، ضخامت گلکسی زد فلیپ 6 ظاهراً 
افزایش می یابد. گفته می شــود ابعاد زد فلیپ 6 در 
حالت بازشده 16۵ در 72 در 7.4 میلی متر و وزنش 
187 گرم خواهد بود. مانند گلکسی زد فولد 6، قیمت 
گلکسی زد فلیپ 6 نیز احتمالًا با افزایش 100 دلاری 
همراه خواهد بود. افزایشــی که توجیه بهبودهای 

نه چندان چشمگیر گوشی را دشوار می  کند.
   شاید گلکســی واچ اولترا را بتوان متفاوت ترین 
محصول سامســونگ در آنپکد پیش  رو دانســت؛ 
محصولی که نامــش به اپل واچ اولترا بی شــباهت 
نیست و هدفش نیز رقابت با همان محصول است. 
ظاهراً گلکســی واچ اولترا صفحه نمایش دایره ای 
و قاب مربعی شکل خواهد داشــت. گفته می شود 
قیمت گلکســی واچ اولترا حدود 700 دلار خواهد 
بود. تیتانیوم گرید چهار یکی از مواردی اســت که 
در شایعات به آن اشاره شده و احتمالًا ساختار بدنه 
گلکسی واچ اولترا را تشکیل می دهد. گلکسی واچ 

اولترا در کنار گلکسی واچ 7 از تراشه جدید اگزینوس 
بهره  خواهد برد. گفته می شود این تراشه پنج هسته 
دارد و با لیتوگرافی سه نانومتری سامسونگ به تولید 
می رســد. احتمالًا گلکســی واچ اولترا تنها در یک 
نســخه 47 میلی متری به فروش خواهد رســید. 
طبق شایعات، گلکســی واچ اولترا از نمایشگر اولد 
با حداکثر روشــنایی 3.000 نیت بهره خواهد برد. 
MIL- و IP68 این دستگاه موفق به کسب گواهی

810H-STD شده  و در برابر نفوذ آب و گرد وغبار و 
شرایط سخت مقاوم است. گلکسی واچ اولترا در سه  
رنگ از جمله خاکستری تیتانیوم به فروش خواهد 
رسید و تا فشار 10 اتمســفر )عمق 100 متری( در 
برابر نفوذ آب مقاوم خواهد بود. گلکســی واچ اولترا 
احتمالًا از ســه دکمه فیزیکی Back و Home و 
Quick Button بهره می برد و انرژی اش از باتری 
۵90 میلی آمپرساعتی تأمین خواهد شد. شایعات 
می گویند گلکسی واچ 7 نمایشــگر اولد با حداکثر 
روشــنایی 2.000 نیت دارد و مانند گلکســی واچ 
اولترا در برابر نفــوذ آب  و گرد وغبار مقاومت بالایی 

خواهد داشت.
   گلکســی رینگ این پتانســیل را دارد تا فصل 

جدیدی در دنیای گجت های پوشــیدنی آغاز کند. 
سامســونگ در مراســم رونمایی از سری گلکسی 
S24، اطلاعات بسیار محدودی از حلقه هوشمندش 
ارائه کرد. از آن زمان شــایعات زیــادی درباره این 
محصول به گوش می رســد. گفته می شود قیمت 
گلکســی رینگ در محــدوده 300 تــا 3۵0 دلار 
خواهد بــود. یعنی تقریباً هم قیمت گلکســی واچ 
7. ظاهراً حلقه هوشــمند سامســونگ احتمالًا از 
حسگرهای شتاب سنج، ضربان قلب و ژیروسکوپ 
برای اندازه گیری معیارهای مختلف میزبانی می کند.
گلکسی رینگ احتمالًا می تواند با پایش ضربان قلب 
و استرس، اطلاعات جامعی از وضع جسمی و روحی 
روزانه کاربــران ارائه کند و حتــی می تواند چرخه 
قاعدگی بانوان را با حســگر سنجش دمای پوست 
پیش بینی کند. باید در نظر گرفت که حلقه هوشمند 
سامسونگ برای نمایش تمام اطلاعات به اپلیکیشن 
Samsung Health متکی خواهد بود. گلکسی 
رینگ احتمالًا با استفاده از اطلاعات به دست آمده از 
ضربان قلب در حالت خواب و بیداری و سطح فعالیت 
روزانه، می تواند امتیاز سلامتی ارائه دهد تا به کاربران 
در ارزیابی کلی آمادگی جسمی و ذهنی  کمک کند.

  تحلیل 

تلسکوپ جیمز وب موفق شده است نشانه بسیار مهمی 
را از وجود موجودات فضایی در یک ســیاره خورشیدی 
کشف کند. جالب اینجاست که این سیاره فاصله چندان 
زیادی بــا زمین نــدارد. در اواخر ســال 2021 بود که 
تلســکوپ جیمز وب با اهداف و آرزوهای بزرگ به فضا 
پرتاب شد. این تلسکوپ از همان ابتدا توانست با تصاویر 
حیرت انگیز اخبار نجوم را به  تسخیر خود در آورد. کمی 
بعد نیز یافته های شــگفت انگیز وب لــرزه بر باورهای 
پیشین دنیای فیزیک انداخت. اخیرا هم تلسکوپ جیمز 
وب توانسته قوی ترین نشانه از وجود موجودات فضایی 
را کشف کند. در فاصله 124 ســال نوری از زمین یک 
سیاره فراخورشــیدی به نام 18b-K2 قرار دارد. جیمز 
وب در حال بررسی اتمسفر این سیاره بود که توانست گاز 
دی متیل سولفید را تشــخیص دهد. جالب است بدانید 
که این گاز فقط توســط موجودات زنده تولید می شود. 

بنابراین می توان احتمال داد که موجودات فضایی در این 
سیاره فراخورشیدی ساکن باشند. انتشار این خبر باعث 
شد که بسیاری از علاقه مندان به یوفو و موجودات فضایی 
هیجان زده شــوند. هرچند که دانشمندان کمی با دیده 
تردید به این نتایج نگاه می کردند. اخیرا نیز دانشمندان 
دانشگاه California Riverside گفته اند که اخبار 
مربوط به کشــف موجودات فضایی توســط تلسکوپ 
جیمز وب کمی شتاب زده بوده اند. بسیاری از سیاره های 
فراخورشــیدی شــرایط عجیبی دارند. برخــی از آنها 
به شدت توسط ســتاره مادر با تشعشــعات خطرناک 
بمباران می شوند و برخی دیگر نیز هیچ سطح جامدی 
ندارند. همچنین در برخی دیگر دما آنقدر پایین اســت 
که ســطح یخ زده نمی  تواند میزبان هیچ موجود خاصی 
باشــد. در میان همه اینها دانشــمندان توانسته بودند 
سیاره 18b-K2 را پیدا کنند که شرایطی مشابه زمین 

دارد. ســیاره 18b-K2 از نظر عرض 2 تا 3 برابر زمین 
است و جرم آن نیز به 8/6 برابر زمین می رسد. این سیاره 
همچنین در کمربند حیات ستاره خود قرار گرفته است 
که یعنی می تواند میزبان آب به صورت مایع در ســطح 
خود باشد. اخترشناســان بر این باور هستند که سطح 
سیاره توســط یک اقیانوس بزرگ پوشیده شده باشد. 
هرچند برخلاف زمین، اتمسفر ســیاره فراخورشیدی 
جذاب به جای نیتــروژن عمدتا از هیدروژن تشــکیل 
شده اســت. اما اینها تنها دلایل تلاش تلسکوپ جیمز 
وب برای پیــدا کردن موجودات فضایی در این ســیاره 
نبودند. از نظر تشعشات دریافتی نیز 18b-K2 تفاوت 
خاصی با زمین ندارد و دمای سطح آن به دمای کره زمین 
نزدیک است. علاوه بر اینها دانشــمندان متوجه شدند 
که در این سیاره کربن دی اکسید و متان وجود دارد؛ اما 
خبری از آمونیاک نیســت. همین ها نیز نشان می دادند 
که ما بالاخره توانســته ایم یک سیاره هایسین را کشف 
کنیم. سیاره های هایسین زیر اتمسفر هیدروژنی خود 
میزبان یک اقیانوس بزرگ هستند و می توانند از حیات 

پشتیبانی کنند. کشف دی متیل سولفید توسط تلسکوپ 
جیمز وب نیز احتمال وجود موجودات فضایی را بیشتر 
کرد. این گاز در کره زمین توسط فیتوپلانکتون ها تولید 
 18b-K2 می شود؛ اما نرخ تولید دی متیل سولفید در
حدود 20 برابر کره زمین بود. با همه این شواهد مثبت، 
در همان ابتدا دانشــمندان دانشــگاه کمبریج هشدار 
دادند که نتایج به دست آمده چندان قوی نیست. به باور 
آنها باید تلسکوپ جیمز وب داده های بیشتری را از این 
سیاره فراخورشیدی جمع کند تا بتوان در مورد احتمال 
وجود موجودات فضایی صحبت کــرد. به همین خاطر 
دانشــمندان دانشگاه کالیفرنیا ریورســاید از یک مدل 
کامپیوتری برای بررســی شرایط اســتفاده کردند. در 
نهایت شبیه سازی سیاره 18b-K2 داده های اولیه را رد 
کرد. ظاهرا سیگنال دریافتی از سیاره هم پوشانی زیادی 
با گاز متان داشته اســت. همچنین دانشمندان تصور 
می کنند که ابزار علمی استفاده شده توانایی تشخیص 
متان را از دی متیل سولفید نداشــته باشد. به باور آنها 
تلســکوپ جیمز وب باید در کنار تصویربردار فروسرخ 

نزدیک و طیف نگار بدون شکاف )NIRISS( و طیف نگار 
فروســرخ نزدیک )NIRSpec( از ابزار فروسرخ میانی 
نیز برای بررسی وجود موجودات فضایی استفاده کند. 
البته توجه داشته باشید که نشــانه های حیات در یک 
سیاره  فراخورشــیدی با آنچه در زمین می بینیم کاملا 
تفاوت دارد. در کره زمین باکتری ها و گیاهان اکسیژن 

زیادی تولید می کنند. هرچند در یک سیاره با اتمسفر 
مملو از هیدروژن دی متیل سولفید بهترین نشانه برای 
وجود حیــات اســت. در نهایت باید گفــت که اگرچه 
تلسکوپ فضایی جیمز وب در کشف نشانه های مربوط 
به موجودات زنده در سیاره 1b-K2 موفق نشده است، 

اما این پایان کار نیست. 

ذرهبین
امیرحسینکریمنژاد

 
  آتلیه
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NeoSprint
Headless Chicken سازنده          
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درشرایطیکهاکثربازیهای

اتومبیلرانیتمرکزاصلیخودراروی
 NeoSprint،رانندگیقرارمیدهند

سعیکردهنکتهایمتفاوترادرکانون
توجهخودقراردهد.دراینبازیشما
ابزارهایبسیاریرابرایساختمسیر

مسابقهموردعلاقهخوددراختیار
دارید.تنهاایرادایناستکهاصل

رانندگیدراینبازیآنقدریکهباید
باکیفیتنیست.

  
Rumble Squad

CookApps  سازنده          
         متوسط امتیاز 10هزار

اگرشماهمبهتجربهبازیهای
نقشآفرینینوبتیعلاقهدارید
امازمانکافیبرایتجربهاین

دستبازیهارادراختیارندارید،
Rumble Squadگزینهایمناسب

برایشماست.دراینبازیگیمر
بهشکلخاصفقطمبارزاتراجلو
بردهوباقیالمانهایداخلیبازی

زمانیجلومیروندکهمخاطب
بازیراترککند.

جیمز وب در جستجوی موجودات فضایی
  بررسی کوتاه

انقلاب ترس در بازی های ویدیویی

  
Spiral Race

SamusevichGames سازنده          
          متوسط امتیاز 50هزار

درمیانبازیهایچندنفرهآنلاینیکهاینروزهامیتوانیدروی
تلفنهایهوشمندبازیکنید،Spiral Raceبایکچالشمتفاوت
همراهشده.دراینبازینهتنهابایدرقبایخودراشکستدهید

بلکهبایدبخشیازمسیرمسابقهراخودتاندرجریانآنساختهو
اینکارراسریعترازدیگرانانجامدهید.

  
Dystopika

Voids Within سازنده          
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هرچنداکثربازیهایمدیریتشهریاشهرسازیسعی
کردهاندخودرابهواقعیتنزدیککردهوچالشهایبیانتها

راپیشرویشماقراردهنداماDystopikaبارویکردی
کاملامتفاوتبهسراغاینژانررفته.دراینبازیکهبااتمسفر
سایبرپانکهمراهاست،شمابدونهیچدغدغهوچالشیتمام

تمرکزخودرارویساختیکشهرقرارمیدهید.

ذهن یک چیز بسیار آســان برای فریب دادن است. 
این ایده توســط تعداد زیادی از علوم روان شناســی 
پشــتیبانی می شــود و این صنعت برای ایجاد ترس 
روانشــناختی در بازی های ویدیویی و هیجان انگیز 
بودن آن ها، برای حافظه مــا برنامه هایی ایجاد کرده 
است. پس در ادامه برای بررســی این موضوع همراه 
ما باشــید. ژانرهای ترســناک و تعلیقی به شدت به 
جوی تکیه می کنند که برای برهم زدن حواس یا فرار 
طبیعی مغز طراحی شده است، که اغلب بازیکن را به 
ترس از ناشناخته ها که ترس شــماره یک انسان هم 
به حساب می آید، وادار می کند. با گرفتن این دانش 
بنیادی از ترس روانشناختی در بازی های ویدیویی و 
قرار دادن پیچیدگی های روان شناختی بیشتر روی 
آن، تصمیمی است که به همان اندازه ددمنشانه ولی به 
همان اندازه هم جذاب و فریبنده است.اما به هرحال، 

توســعه دهندگان اخیراً در ساخت داســتان هایی با 
روایات جالب و دارای عناصر ترسناک یا ناراحت کننده 
فراوان بسیار ســخاوتمند بوده اند. بازی هایی که به 
آرامی به ســراغ انتظارات شــما می رونــد و خطوط 
داستانی شــیطانی خود را در گوشــه های تاریک از 
مکان های وحشــت آور، آشــکار می کنند. این موارد 
فاصله زیادی از تصورات فانتزی اکشن و ماجراجویی 
معمولی ما دارند، اما حتی ما هم نمی توانیم خود را از 
برخی از اتفاقات مهم در فضاهای ترس روانشناختی 
در بازی های ویدیویی و علمی-تخیلی اخیر دور کنیم. 
با نزدیک شدن به تابستان و برگزاری چندین همایش 
بازی های ویدیویی که اخبار جدید و به روزشــده ای 
از بازی ها ارائه داده اند، شــاهد افزایش چشــمگیر 
استودیوها در تولید تعداد زیادی آثار جدید در قالب 
تعلیق و ترس روانشــناختی در بازی های ویدیویی، 

هستیم. با موفقیت تحسین شــده بازی هایی مانند؛ 
 Death Stranding، Alone in the Dark،
Control، Returnal، Alan Wake 2 و دیگر 
آثار نسبتاً جدید و در راه، تغییر قابل توجهی به سوی 
کاوش در قلمرو علمی-تخیلی با محوریت داستان های 
پیچیده و یا جاذبه های داستان محور که بر ابتکارات 
ذهن باز تکیه دارند، مشاهده می شــود. در حالی که 
هر یک از این آثار در نحوه ارائه حس ناراحتی و ترس 
روانشــناختی در بازی های ویدیویی بسیار متفاوت 
هســتند، رویکردهای منحصربه فرد آن ها به وحشت 
و ارائه داستان های جذاب، در عین حال پیاده سازی 
عناصر گیم پلی خاص و جالب که قابلیت بازی مجدد 
و تشــویق به دقت بازیکنان را فراهم می کنند که در 
حاشیه های روان انســان عمل می کنند، هر یک را به 
نوبه خود شایســته محبوبیتشان می کند. اما بالاتر از 
همه، این آثار به سادگی از جو و اتمسفر خود سرشار 
هستند، که ما معتقدیم همین ویژگی است که باعث 
موفقیت یا شکست یک بازی تعلیقی یا همراه با ترس 

روانشــناختی در بازی های ویدیویی می شود. برای 
مثال؛ بازی Alone in the Dark، با وجود اینکه 
در خارج از نقش آفرینی به عنوان یک بازی کارآگاهی 
به اندازه ای که ذهن را به چالش بکشد نیست، اما در 
خلق هر صحنه ای کــه بازیکن در آن حرکت می کند 
به صورت چشمگیری موفق عمل کرده و حالتی نوآر 
و شبح وار به آن بخشیده اســت. شخصیت هایی که 
ملاقات می کنید و از آن ها بازجویی می کنید، با حالتی 
خاص و اضطراب آور، حس ناخوشــایندی را تشدید 
می کنند. این حس با مناظر رویایی لیمینال  مانندی 
که قهرمانان بازی در آن ها قــرار می گیرند، تکمیل 
می شود، به طوری که احساس می شــود بازی در هر 
لحظه می تواند به چیزی به طور ناخوشایند، فراطبیعی 
یا مســتقیماً به تــرس روانشــناختی در بازی های 
ویدیویی تبدیل شود. حفظ این تعادل ظریف بسیار 
دشوار است، اما به زیبایی انجام شده است. ترکیب این 
فضا با مقدار مناسبی از معماها و مبارزه با موجودات 
  Alone in the Dark کابوس وار و لرزان، بــازی

را به نمونــه ای عالی از کیفیت بازی های ترســناک 
اخیر تبدیل کرده که ما را بــرای بازی های آینده که 
بیشتر بر این آثار گیج کننده و روان سوز تمرکز دارند، 
هیجان زده کرده است. به طور خاص، بازی های مانند؛ 
 Silent Hill و Dark Fracture، The Alters

Remake 2 قول می دهند که بازیکنان را در عناصر 
ترس روانشناختی در بازی های ویدیویی که همگی 
به آن ها علاقه مند شده ایم، همراه با جنبه های علمی-

تخیلی از فناوری های مبهم یــا آینده نگر، موجودات 
زنده، محیط ها و… غرق کنند. 

  
Beyond Good & Evil

Ubisoft سازنده          
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دودههازانتشاراولیهیکیازبهترینبازیهای
یوبیسافتیعنیBeyond Good & Evilگذشتهو
حالاسازندگانآن،نسخهایبهبودیافتهازاینبازی
رابرایپلتفرمهایمختلفمنتشرکردهاند.اکشن
ماجراجوییمتفاوتکهدرزمانعرضهتوانست
استانداردهایبسیاریرادراینژانرثبتکندو

همچنانتجربهایسرگرمکنندهراپیشرویشما
قرارمیدهد.

  بی سیم

سرقت 1/4 میلیارد دلار رمزارز در 2024
طبق اعلام شــرکت تحقیقاتی TRM Labs، سرقت رمزارزها در نیمه ی اول سال 
جاری با رشد چشــمگیری مواجه شده اســت. ازجمله دلایل این رشد چشمگیر 
می توان به هک های بزرگ اخیر در حوزه ی رمزارزها و همچنین رشد قیمت آن ها 
اشاره کرد. گزارش TRM Labs نشان می دهد هکرها تا تاریخ 24 ژوئن 2024 )4 
تیر 1403( بیش  از 1.38 میلیارد دلار ارز دیجیتال سرقت کرده اند، درحالی که این 
عدد در بازه ی زمانی مشابه سال گذشته 6۵7 میلیون دلار بود. همچنین میانگین 
ارزش رمزارزها در هر سرقت نسبت  به سال گذشــته 1.۵ برابر افزایش یافته است. 
آری ردبورد، مدیر ارشد سیاســت گذاری در TRM Labs می گوید: »درحالی که 
نسبت  به مدت مشابه سال گذشته تغییر اساسی ای در امنیت اکوسیستم ارزهای 
دیجیتال مشاهده نکرده ایم، شاهد افزایش قابل  توجهی در ارزش توکن های مختلف، 
از بیت  کوین گرفته تا اتریوم و سولانا بوده ایم.« ردبورد در ادامه توضیح می دهد که 
افزایش ارزش رمزارزها، انگیزه ی مجرمان سایبری را برای حمله به سرویس های ارز 
دیجیتال افزایش داده است؛ زیرا با افزایش قیمت رمزارزها، سود حاصل از سرقت 
نیز به مراتب افزایش می یابد. به گزارش زومیت، ارزش اکثر ارزهای دیجیتال پس  از 
سقوط صرافی رمزارز FTX متعلق به سم بنکمن-فرید در اواخر سال 2022، به طور 
کلی بهبود یافته است. بیت  کوین در ماه مارس )اسفند 1402 و فروردین 1403( 
امسال موفق شد بالاترین رکورد تاریخی خود یعنی 70/803 دلار را ثبت کند. یکی 
از بزرگ ترین حمله های هکری حوزه ی رمزارز در ســال جاری، مربوط به صرافی 
ژاپنی DMM Bitcoin است که در آن اتفاق حدود 308 میلیون دلار بیت کوین 
به سرقت رفت. اگرچه سرقت رمزارز با این حجم بالا، اتفاق نادری محسوب می شود، 
شــرکت های حوزه ی ارز دیجیتال به طور مکرر هدف حملات هک و سایبری قرار 
می گیرند. به گفته ی ردبورد، حجم کل ســرقت های حوزه ی ارز دیجیتال در سال 
2022 حدود 900 میلیون دلار بود که بخشی از آن به سرقت بیش  از 600 میلیون 
دلاری از بلاک چین مرتبط با بازی اکســی اینفینیتی برمی گردد. ایالات  متحده، 
هکرهای کره ی شمالی را عامل این سرقت می داند. سازمان ملل  متحد نیز پیش  ازاین 
کره ی شمالی را به استفاده از حملات سایبری برای تأمین مالی برنامه های هسته ای 

و موشکی خود متهم کرده است.

اربابحلقهها
بررسیتمامیمحصولاتیکهدررویدادسامسونگمعرفیمیشوند

ساخترزیدنتاویل
بعدیتاییدشد

کوشیناکانیشی،کارگردان
رزیدنتاویل7،کارگردانیبازی
بعدیازسریرزیدنتاویلرابر
عهدهخواهدداشت.همانطورکه
 Capcomدرنمایشگاهدیجیتال

Nextتاییدشد،ناکانیشی
كارگردانینسخهیجدیداینسری

رابرعهدهخواهدشدکهانتظار
میرودResident Evil 9باشد.

ناکانیشیگفت:پیبردنبهاینکه
بعدازResident Evil 7چهکاری

بایدانجامداد،دشواربود.امامنآن
راپیداکردموصادقانهبگویم،این
احساسقابلتوجهیاست.هنوز
نمیتوانمجزئیاتیرابهاشتراک
بگذارم.درحالیکههنوزبهطور

رسمی،كمپانیCapcomاطاعاتی
درموردرزیدنتاویلبعدیمنتشر

نكردهاست،درماههایاخیر،
گزارشهایمربوطبهپیشرفت

توسعهیResident Evil 9افزایش
یافتهاست.احتمالابایدسالآینده

منتظرمعرفینسخهبعدیاین
مجموعهباشیم.

گ
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امیرپایدار|پنجمیننســخهسریبازیهایکانتراســترایک)Counter-Strike(بااسم
Counter-Strike 2اواسطسالگذشتهمیلادیرســماًعرضهشد.کارشناساننگاهمثبتی
داشتنداماگیمرهااصلًاازنسخهجدیدراضینبودند.تعدادنقدهایمنفیکاربراندرفروشگاه
استیمبقدریزیادیبودکهآنرادرلیستبدترینعناوینشرکتولو)Valve(قراردارد.دلایل
متعددیدررخدادنایناتفاقدخیلبودندکهبرایمثالمیتوانبهعملکردفنینامناسبو
حذفشدنبرخیازویژگیهاییکهدرCounter-Strike:GlobalOffensiveوجودداشت.
علیرغماینشروعنهچندانقابلدفاع،ولوبهپشتیبانیادامهدادهوسعیمیکندنقاطضعف
رایکیپسازدیگریبرطرفکردهتاورقبرگردد.بســیاریازگیمرهاییکهپایتجربهکانتر
استرایک2مینشینند،بدنبالسرگرمیهستنداماعدهدیگریهدفشانکسبدرآمداست.
ولوکهکاملًاازاینموضوعمطلعبوده،روشهایمتفاوتیرادربازیخودگنجاندهتاکاربران

بتوانندازطریقآنهابهدرآمدبرسند.

امیرعبدالملکی|فاصلهزیادیتابرگزاریرویدادتابستانهگلکسیآنپکدسامسونگ
نداریم؛رویدادیکهامسالباالمپیکپاریسهمزمانشدهاستوسامسونگمیخواهد
ازاینفرصتبرایجلبتوجهحداکثریبهمحصولاتجدیدشاســتفادهکند.تقریباً
مشخصاتوتصاویرهمهمحصولاتیکهدرآنپکدپیشروشاهدرونماییشانخواهیمبود،از
پیشبهلطفافشاگرانگوناگونفاششدهاند؛مگرآنکهسامسونگواقعاًبخواهددراقدامی
غافلگیرکنندهمحصولاتدیگریمعرفیکند،کهالبتهبعیداست.ازگوشیهایتاشدنی
جدیدگرفتهتااولینحلقههوشمند،سامسونگظاهراًامسالدستپربهمیدانخواهد
آمد.درادامهنگاهیمیاندازیمبهتماممحصولاتیکهاحتمالًادرگلکسیآنپکد202۴در
تاریخ20تیرماهمعرفیخواهندشد.تکنولوژیهایجدیدیکهسامسونگسرمایهگذاری
بسیاریرویآنهاانجامدادهوانتظاردارددرکناراثرگذاریرویبازارهایتثبیتشدهبه
سراغمخاطبهاییبرودکهتاکنوندرمیانمشتریهایشقرارنداشتند.رویکردیکهبه

شکلمخصدرراستایسیاستهایکلیاهالیکرهجنوبیقرارگرفته.
   اسکین های کانتر اســترایک 2 به آیتم های 
تزئینی ای گفته می شــود که بــه کاربران اجازه 
می دهد ظاهر ســلاح های خود را شخصی سازی 
کنند. نکته ای که باید توجه داشــت، این اســت 
که شخصی ســازی ســلاح ها هیچ گونه تاثیری 
روی عملکرد سلاح نداشته تا شاهد بهم خوردن 
تعادل در رقابت های آنلاین نباشیم. این اسکین ها 
از روش های مختلفی بدســت می آیند که برای 
مثال می توان به دریافت از دیگر کاربران، خرید از 
Steam Community Market و جعبه های 
داخل بازی اشــاره کرد. هر کدام از اسکین های 
کانتر استرایک 2 بسته به میزان کمیاب بودنشان 
قیمت گذاری می شــود. به بیان دقیقتر، هر چه 
یک اســکین کمیابتر باشــد، خواهان بیشتری 
در میان کاربران داشــته و قیمتش بالاتر است و 
برعکس. همین کمیاب بودن هم باعث می شود 
افراد خاصی بــه آن ها علاقه مند شــده و حاضر 
باشند هر بهایی را برای دریافتش بپردازند. البته 
عوامل دیگری هم در قیمت گذاری اســکین ها 
دخیل هستند. ولو در بازی کانتر استرایک گلوبال 
آفنسیو مفهومی را معرفی کرد که با نام ماموریت 
یا آپریشن )Operation( شــناخته می شود. 

آپریشــن را می توان همان فصــل در بازی های 
آنلاین دیگر مانند Apex Legends دانســت 
که همراه خود آیتم ها، نقشه ها و مدهای جدیدی 
می آورد. وقتی آپرشــین جدید کانتر استرایک 
عرضه می شــود، اســکین های آن طی چند روز 
ابتدایی خواهان زیادی داشته و با قیمت بالاتری 
خرید و فروش می شوند. هر چه بیشتر بگذرد، جو 
موجود بیشتر خوابیده و قیمت ها کاهش می یابد. 
گاهی اوقات هم همه چیز به شــانس بســتگی 
 Bloodsport 47-AK دارد. قیمت اســکین
Minimal Wear طی پنج ســال بیش از 2 
 S-M4A1 برابر شده است. نمونه دیگر، اسکین
Printstream Minimal Wear است که 
قیمت آن نسبت به زمان عرضه 3 برابر شده است. 
از این موارد چندان زیاد نیســتند اما به هر حال 
وجود داشته و می توانند ناگهان پول هنگفتی را 

وارد جیب صاحب خود کنند.
   کمیــاب بــودن، تنهــا موردی نیســت که 
باعث می شــوند اســکین های کانتر استرایک 2 
با قیمت های بیشــتری خرید و فروش شــوند. 
یکی دیگــر از عوامل موثــر، گیمرهای حرفه ای 
هستند که نباید تاثیرشــان را دست کم گرفت. 

تصور کنید یک گیمز یا بطــور کلی تولیدکننده 
محتوا )اســتریمر یا یوتیوبر( از اســکین خاصی 
در تورنمنت یــا ویدیوهای خود اســتفاده کند. 
همین موضوع کافی اســت تا قیمت آن ســر به 
فلک بکشــد. به هر حال، این چهره های مشهور 
صنعت گیم طرفداران پروپاقرصی دارند که حاضر 
هستند برای شبیه شدن به الگوی خود هر کاری 
کنند، حتی پرداخت هزینه هــای هنگفت برای 
خریدن اسکین های مشابه. در برخی از اسکین ها 
از طراحی یا الگوهایی اســتفاده شده که شدیداً 
خاص هستند. برخی از اسکین ها صرفاً ترکیبی 
از رنگ ها و طرح های متفــاوت بوده و چنان زرق 
و برق دارند که انگار همین الان از کارخانه تولید 
سلاح بیرون آمده اند. برخی دیگر از اسکین ها هم 
طوری طراحی شــده اند که انگار سلاح از میدان 
نبرد برداشته شده و به همین دلیل، رویش خط و 

خش های زیادی دیده می شود.
   روش هــای مختلفــی برای بدســت آوردن 
اسکین های کانتر اســترایک 2 وجود دارد؛ یکی 
In-(  از مرســوم ترین ها، این گیــم دراپ هایی

Game Drop( اســت که رخ می دهد. به بیان 
ساده تر، وقتی یک رقابت به اتمام می رسد، بازی 

بصــورت تصادفی یک اســکین بــه کاربر هدیه 
می دهد. نکته جالب ماجــرا همین حفظ تعلیق 
است. کاربر نمی داند چه چیزی در انتظارش بوده 
و آن را به باز کردن یک کادوی تولد شــبیه کرده 
است. دومین روش، تبادل با دیگر کاربران است. 
اگر در اینونتوری )Inventory( خود اســکین 
تکراری یا اسکینی دارید که نمی خواهید نگهش 
دارید، می توانید آن را با اســکین مد نظرتان که 
دیگر کاربــران دارند تبادل کنیــد. روش دیگر، 
 Steam Community Market استفاده از
است. در صورتی که آشنایی ندارید، SCM یک 
بازار دیجیتالی بــوده و به کاربــران خود اجازه 
می دهد به خریــد و فروش یا تبــادل آیتم های 
مختلــف مانند کارت، ایمــوت )Emote(، پس 
زمینــه پروفایــل )Profile Wallpaper( و 
اسکین بپردازند. اگر قصد خرید از بازار دیجیتالی 
Steam Community Market را داریــد، 
می توانید از پول واقعی یا پول اســتیم اســتفاده 
کند. قیمتگذاری در SCM توسط کاربران صورت 
گرفته و هیچ نظارتی نیســت. بــه همین دلیل، 
همه چیز به میزان تقاضا برای یک آیتم و میزان 
کمیاب بودن یا نبودنش بســتگی دارد. اگر حین 

چرخیدن در آنجا بــا قیمت های عجیب و غریب 
برای آیتم هــای مختلف مواجه شــدید، اصلًا و 
ابداً تعجــب نکنید. اگر بخواهیــد مدهای کانتر 
استرایک 2 را تجربه کرده و انتظار داشته باشید 
اسکین های خاص، کمیاب و منحصربفرد نصیبتان 
شود، سخت در اشتباه هســتید. اگرچه احتمال 
رخ دادن چنین اتفاقی صفر نبــوده ولی نباید به 
آن دل ببندید. یکی از روش های بدســت آوردن 
اســکین های انحصاری و منحصربفرد شــرکت 
در تورنمنت ها و رویدادهای رســمی است. این 
تورنمنت ها و رویدادها معمــولًا جوایز مختلفی 
به برندگان خود اهدا می کننــد که یکی از آن ها 
اسکین هایی است که جای دیگر نمی توانید پیدا 
کنید. البته شرکت در تورنمنت ها و رویدادهای 
کانتر اســترایک 2 برای ما ایرانی ها مقداری که 
چه عرض کنم، تقریباً غیرممکن است. بنابراین، 
باید دنبال روش های دیگر مثل جعبه های سلاح 
)Weapon Case( باشــیم که انواع مختلف 
اسکین ها، از معمولی تا شدیداً کمیاب را در خود 
جای داده انــد. جعبه های ســلاح را می توانید با 
 Steam Community رفتن به بازار دیجیتالی

Market تهیه کنید. 

بازارداغکانتراسترایک
درآمدزاییدرمحبوبترینشوتراولشخصاینروزها
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دولت مســعود پزشــکیان احتمــالا مثل بقیه 
دولت ها از اول شهریور به شــکل کامل مستقر 
خواهد شد. اما چه کسانی در این دولت خواهند 
بود؟ فعلا به دنبال اســامی نیستیم بلکه بیشتر 
می خواهیم رویکردهایی که دولت به دنبال آن 
است را کشف کنیم. برای این کار حدود 30 نفری 
که به عنوان اعضای کابینــه عضو هیات دولت 

هستند را به چهار گروه تقسیم می کنیم:
1. تیم اقتصادی: تصویری که پزشکیان از اقتصاد 
دوره خود به ما داده   این اســت کــه او قائل به 
مداخله دولت در بازار ارز نیســت و می خواهد 
ارز را تک نرخــی کنــد و به بخــش خصوصی 
اعتقاد دارد مگــر در حوزه بهداشــت، آموزش 
و تامین کالاهای اساســی. این سیاســت ها در 
صورتی که اجرا شــود می تواند برای بورسی ها 
و فروشــگاه های زنجیره ای که قاعدتا شــبکه 
توزیع کالاهای اساسی دولتی خواهند بود و نیز 
کادر درمان و معلم ها و حتــی تامین کنندگان 
کالاهــای تجهیزات پزشــکی )احتمــالا برای 
نوسازی بیمارســتان های دولتی( جذاب باشد 
ولی احتمــالا برای بیمارســتان های خصوصی 
و مدارس غیرانتفاعی سیاســت هایی نامطلوب 

است. 
مهم ترین علامت ســوال در اینجــا معاون اول 
رئیس جمهور اســت. در واقع معــاون اول هم 
مسئول تیم اقتصادی و هم اداره کننده ساختار 
اداری کشــور اســت. انتخاب معــاون اول هم 
موضوعی اســت که باید تایید رهبری را داشته 
باشــد کما اینکه در ماجرای معروف مشــایی 
متوجه شدیم. در حال حاضر ظاهرا مدیر بخش 
اقتصادی آقای پزشکیان، طیب نیا است. ممکن 
است خود او هم معاون اول و رئیس تیم اقتصادی 
شود. با این حال دو کارشناس اقتصادی که او با 
خود به برنامه تلویزیونی آورد آقایان دکتر احمد 
میدری و دکتر حسین عبده تبریزی بودند که در 

دو قطب متضاد قرار دارند.
می گویند »ده درویش در گلیمی بخسبند و دو 
پادشــاه در اقلیمی نگنجند.« به همین ترتیب 
بعید است یک تیم اقتصادی منسجم بتواند همه 

این افراد را در کنار هم داشته باشد. 

برای طیب نیا ظاهرا مســئله تورم اهمیت دارد. 
او صاحب یک دوره تورم یک رقمی در دور اول 
روحانی است ولی این دوره هم پشتوانه برجام را 
داشت و هم به عقیده برخی کارشناسان، تورم به 
قیمت جمع شدن پول از بازار کاهش پیدا کرد و 
این موضوع به شدت به ضرر بازارهایی مثل بازار 
بورس است آن هم در وضعیتی که پزشکیان به 
صراحت گفته در زمینه بورس، سیاســت عبده 
تبریزی که پیش از این مدیریت بازار ســرمایه 
را داشته و به اقتصاد بازار و بدون دخالت دولت 

معتقد است؛ پیش خواهد رفت. 
نکته بعدی تمرکز ادبیات گفتمانی پزشــکیان 
روی حوزه عدالت اســت و خــب احمد میدری 
سال هاســت روی این حوزه کار کرده است ولی 
مثلا مشــخص نیســت که او در مورد شستا که 
یکی از مهم ترین بازیگران بورس ایران است چه 
سیاستی خواهد داشــت. بنابراین به طور کلی 
می توان گفت ابهاماتی در حوزه اقتصادی وجود 
دارد ولی می توان گفت اقتصاد دوره پزشکیان به 
نوعی اقتصاد مدل دموکرات های آمریکا خواهد 
بود. به خصوص در همین دوره بایدن. یعنی تلاش 
برای کاهش تورم و ایجاد شغل در کنار حمایت از 

آموزش و سیستم مراقبت درمان دولتی.  
2. تیم سیاســت خارجــی: قطعــا در اختیار 
محمد جــواد ظریف خواهد بــود. اینکه او وزیر 
خارجه خواهد شــد یــا وزیر خارجه در ســایه 
خواهد ماند و عراقچی یــا تخت روانچی به این 
سمت خواهند رسید مشخص نیست ولی اینکه 
ظریف ریل سیاســت خارجی دوره پزشکیان را 
خواهد گذاشت قطعی اســت. رای خوبی که او 
آورده هم می تواند زمینه ای ابتــدا برای توافق 
با آژانــس و در نهایت فرار از مکانیزم ماشــه در 
پاییز سال آینده باشد ولی همه چیز به انتخابات 
آمریکا در آبان امسال هم بســتگی دارد. نکته 
بعدی در مورد سیاســت خارجی دولت اینکه با 
ریل گذاری صورت گرفته شده در دولت قبل، به 
نظر احتمال گریز از ارتباط چشمگیر با چین و 
روسیه هم نخواهد بود و دولت پزشکیان نخواهد 
توانست مثل ۵ سال اول دوره روحانی نگاه کاملا 

یک طرفه به سمت غرب داشته باشد.   

3. تیم سیاســت داخلی: منظور وزارت کشــور 
و اطلاعات است. ممکن اســت به پورمحمدی 
قول هایی داده شده باشد. مجید انصاری هم جزو 
گزینه هایی است که حرفش هست. می توان به 
طور قطع گفت که خبری از دوگانه زمان روحانی 
یعنی علــوی – رحمانی فضلــی نخواهد بود و 
احتمالا دولت به سمت دو تشکل روحانی اصلاح 
طلب و اصولگرا یعنــی جامعه روحانیت مبارز و 
مجمع روحانیون مبارز خواهد رفت تا هم بتواند 
این دو حوزه را به شکل کلاسیک و بدون تنش 
اداره کند و هم اینکه بتواند چالش های احتمالی 
مثل ماجرای حجاب را بــه صورت معتدلانه ای 
پیش ببرد تا هم نظر حاکمیت تامین شود و هم 

بتواند به وعده های خود عمل کند. 
4. تیم فرهنگی: به نظر می رســد   دو نفر از تیم 
روحانی یعنی آذری جهرمــی در بخش فناوری 
اطلاعات و صالحی امیــری در بخش فرهنگ و 
ارشاد اســلامی در اینجا موثر باشــند. احتمال 
تقدیر از حســین انتظامی به دلیل نقشــش در 
میزگردهــا در برابر نامزدهــای اصولگراها هم 
وجود دارد. از ایــن رو احتمالا این بخش به تیم 
روحانی – لاریجانی برسد. تیمی که تلاش هایی 
برای آزادتر کردن فضــا دارد. ولی واقعیت این 
اســت که در این حوزه دولت تنها تصمیم گیر 
نیست. در حوزه فناوری اطلاعات شورای عالی 
فضای مجازی و دادستانی کل کشور هستند و 

در بخش فرهنگ و ارشاد اسلامی هم چندین و 
چند نهاد دیگر. از این رو چون این بخش ویترین 
آزادی در دولت است؛ گماردن افراد ضعیف که 
در برابر فشارهای بیرونی سریعا تصمیم خود را 
تغییر دهند یا از آن طرف به فکر تقابل با نهادهای 
بیرونی باشند حاصلی نخواهد داشت و حتی برند 

دولت را تضعیف خواهد کرد. 
به این ترتیب فعلا به نظر می رســد ستون های 
دولت آینــده پزشــکیان عبــارت باشــند از 
طیب نیا، ظریف، پورمحمــدی، مجید انصاری، 
آذری جهرمــی و احتمــالا حســین انتظامی. 
آدم هایی که بیش از آنکه از چپ سیاست ایران 
بیایند، از مرکز آن می آیند؛ درســت مثل خود 
مسعود پزشــکیان. کســی که احتمالا دولتش 
نیز مثل تصویــری بود که از خودش درســت 
کرده: پدری سنتی که به درس خواندن اهمیت 
می دهد، اهل ولنگاری مالی و اخلاقی نیست ولی 
فرزندانش را هم دوست دارد و خانه را با پادگان 
اشــتباه نگرفته اســت. به زبان خودرویی شاید 
راحت تر باشــد صحبت کنیم. دولت او احتمالا 
یک دناپلاس سرپا خواهد بود که در خط وسط 
اتوبان قم – تهــران با 120 کیلومتر ســرعت 
می رود. لایی نمی کشــد، خیلی در خط سرعت 
نیست ولی احتمالا خیلی هم به ماشین هایی که 
از پشت می آیند و با نور بالا می خواهند راه را از او 

بگیرند، راه نخواهد داد. 

حدس هایی در مورد دولت چهاردهم؛ با چه افرادی و چه سیاست هایی روبه رو خواهیم بود؟ آیت الله خامنه ای: حرکت بزرگ مردم، کاری درخشان و فراموش نشدنی است
تصویرهای اولیه از دولت پزشکیان پیام رهبر انقلاب بعد از پیروزی پزشکیان

    سوژه روز

روز گذشته توئیتر فارســی با یک توئیت 
متفاوت از محمدجــواد آذری جهرمی به 
شــوک فرو رفت. وزیر ارتباطــات دولت 
دوازدهم که در هفته های گذشــته برای 
پیروزی مسعود پزشکیان تلاش می کرد در 
پیامی به نسل زدی ها سعی کرد از ادبیات 
خود آن ها استفاده کند. ادبیاتی که حتی 
برای برخی نسل زدی ها هم آنچنان مفهوم 
نبود و برخی به آن اعتــراض کردند؛ نه به 
این خاطر که از اصطلاحات غلطی استفاده 
کرده بود، بلکه این ادبیات سنخیتی با نسل 
آذری جهرمی نداشــت و لباسی بود که بر 
تنش زار می زد. او در این توئیت نوشــته 
بود: »دیس هاتون به جون ما، آدم عاقل به 
شما دیس بک نمیده ســتون ها. نازتون رو 
باید بخرن. بیاین با هم یه اکیپ شیم برای 
ایران. باید روابط لانگ دیستنس رو نزدیک 
کرد و کات ها رو دوباره جوش زد. اینطوری 

میشه رفاقت کرد و ایران رو ساخت.« 
مدتی می شــود که آذری جهرمی ســعی 
می کند نســل زد را به خود نزدیک کند. 
چند باری با اشاره به وضعیت بد اینترنت از 
اصطلاحات »نوب« و »ستون« و »سالار« 
استفاده کرده: »برادر عزیز، دوست خوب، 
ستون، ســالار، پات رو از روی سیم بردار 
قربونت، نت بــه فنا رفتــه« و »وضعیت 
کیفیت اینترنت جوری شــده که در برابر 
نوب های اونور آبی تا دست به ماشه شی، 
آبکش میشی. گرفتاری شدیم!« نوب در 
ادبیات گیمرها به معنــای نابلد و تازه کار 
است و برای تمســخر استفاده می شود. او 
همچنین هفته گذشــته به کنسرت علی 
یاسینی که از خواننده های محبوب نسل 
زد است رفته و آنجا هم کلمات »کات« و 
»اکس« را به کار برده بود: »امروز احساسم 
این بود که اینجا اومدم باید به اکسم پیام 
بدم! وقتی 60 درصد مــردم نیومدن پای 
صندوق رای یعنی مردم کات کردن. الان 
ما برای شــما جزو اکس هاتون محسوب 
میشــیم. وقتی که ارتباط کات میشــه 
مسئولین باید بدونند که مردم ممکنه وارد 
یک رابطه پرخطر بشن.« منظور از کات، 
قطع رابطه و معنای اکس شریک عاطفی 

سابق است. 
چه شــد که ارتباط گرفتن با این نســل 
آنقدر مهم شــد که آذری جهرمی اینگونه 
سعی کرده نظر آن ها را برای مشارکت در 
انتخابات و انتخاب مسعود پزشکیان جلب 
کند؟ اتفاقات سال 1401، یعنی درگذشت 
مهسا امینی و اعتراضاتی که در دانشگاه ها 

و خیابان ها شــکل گرفــت نقطه عطفی 
برای به صحنه آمدن نســل زد بود. اینجا 
بود که حاکمیت با این نســل و مطالبات 
متفاوت آن ها آشنایی بیشتری پیدا کرد و 
شکاف نسلی بین آن ها و نسل های قبل تر 
نمود عینی به خود گرفت. آن ها برخلاف 
نسل های قبلی بیشــتر مطالبه گر هستند 
و محدودیت برایشــان معنا ندارد. سبک 
زندگــی متفاوتی دارند و حتی زبانشــان 
هم متفاوت است. هر چه جلوتر می رویم 
اصطلاحــات آن ها که اکثرشــان از زبان 
انگلیســی وارد ادبیات روزمره این نسل 
شــده، برای نســل های قبلی غریب تر و 
نامفهوم تر می شود. تجربه زندگی نسل زد 
یا »جِن  زی« بــا اینترنت و فضای مجازی 
گره خورده است؛ جایی که گفتن، خواندن 
و نوشــتن هر چیزی تا حد زیادی آزاد و 

ممکن است.      
استفاده از حرف »زد« یا »زی« در کلمه 
نسل زد یا جن زی صرفا برای رعایت کردن 
سلسله الفبایی نسل هاست. به نسل قبلی 
نسل زد، نسل X می گویند و نسل قبلی آن 
نسل Y یا »هزاره« اســت. البته از عبارات 
دیگری مانند نسل نت یا »نسل i« هم در 
جهان برای اشاره به این نسل استفاده شده 
است که به اینترنت اشاره دارد. به عبارتی 
نسل زدی ها کسانی هستند که از ابتدای 
تولدشــان در معرض اینترنــت و فضای 
مجازی بوده اند و بر همین اساس رفتار و 
درک آنها از جهان اطراف با نسل های قبل 
از خود متفاوت است. بر طبق پژوهش های 
مرکز تحقیقات پیو که یک مرکز آمریکایی 
است، متولدین بین 1997 تا 2012 جزو 
این نسل محسوب می شــوند. این دسته 
بندی براســاس تجربه های متفاوت آن ها 
با توجه به پیشرفت های جدید فناوری و 
زندگی در دنیای بعد از حمله 11 سپتامبر 
تعریف شده است. با این حساب متولدین 
1376 تا 1391 در ایران جن زی هستند 
اما واقعیت این است که نســل زد در هر 
کشــوری بر اســاس زمان در دســترس 
قرار گرفتن و فراگیر شــدن اینترنت و به 

خصوص فضای مجازی تعریف می شود. 
لغتنامه جن زی ها

جن زی ها به دلیل زندگی تمام و کمالشان 
در عصر اینترنت، ادبیــات و اصطلاحات 
مخصوص به خودشــان را دارند. بسیاری 
از این اصطلاحات از زبان انگلیســی وارد 
ادبیات روزمره ما شــده و برخی هم بومی 
خودمــان هســتند. در ادامــه برخی از 

رایج ترین کلمات و اصلاحات این روزهای 
نسل جدید را با تعاریف آن ها آورده ایم.

ســوبر: این کلمــه انگلیســی در معنای 
تحت الفظی به معنای کسی است که پاک 
است و مواد یا الکل مصرف نکرده یا هرگز 
اســتفاده نمی کند. اما در ادبیات نسل زد 
ســوبر به فرد یا کاری حوصله سربر گفته 
می شود. وقتی می گویند فلانی سوبر است 
یعنی بــه قول نســل های قدیمی تر، بچه 

مثبت یا پاستوریزه است.
دراما کوئیــن: این اصطلاح هــم از زبان 
انگلیسی وارد زبان فارسی شده است. دراما 
کوئین به فردی گفته می شود که از کاه کوه 
می سازد. شاید تعریف بهتر آن کسی باشد 

که به اصطلاح »کولی بازی« در می آورد.
وایب: وایب هم یک کلمه انگلیسی است 
که در ادبیات نسل زدی ها به معنای حس 
و حال یک فرد   یا اتمسفر یک مکان است. 
وقتی جایی با فردی به شــما وایب خوبی 
نمی دهد یعنی حس و حال و انرژی خوبی 

به شما منتقل نمی کند.      
رد فلگ: این کلمه در معنای تحت الفظی 
به معنای پرچم قرمز است اما برای افرادی 
به کار می رود که خصوصیــت اخلاقی یا 
رفتاری خطرناک یا نامناسبی دارد. وقتی 
برچسب رد فلگ روی فردی زده می شود 
یعنی باید هوشیار باشــید و ارتباط با این 

انسان را قطع کنید. 
ـل رو گرفتــم: ایــن عبــارت از آن  کابُـ
اصطلاحاتی است که کاملا ریشه فارسی 
دارد و از فرهنــگ دیگــری وارد ادبیات 
نسل زدی ها نشده اســت. کابل رو گرفتم 

به معنای »خودم را به آن راه زدم« است.
فشار خوردن: عبارت فشــار خوردن هم 
ایرانی اســت و از توئیتر وارد ادبیات نسل 
جوان شــده اســت. این عبارت در مواقع 
حرص خوردن، حســودی کردن  و تحت 

فشار قرار گرفتن به کار برده می شود. 
کرینج: این کلمه انگلیســی بــه معنای 
»چندش« اســت. وقتی بــه خاطر رفتار 
کسی دچار شــرم نیابتی می شــویم، به 
اصطلاح می گوییم فلان فرد یا فلان رفتار 

کرینج است. 
کنسل: عبارت کنسل کردن از »فرهنگ 
کنســل« می آید که اولین بار در آمریکا 
عنوان شد. فرهنگ کنســل به فرهنگی 
گفته می شود که افراد جامعه، به خصوص 
افراد مشهور را به خاطر یک حرکت اشتباه 
و غیراخلاقــی، مخصوصا آزار جنســی از 

جامعه بایکوت می کند.   

کلماتیکهفقطبهنسلزدمیآید
چرا محمدجواد آذری جهرمی سعی دارد با استفاده از ادبیات نسل جدید به آنها نزدیک شود؟

 پزشکیان یک روز پس از 
انتخابات چه گفت؟

مسعود پزشکیان رئیس جمهور 
منتخب، عصر شنبه ۱۶ تیر ۱۴۰۳ در 
مراسمی که با عنوان آیین تقدیر از 

حضور مردم در حرم امام خمینی برگزار 
شد، با بیان اینکه من از همه مردم با 

تمام وجود تشکر می کنم، گفت: مردم 
واقعاً لطف کردند که حضور پیدا کردند و 
شور و شوق آفریدند و ما را نیز شرمنده 

خود کردند و من واقعاً شرمنده مردم 
هستم. اینجا بخش هایی از وعده ها و 

صحبت های پزشکیان را بخوانید:
-من در این انتخابات وعده دروغ ندادم، 

حرفی نزدم که فردا نتوانم به آن عمل 
کنم و بعد مشخص شود که دروغ بوده 

است؛ سال هاست که پس از انقلاب 
می آییم پشت تریبون می ایستیم و 

وعده می دهیم اما پشت سرمان به آنها 
عمل نمی کنیم؛ این بزرگ ترین اشکالی 

است که ما مسئولان با مردم داریم.
-من در این روندی که پیش آمد و 

انتخاباتی که به طور آرامی برگزار شد 
و نهایتاً رأی ها توانست درست خوانده 

شود اول باید از مقام معظم رهبری 
تشکر کنم که قطعاً اگر ایشان نبود من 
تصور نمی کنم به این راحتی اسم ما از 

صندوق در می آمد.
-ملت آگاه و عزیز ایران پیروزیتان 
مبارک باد کار را تمام کردید و گامی 

بلند در مرحله دوم انتخابات برداشتید؛ 
فرصتی برای ایران آفریدید و امید و 

نشاط را به فضای نارضایتی و آزردگی 
و دل مردگی جامعه بازگرداندید از همه 

شما سپاسگزارم؛ در خلق این امید و رای 
معنادار و تخول و اصلاح همه شمایی که 

به راه و رویکرد من یا نامزد رقیب رای 
دادید یا در این انتخابات نیامدید برای 

من رأی دهید. آزمون بزرگتری پیش 
روی ایران است آزمون عبور ایران از 

تنگناها چالش ها و بحران های پیش رو 
و آزمون کاستن از نگرانی های متعدد و 
متفاوت مردم برای داشتن یک زندگی 

بهتر.
-قدردان وسعت نظر و گره گشای مقام 

معظم رهبری هستم که در این انتخابات 
عرصه را برای مشارکت و رقابت و 

سلامت و نقش آفرینی بیشتر شهروندان 
و جریان سیاسی گشودند؛ در این عرصه 
همه اقشار و مذاهب بودند که همه جا را 
میدان گفت وگو و نقد بازاندیشی برای 

ایران کردند و حاصل همه این تلاش ها، 
رسیدن به فصل نو برای خدمت به 

مردم ایران شد؛ فصلی که بدنه علمی 
کارشناسی و تخصصی کشور نیز به زبان 
آمد و نشان داد که وضعیت خطیر است 

ولی می توان با تفاهم و اجماع و امید 
بسیاری از تهدیدات پیش رو را دور کرد 
و فرصت های تازه ای را برای پاسخگویی 

به مطالبات مردم ایجاد کرد.
- فصل عمل کردن من به تعهداتم است 

و من به دستور خداوند متعهدم؛ من رای 
مردم را طوقی سنگین بر گردن خود 
می دانم و تعهد می دهم که همچنان 
گوش شنوایی برای سخنان مردم و 

صدای بی صدایان و طرد شدگان باشم. 
کار دولت منتخب در این شرایط خطیر 

دشوار است مگر اینکه باز لطف خداوند 
و لطف حضور مردم چاره ساز شود و از 
این فصل به دنبال پیشبرد گفت وگو، 

همگرایی وفاق ملی خواهم بود. سخن 
امام خمینی)ره( را راهنمای عمل خود 

می دانم که ما همه با هم باشیم مملکت از 
خودمان است و همه بچه ایران هستیم. 
من تلاش می کنم که با تفاهم و همکاری 

با همه ارکان حاکمیت اعم از مجلس 
و قوه قضاییه تنش را از مقام سیاست 

دور کنم و امیدوارم نیز مجلس محترم 
با همکاری با رای اکثریت مردم خود 
را برای همکاری رای عبور کشور از 

بحران ها آماده کند.
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نگینباقری|بیستمین حراج تهران 
شب شــنبه مثل هر ســال در هتل 
پارسیان آزادی برگزار شد. این حراجی 
این بار رکورد گران قیمت ترین ها را از 
سهراب ســپهری گرفت و به تابلوی 
آغداشــلو داد. نکته های جالب درباره 

این حراج را می خوانید:
بیســتمین دوره حــراج تهران با 
فروش 107 اثر به مبلغ نهایی 190 
میلیارد و 476 میلیون تومان رسید. 
این در حالی اســت که نوزدهمین 
دوره حراج تهــران با 241 میلیارد و 

720 میلیون تومان پایان یافته بود.
 اجرای مراسم بیســتمین حراج 
تهران را شهریار ربانی به عهده داشت 
که پــس از رضا کیانیان و حســین 
پاکــدل، به عنوان ســومین مجری 

حراج تهران، معرفی شد.
  در حراج بیســتم 11۵ اثر شامل 

99 اثر نقاشــی، 12 مجســمه و 4 
عکس ارائه شد که در نهایت 107 اثر 

به فروش رسیدند. 
 در بیســتمین حراج تهران علاوه 
بر آثاری از هنرمندان تثبیت شــده 
مارکت هنر ایران )حسین زنده رودی، 
آیدین آغداشــلو، محمد احصائی، 
منصور قندریز، ابوالقاســم سعیدی، 
فرهاد مشــیری و...( تعداد زیادی از 
آثار هنرمنــدان معاصر، به خصوص 

چهره های جوان تر هم ارائه شدند.
در این دوره 6۵ خریدار در مزایده 
شــرکت کردند که 1۵ خریدار برای 
اولین بار به مارکــت هنر ورود کرده 

بودند. 

رکورددارانبیســتمینحراج
تهران

 در بیستمین حراج تهران 11۵ اثر 

از 111 هنرمند، عرضه شد که 107 
اثر یعنی 93 درصد آثــار به فروش 

رسیدند.
 44 اثــر بــا ارزش بیــش از یک 
میلیارد تومــان بــرآورد قیمت به 
مجموعه داران ایرانی پیشنهاد شد، 
که در نهایت 41 اثر، در حراج بیستم 

با قیمت میلیاردی چکش خوردند.
 رکورد این دوره حــراج به تابلو 
»پایــان یــک دوران« از آیدیــن 
آغداشلو به مبلغ 12 میلیارد و 320 
میلیون اختصاص پیدا کرد. ســال 
پیش سه اثر ســهراب سپهری 37 
میلیارد تومان فروخته شــدند ولی 
برخلاف همه دوران قبل دیگر امسال 
اثری از سهراب سپهری نبود. دوره 
قبل سه تابلوی ســپهری فروخته 
شــد اما دور هفدهم هــم از او هیچ 

اثری نبود.

عکسیک

درغیابسهراب
برخلاف  دوره قبل امسال دیگر سهراب سپهری اثری در حراج تهران نداشت

 اثر »پایان یک دوران از مجموعه 
خاطرات انهدام« آغداشلو با تکنیک 
گواش روی مقوا در سال 1394 خلق 

شده است.
 پس از تابلوی آغداشــلو تابلوی 
»شماره های سیاه روی سفید« فرهاد 
مشیری 11 میلیارد و 220 میلیون 
تومــان و نقاشــی خطی از محمــد 
احصایی به قیمت 11 میلیارد تومان 
در جایگاه دوم و ســوم رکورد داران 

این دوره حراج قرار گرفتند. 

  در رتبه چهارم تابلو »شکار باران« 
رضا درخشــانی بود که 9 میلیارد و 

240 میلیون فروخته شد.
  قیمت تابلوهــای بعد چقدر بود؟ 
رتبه بعدی 7 میلیارد و 40 میلیون، 
اثر بعــد از حســین زنــده رودی 6 
میلیارد و 820 میلیــون، تابلویی از 
فریده لاشــایی در جایــگاه بعدی با 
قیمت 6 میلیارد و 820 میلیون قرار 

داشتند.
رتبه بعد فرو یک مجســمه  از ژازه 

تباتبایی بود که با قیمت 6 میلیارد و 
820 تومان فروش رود.

 نقاشــی از ابوالقاســم سعیدی 6 
میلیارد و 600 میلیون، اثری از وای. 
زی. کامی 6 میلیارد و 600 میلیون، 
تابلویی از شــهریار احمدی به مبلغ 
6 میلیارد و 600 میلیــون و اثری از 
کوروش شیشه گران ۵ میلیارد و ۵00 
میلیون تومان، آثاری بودند که بالای 

۵ میلیارد تومان به فروش رسیدند.
 در بیستمین حراج تهران 29 اثر از 
هنرمندان مدرن و معاصر زیر قیمت 
۵ میلیارد تومان چکش خوردند که 
با بیشترین رقابت از سوی خریداران 

مواجه شدند.
 ارزان ترین اثر تابلویــی از احمد 
منتظری بــه قیمــت 110 میلیون 
تومان اســت که در بیستمین حراج 

تهران فروخته شد.
کدام آثــار خریدار نداشــتند؟ 8 اثر 
از محســن وزیری مقــدم، قاســم 
حاجی زاده، فریده لاشایی، گارنیک 
درهاکوپیان، بهمــن جلالی، حجت 
شــکیبا، صادق تیرافکــن و عباس 

رستمیان.

سایتنگارسیاسي/گزیدهايازتحلیلهايجناحهايسیاسی
بیژن نامدار زنگنه وزیر نفت دولت روحانی به مناسبت 
انتخاب مســعود پزشــکیان به عنوان رئیس جمهور 
منتخب مردم پیام تبریکی منتشر کرد که در بخشی از 

آن آمده است:
پیروزی مردم، پیروزی عقل بر جهل، پیروزی راســتی 
بر دروغ و رویا، پیــروزی میانه روی بر افــراط گرایی، 
پیروزی مهربانی بر نفرت و پیروزی رحمت بر خشونت 

مبارک باد.

سعید جلیلی، داوطلب انتخابات ریاست جمهوری 
طی پیامی پیروزی مسعود پزشکیان در انتخابات ریاست 
جمهوری را تبریک گفت. او گفته از میلیون ها رایی که 
خواهان استفاده از »یک جهان فرصت« برای »یک ایران 

جهش« بودند، تشکر می کنم:
پانزدهم تیر ملت بزرگ ایران در مشــارکتی گسترده 
همراه بــا رقابتی جدی در بســتری ســالم و امن، بار 
دیگر اســتواری و عمق پایه های مردم سالاری دینی و 

جمهوریت نظام را به دنیا نشان دادند.
اکنون بر همگان اســت تا با احترام به منتخب مردم، 
ایشان را در جهت پیشرفت کشور و اعتلاء نظام مقدس 

جمهوری اسلامی یاری رسانند.

به جناب آقای دکتر پزشــکیان که موفق به جلب آراء 
اکثریت مردم شــدند تبریک عرض میکنم و هم چون 
گذشته وظیفه خود را کمک به دولت مستقر برای عبور 
از مشکلات و رسیدن به نقطه مطلوب پیشرفت کشور 

می دانم.
از میلیون ها رایی که خواهان اســتفاده از »یک جهان 
فرصت« برای »یک ایران جهش« بودند، تشکر می کنم و 
به آنها اطمینان می دهم به پشتوانه نزدیک به 14 میلیون 
رای شما، تمام تلاش و توان خود را بیش از گذشته، در 
جهت پشتیبانی از نقاط قوت و کمک به تصحیح خطاها 
و رفع نقص ها در روندهای جاری با استفاده از ظرفیتهای 

مردمی، علمی، صنفی و نخبگانی به کار خواهم بست.

حمیدرضا ترقی، عضو حزب موتلفه و فعال سیاسی 
اصولگرا، درباره لزوم همدلی میان نیروهای انقلاب حول 
رئیس جمهور منتخب برای حل مشکلات کشور عنوان 
کرد: اقتضای شرایط کنونی کشور ایجاد می کند که برای 
غلبه بر مشکلات اقتصادی و اجتماعی و جلب نظرات 
کسانی که رای ندادند تلاشی منسجم و متحد در بین 
قوای سه گانه و نخبگان جامعه صورت بگیرد تا بتوانیم 
شرایط اجتماعی نظام که مردم هستند و رضایتمندی 

آنان محقق شود.
وی در گفتگو با ایلنا، ادامه داد: همدلی میان نیروهای 
سیاسی کشور باید در چارچوب سیاست های نظام و رهبر 
انقلاب صورت بگیرد تا بتواند هم موجب رضایت مردم 
شود و هم زمینه الگو شــدن نظام جمهوری اسلامی را 
تامین کند. در این راستا همیشه بعد از هر انتخاباتی علی 
رغم اینکه اصولگرایان با دولتی مغایر رو به رو بوده اند، 
همیشه همکاری داشته و تلاش کردند تا به دولت روی 

کارآمده کمک کنند.

عصر ایران نوشــت:  از ساعات نخســت اعلام نتایج 
انتحابات که مشخص شد سعید جلیلی بازنده انتخابات 
است، طرفداران او و هواداران محمدباقر قالیباف - بازنده 
دور اول - در فضای مجازی بــه جان هم افتاده اند و هر 

کدام، دیگری را مقصر این شکست می دانند.
اما کدام یک راست می گویند؟ پاسخ به این سوال از دو 

منظر کلان و خرد، قابل بررسی است.
از نگاه کلان، مقصر ایــن باخت، کل جریان اصولگرایی 
است جریانی که نه در مجلس عملکردی داشت که مورد 
وفاق ملی باشد و نه دولتش توانست مردم را چنان راضی 

کند که دور او گرد آیند و پیروزی اش را تضمین کنند.

اما شــاید مهم تر از ضعف کارنامه در دولت و مجلس، 
قوت کارکردی این جریان در کارشکنی علیه دولت های 
مستقر غیرهمسو هست که از دیدگان ملت دور نمانده 
است. مردم ایران فراموش نکرده اند چه کسانی در داخل 
کشور، همســو با نتانیاهو و ترامپ، برجام را که ضامن 
رابطه متعارف ایران با جهان بــود، در دولن قبل زمین 
زدند و حافظه میانسالان و کهنسالان ایرانی هم یاری 
می کند که به یاد آورند "هر 9 روز یک بحران" در دولت 
سید محمد خاتمی را که اینک، همه معترف اند موفق 
ترین دولت جمهوری اسلامی در همه زمینه ها و مشخصاً 

در عرصه اقتصادی بوده است.
در همین انتخابات اخیر نیــز، کلیت جریان اصولگرا با 
همان نقطه قوت تخریبی خود وارد کارزار شد و دولت 
قبل همین نظام را چنان ســیاه جلوه داد که در آرشیو 
رسانه های ضدنظام نیز نمی توان مشابهی برای این حجم 

از تخریب یک دولت جمهوری اسلامی یافت.
جریــان اصولگــرا، همچنین بــا خود حــق پنداری، 
مفاهیمی را که تعلق عمومی به یــک ملت دارد، به نفع 
خود مصادره کرده و از آنها به مثابه ابزار سیاسی استفاده 
می کند و این نیز، از نگاه تیز بین ملت، دور نمانده و نمره 

منفی بزرگی برای آنها به ثبت رسانده است.

به عنوان مثال آنها دین را ملــک طلق خود می دانند و 
اگر رقیب سیاسی شان آیه ای از قرآن یا روایتی از نهج 
البلاغه بخواند بر می آشوبند، یا خود را انقلابی و جبهه 
انقلاب می خوانند و بدین ترتیب، بقیه را از دایره انقلاب 
بیرون می رانند، یا استفاده از مسجد و حوزه های علمیه 
و روحانیت را برای تبلیغ سیاســی خود روا می دانند و 
مداحان نیز مادام که اشعار مورد پسندشان را بخوانند، 
در حریم قدسی امام حســین)ع( هستند، یا شهیدان 
فقط برای آنها هستند و حتی می توانند در جانمایی مزار 
شهدای گمنام هم بر اساس خواست سیاسی خود عمل 

کنند و مواردی از این دست.

رضا غبیشاوی نوشت:  در صورتی که رئیس جمهوری 
و دولت تنها بخواهد بر اختیارات و قدرت خود اتکا کند 
دستشان در موارد اساسی و کلیدی خالی می ماند و به 
مانند برخی سال های دولت دولت روحانی، به دولت بی 
اختیار تبدیل می شوند.دولتی که در مسائل اساسی و 
کلیدی ، نه قدرت تصمیم گیری دارد و نه قدرت اجرا. 
ویژگی که در دولت رئیسی،  ترمیم شد. دولت رئیسی 
برخلاف دولت دوم روحانی، با اختیار بود به همین دلیل 
در موضوع واکسن کرونا هم توانست تصمیم گیری کند 

و هم اجرا. در موضوع روابط با امریکا توانست از طریق 
مذاکرات غیرمستقیم به توافق شفافی نفت در برابر هسته 
ای برســد. توافقی که برپایه آن امریکا چشم خود را بر  
صادرات نفت ایران به چین ببندد و تحریم ها را اجرا نکند 
و در مقابل ایران،  پیشروی در بخش های حساس هسته 

ای را متوقف کند.
توافق عادی سازی با عربستان سعودی و بهبود روابط با 
6 کشور جنوب خلیج فارس نیز از این دریچه محقق شد.

پزشکیان برای موفقیت نیازمند داشتن دولت با اختیار 
اســت و این موضوع تنهــا با حضور نماینــدگان همه 

بخش های قدرتمند در دولت او محقق می شود.
براســاس قانون اساســی، اختیارات معمــول "رئیس 
جمهوری" در همه جمهوری های جهان، در ایران اما  به 
طور کامل در اختیار مقام رئیس جمهوری نیست و او تنها 

بخشی از قدرت را در دست دارد. 
پس پزشــکیان باید برای جلب همکاری و همراهی و 
حداقل منع کارشکنی آنها، نمایندگان سایر بخش های 
قدرتمند را در دولت خود داشته باشد. در غیراین صورت 
عملکرد 8 ساله دولت روحانی در مقابل دیدگان اوست 
که چگونه مانع از فعالیت های او و دولتش شــدند و با 
کارشــکنی های مختلف، راه را برای اجرای برنامه های 

مختلف دولت بستند. آنها توانســتند بازی برده دولت 
روحانی در برجام و اینترنت را به شکست بکشانند.

در تشــکیل دولت جدید از سوی پزشــکیان، اولویت، 
همچنین، تشــکیل دولت ائتلافی و جــذب نیروهای 

کارآمد و قوی از جبهه رقیب )اصولگرا( است.
در انتخابات اخیر، مصطفی پورمحمدی کاندیدا اصولگرا 
خوش درخشــید و از برندگان انتخابات بود  گرچه در 

نتیجه انتخابات در رتبه آخر قرار گرفت.
او نشان داد نســبت به مطالبات و خواسته های واقعی 
جامعــه، آگاهــی دارد و از توانایی و تجربــه کافی در 
حوزه های حساس مثل مسائل اطلاعاتی امنیتی و قضایی 
نیز برخوردار است. این فرصتی در برابر دولت پزشکیان 
است که از شخص پورمحمدی در دولت آینده استفاده 

کند. بهترین سمت نیز برای او وزیر اطلاعات است.
علاوه بر ایــن، قالیباف نیز چهره اصولگــرا ومیانه رو و 
اجرایی است که بهتر است پزشکیان در دولت جدید از 
وجود او استفاده شود گرچه هم اکنون رئیس مجلس 
است و بعید است از ریاست قوه مقننه به مقصد سمتی 
پایین تر از ریاســت جمهوری کوچ کنــد. با این حال 
قالیباف نیروی است که از همکاری در مسائل اجرایی 
کشور استقبال می کند. پزشکیان باید از قدرت و ظرفیت 

قالیباف به خوبی استفاده کند.
پرویز فتاح از چهره های اصولگرا، وزیر اسبق نیرو و رئیس 
فعلی ستاد اجرایی امام از دیگر افراد قدرتمندی است که 
بهتر است در دولت جدید از حضور او استفاده کرد گرچه 
او در آخرین روز تبلیغات انتخابات ریاســت جمهوری 
با حضور در تجمع جلیلی در مصلی تهران حاضر شــد 
و دســت به خودزنی بزرگی زد چرا که بعد از سال ها از 

وضعیت بی طرفی خارج شد.

عباس عبدی در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: با 
اطمینان خواهم گفت در اولین جلسه هیات دولت که 
آقای پزشــکیان با همین کابینه شــرکت کند چنان 
مودبانه، خوشرو و با فروتنی و صمیمیت و بدون ذره ای 
دلخــوری برخورد خواهد کــرد که تندروهــای آنجا 

خودشان شرمنده عملکرد اخیرشان خواهند شد.
هوای سیاست ایران همیشــه بهاری است. باید چتر را 
همراه داشــت. پیش بینی آب و هوایش سخت است. 
فرصت های آن چون ابر می گذرند. کافی اســت دو ماه 
پیش را به یادآورید. کسی که در آینده امروز ما را ببیند 
تحول را معجزه می بیند ولی برای مردم ما تحقق پذیر 

بود و محقق شد.

واکنشهایشرقیوغربیبهانتخاباتایران
با اعــلام نتایــج انتخابات ریاســت جمهوری، 
کشورهای زیادی به ویژه در منطقه پیام تبریک 
خود را به مناســبت انتخاب مسعود پزشکیان 
به عنوان رئیس جمهور ایران منتشر کردند. در 
این بین رهبران بلاروس و آذربایجان پزشکیان 
را برای سفری به این کشورها دعوت کردند. تا 
زمان نوشتن این گزارش، اغلب کشورهای غربی 

از ارسال پیام  تبریک خودداری کرده اند.
پیام تبریک ونزوئلا: وزیرخارجه ونزوئلا یکی 
از نخســتین افرادی بود که ریاست جمهوری 
پزشــکیان را تبریک گفت.  ایــوان گیل، وزیر 
امورخارجه ونزوئلا در بیانیه ای که در حســاب 
کاربری رسمی خود در شبکه اجتماعی ایکس 
منتشــر کرده اســت، برگزاری چهاردهمین 
انتخابات ریاســت جمهعوری ایران را تبریک 
گفــت. در این بیانیــه آمده اســت: جمهوری 
بولیواری ونزوئلا به ملت جمهوری اسلامی ایران 
به خاطر تعهدی که به دموکراسی کشورشان با 
حضور در دور دوم انتخابات ریاست جمهوری که 
پنجم ژوئیه 2024 برگزار شد و به جناب مسعود 
پزشکیان که به پیروزی دست یافت، به عنوان 
رئیس جمهور جدید تبریــک عرض می نماید. 
ونزوئلا معتقد است که تصمیم اتخاذ شده توسط 
ملت ایران به شکوفایی هر چه بیشتر این کشور 
و تثبیت آن به عنوان یک قدرت نوظهور جهان 
جدید چند قطبی، به دلیل نقش برجسته ای که 
در تحکیم  صلح و توســعه جهانی ایفا می کند، 

منجر خواهد شد.
پیام تبریک رئیس جمهور آذربایجان:   الهام 
علی اف، رئیس جمهور آذربایجان در پیام خود 
آورده اســت: جناب آقای پزشــکیان، انتخاب 
جنابعالی را به عنــوان رئیس جمهور جمهوری 
اســلامی ایران صمیمانه تبریک می گویم. ما 
اهمیت زیادی برای روابط جمهوری آذربایجان 
و جمهوری اســلامی ایــران که بــر پایه های 
محکمی مانند ریشــه های مشترک مذهبی و 
فرهنگی، دوستی و برادری بنا شده است، قائل 
هســتیم. ما خرســندیم که همکاری 2 جانبه 
سودمند ما در دهه های گذشته به طور پویا در 
تمامی زمینه ها، به ویژه در زمینه های اقتصادی، 
حمل و نقل، انرژی و بشردوستانه توسعه یافته، 
به سطح فعلی ارتقا یافته و محتوای جدیدی به 
دست آورده است. او همچنین از رئیس جمهور 
منتخب ایران دعوت کرد تا برای تبادل نظر در 
مورد چشم انداز توسعه همکاری های دوجانبه 

به جمهوری آذربایجان سفر کند.
پیام تبریک بشــار اســد: در پیام بشار اسد 
رئیس جمهــور ســوریه خطــاب به مســعود 
پزشکیان آمده است: من اعتماد ملت عزیز ایران 

را به شما و موفقیت در روند برگزاری انتخابات را 
به رهبری و ملت جمهوری اسلامی ایران تبریک 
می گویــم و برای شــما آرزوی موفقیت در هر 
کاری که امنیت و ثبات ایران را حفظ می کند، 
دارم. ایران همواره یکی از مهم ترین کشورهایی 
اســت که ما مشــتاق اوج روابط با آن هستیم؛ 
چراکه این روابط برپایه ریشه هایی است که در 
طول چندین دهــه احترام، تفاهــم  و اصول 

مشترک ایجاد شده است.
پیــام تبریــک پوتین: ولادیمیــر پوتین، 
رئیس جمهور روسیه انتخاب مسعود پزشکیان 
به عنوان نهمین رئیس جمهور ایران را تبریک 
گفت. در این پیــان آمده اســت: جناب آقای 
پزشکیان، تبریک صمیمانه من را به مناسبت 
انتخاب خود به عنوان رئیس جمهور جمهوری 
اسلامی ایران پذیرا باشید. روابط روسیه و ایران 
دوستانه و بر پایه حسن همجواری است. مسکو 
و تهران به طور موثر تلاش هــای خود را برای 
رســیدگی به مســائل جاری در دســتور کار 
بین المللــی هماهنــگ می کننــد. امیدوارم 
فعالیت های شــما به عنــوان رئیس جمهور به 
گسترش بیشتر همکاری های سازنده 2 جانبه 
در تمام زمینه ها به نفع ملت های دوست مان و 

به نفع ارتقای امنیت و ثبات منطقه باشد.
پیام تبریک سران عربستان: پادشاه و ولیعهد 
عربستان سعودی در پیام های جداگانه پیروزی 
مسعود پزشکیان در انتخابات ریاست جمهوری 
ایران را تبریک گفتند. در پیام پادشاه عربستان 
به مسعود پزشکیان آمده اســت: به مناسبت 
پیروزی جنابعالی در انتخابات ریاست جمهوری 
اســلامی ایــران، صمیمانه تبریــک و آرزوی 
موفقیت برای شما داریم. ما مشتاق ادامه توسعه 
روابط میان 2 کشــور و ملت برادرمان و ادامه 
هماهنگی ها و مشــورت ها به منظــور ارتقای 
امنیت و صلح منطقه ای و بین المللی هســتیم. 
برای جنابعالی آرزوی ســلامتی و شادکامی و 
برای ملــت برادر جمهــوری اســلامی ایران 
پیشرفت و بهروزی روز افزون داریم. محمد بن 
سلمان ولیعهد عربستان نیز در پیامی خطاب به 
پزشکیان نوشت: بدینوسیله به مناسبت پیروزی 
جنابعالی در انتخابات ریاست جمهوری اسلامی 
ایــران صمیمانــه تبریــک و آرزوی توفیق و 
موفقیت و پیشرفت و ترقی بیشتر برای کشور و 
ملت برادر را به جنابعالی اعــلام می دارم. ما بر 
تمایل خود به توســعه و تعمیق روابط میان 2 

کشور تاکید می کنیم.
پیام تبریک رئیس امارات: رئیس امارات در 
پیامی پیروزی رئیس جمهور منتخب ایران در 
انتخابات ریاســت جمهوری را به وی تبریک 

گفت. محمــد بن زاید  اعلام کرد: به مســعود 
پزشــکیان رئیس جمهورمنتخــب جمهوری 
اســلامی ایران به خاطر پیروزی در انتخابات 
ریاســت جمهوری تبریک می گویم و برای او 
توفیق خدمت به کشــورش و تحقق خواسته 
های ملتش را آرزو می کنم و خواستار همکاری 

با او در راستای خیر دو کشور و دو ملت هستم.
پیــام تبریــک کویــت:  امیــر، ولیعهد و 
نخست وزیر کویت شنبه در پیام های جداگانه 
پیروزی »مســعود پزشــکیان« در انتخابات 
ریاست جمهوری ایران را به وی تبریک گفتند. 
مشــعل الاحمد الجابر الصبــاح امیر کویت در 
پیامی پیروزی رئیس جمهــور منتخب ایران 
مسعود پزشــکیان را تبریک گفت و برای وی 
آرزوی موفقیــت کــرد. او همچنیــن بــرای 
جمهــوری اســلامی ایــران آرزوی موفیت و 
شــکوفایی بیشــتر در دوره ریاست جمهوری 

پزشکیان کرد.
تبریک رئیس جمهــور چین:  رئیس جمهور 
چین پیروزی مسعود پزشــکیان در انتخابات 
ریاســت جمهوری چهاردهم ایران را تبریک 

گفت. متن این پیام البته منتشر نشده است.
تبریک مقامات قطر: امیر و نخست وزیر قطر 
در پیام های جداگانه پیروزی مسعود پزشکیان 
در انتخابات ریاســت جمهوری ایران را به وی 
تبریک گفتند. تمیم بن حمد آل ثانی امیر قطر 
در پیامی پیروزی رئیس جمهور منتخب ایران 
مسعود پزشــکیان را تبریک گفت و برای وی 

آرزوی موفقیت کرد.
تبریک لوکاشــنکو: رئیس جمهور بلاروس 
انتخاب مسعود پزشکیان به عنوان رئیس جمهور 
اسلامی ایران را تبریک گفت. لوکاشنکو در این 
پیام نوشــت: برگزاری موفقیت آمیــز رقابت 
انتخاباتی در شرایط ســخت برای کشور شما، 
پیروزی بی قید و شــرط ملت ایران اســت که 
همچنان با عزت و اســتواری مســیر توســعه 
مســتقل را طی می کننــد. او با بیــان این که 
گفت وگو بین مینســک و تهران با اطمینان در 
همه ســطوح گســترش می یابد، تاکید کرد: 
متقاعد شــده ام که در آینده نزدیک می توانیم 
همه توافق های صــورت گرفتــه از جمله در 
خصوص دادن شخصیت مشارکت استراتژیک 
به روابط بلاروس و ایران را اجرا کنیم. الکساندر 
لوکاشنکو از مسعود پزشــکیان دعوت کرد در 
یک سفر رســمی در زمان مناسب برای وی به 
بلاروس ســفر کند تــا در مورد مبــرم ترین 
موضوعــات در دســتور کار 2 جانبــه و 
همکاری های بیشتر بین کشورها در سازمان ها 

و مجامع بین المللی گفت وگو کند.

    آخرین خبر
گالری

    
مژده لواسانی با انتشار یک عکس 
پدر و دختری  پیروزی مسعود 
پزشکیان را در انتخابات تبریک 
گفت.

    آیین تقدیر از حضور مردم 
با حضور رئیس جمهور منتخب 

مسعود پزشکیان شنبه ۱۶ تیرماه 
در محل مرقد مطهر امام خمینی 

)ره( برگزار شد.

     
عکس جدید هدیه 
بازوند، بازیگر سریال 
»نون خ« در فضای 
مجازی پربازدید شده 
است. هدیه بازوند 
)زاده ۲۷ مرداد ۱۳۶۶ 
در بندرعباس ( بازیگر 
اهل ایران است. او با 
بازی در نقش »روژان« 
در مجموعه نون خ به 
شهرت رسیده  است.

     تصویری از حضور بامدادی نیروهای ستاد مشهد مسعود پزشکیان در حرم امام رضا)ع( به شکرانه پیروزی را ببینید.

     به یادگار مانده از مرحله دوم انتخابات ریاست جمهوری

 رشد رعدآسا 
در یک روز

استقبال گرم بورس از 
رئیس جمهور جدید

یک کارشناس اقتصاد گفت: 
انتخاب مسعود پزشکیان به عنوان 

رئیس جمهورر تابلوی معاملات بورس 
را سبز کرد.

در اولین ساعات دیروز،  بورس با 
رشد ۷۶هزار واحدی روبه رو شد. در 
این زمینه بهنام صمدی، کارشناس 

بورس، در گفتگو با   خبرآنلاین دلیل 
رشد بازار سرمایه را با قطعیت پیروزی 

مسعود پزشکیان اعلام کرد و ادامه 
داد: سیاست هایی که ایشان در دوران 

انتخابات جهت تنش زدایی با دنیا اعلام 
کردند یک سیگنال بسیار مهم برای 

بازار سرمایه بود اینکه عنوان شد »سایه 
یکی از ریسک های سیستماتیک از 

بازار برداشته خواهد شد«. قطعا یک 
وعده است و نمی شود انتظار داشت 

به زودی محقق شود ولی ایجاد همین 
گفتمان باعث اعتماد بازار سرمایه شد و 
به همین ترتیب شاخص بورس سبز شد.

این اقتصاددان به تمجید از تیم 
اقتصادی همراه مسعود پزشکیان 
پرداخت و حسین عبده تبریزی و 

علی طیب نیا را به عنوان عوامل موثر 
در واکنش مثبت بازار سرمایه دانست 

و ادامه داد: در سه سال گذشته حال 
بازار سرمایه اصلا خوب نبود هر چند 

وعده های دولت قبل پیرامون این بازار 
بود ولی سرانجام تصمیمات متعددی 
گرفته شد که باعث سقوط بورس شد.

صمدی تشریح کرد : در این دوره 
اهالی بازار سرمایه کنش گری زیادی 

در انتخابات داشتند و کمک کردند 
که انتخابات پرشوری داشته باشیم و 

امروز هم داریم نتیجه اش را در تابلوی 
معاملات می بینیم . این کارشناس 
اقتصاد ضمن اینکه اینده بورس را 

خوشبینانه پیشبینی کرد در رابطه 
با انتظارات بازار سرمایه در قبال 
اعتمادشان به دولت توضیح داد: 

پیشبینی پذیر شدن اقتصاد، حذف 
قیمت گذاری دستوری، تشکیل 

کانون  سهامداران حقیقی و... از جمله 
خواسته های سرمایه گذاران است.

صمدی در آخر اشاره کرد : بورس نباید 
قلک دولت باشد و باید به آن نگاه 

سرمایه گذاری داشته باشند  و کمک 
کنند بازار سرمایه تقویت شود، قطعا هر 
اقدامی برای بازار سرمایه انجام شود به 

نفع مردم و اقتصاد خواهد بود.

وز
ح ر

ضی
تو

مهلا جوادپور

آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی 
در پیامی به مناســبت برگــزاری چهاردهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری، ضمن تبریک 
به ملت ایران و رئیس جمهــور منتخب و همه 
فعالان این صحنه حساس، همگان را به همراهی 
و نیک اندیشــی برای پیشرفت و عزت روزافزون 
کشــور توصیه و تاکید کردند: شایســته است 
رفتارهای رقابتی انتخابات به هنجارهای رفاقتی 
تبدیل شود و همه برای آبادانی مادی و معنوی 

کشور تلاش کنند.
رهبر انقلاب اسلامی همچنین مسعود پزشکیان 
رئیس جمهــور منتخب را به تــوکل به خداوند 
رحمان و چشم دوختن به افق های بلند و ادامه 
راه شهید رئیســی در بهره گیری از ظرفیت های 
فراوان کشــور بویژه جوانان انقلابــی و مومن 

توصیه کردند.
متن پیام رهبر انقلاب به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
والحمد لله ربّ العالمین والصلاة والســلام علی 

سیدنا محمدٍ و آله الطاهرین
سیما بقیّة الله روحی فداه

خدای عزیز و رحیم را سپاس که با اراده و توفیق 

او ملت بزرگ ایران توانســت پــس از مصیبت 
ســنگین فقدان رئیس جمهور شهید، در مدت 
کوتاه قانونی، صحنه  انتخابات ریاست جمهوری 
را ســامان دهد و در دو جمعه  پیاپی، انتخاباتی 
آزاد و شــفاف برگزار کند و از میان چند نامزد، 

با اکثریت آراء رئیس جمهور کشور را برگزیند.
مســئولان محترم برگزاری انتخابات، با شتاب 
لازم و امانت کامل، وظائف خود را انجام دادند، و 
مردم عزیز، با احساس مسئولیت به میدان آمدند 
و صحنه ئی گرم و پرشور آفریدند و صندوق های 
انتخاباتی را در دو مرحله با بیش از ۵۵ میلیون 

رأی انباشتند.
این حرکت بزرگ در رویاروئی با غوغای دست سازِ 
تحریم انتخابات، که دشــمنان ملت ایران برای 
القای ناامیدی و بُن بســت به راه انداخته بودند، 
کاری درخشــان و فراموش نشدنی است و همه  
نامزدهای محترم و همه  کسانی که برای پیروزیِ 
هر یک از آنان، هفته ها تلاش شبانه روزی کردند 

در افتخار و ثواب آن شریکند.
اکنون ملت ایران رئیس جمهور خود را انتخاب 
کرده است. اینجانب با تبریک به ملت و به رئیس 
جمهور منتخــب و به همه  فعــالان این صحنه  

حســاس مخصوصاً جوانان پرشــور ستادهای 
انتخاباتی نامزدهــا، همگان را بــه همکاری و 
نیک اندیشی برای پیشــرفت و عزت روزافزون 
کشور توصیه میکنم. شایســته است رفتارهای 
رقابتی دوران انتخابات بــه هنجارهای رفاقتی 
تبدیل شــود و هر کس در حدّ توان خود برای 

آبادانی مادی و معنوی کشور تلاش کند.
به جناب آقای دکتر پزشــکیان رئیس جمهور 
منتخب نیز توصیه میکنم با تــوکل به خداوند 
رحمان به افق های بلند و روشن چشم بدوزند و 
در ادامه  راه شهید رئیسی از ظرفیت های فراوان 
کشور بویژه منابع انسانیِ جوان و انقلابی و مؤمن، 
برای آســایش مردم و پیشرفت کشور بیشترین 

بهره را ببرند.
بار دیگر جبهه  ســپاس بــر درگاه حضرت حق 
میگذارم و به حضرت بقیة الله اعظم روحی فداه 
درود و سلام میفرستم و یاد شهیدان والامقام و 
امام بزرگوار شهیدان را گرامی میدارم و از همه  
نامزدهای محترم و فعــالان عرصه  انتخابات که 
در این برهه  حســاس نقش آفرینی کردند، و نیز 
رسانه  ملی و حافظان امنیت کشور و دستگاه های 

اجرایی و نظارتی انتخابات سپاسگزاری میکنم.
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 واگویه های انتظار
  بعد از تو دیگر

سراغی از من نگرفت
چه نارفیق! لبخند ...  

 دستور زبان عشق
   خنده دارترین اتفاق

»عشق« است
 افشین یداللهی شهره عابدوقتی / سالها بعد / مرورش می کنی... 

رستگاری آقای جراح قلب
آنچه از پزشکیان انتظار می رود و ماموریت سختی است 

راســتش انتخاب پزشــکيان نشــان داد که 
روانشناســی مردم ایران چقــدر پيچيده و در 
عين حال دقيق اســت. او در بيــن 6 کاندیدا 
همان آدم خوبه بود. وارسته،  بی خيال،  یک رو و 
بدون آن مکاری های کلامی که دیگر کاندیداها 
را به مهلکه سياســت ورزی انداختــه بود. او 
می توانســت به زبان مردم ســخن بگوید. این 
زبان مردم ربطی به ســخنوری و حاضر جوابی 
نداشت. همان طور که حجت الاسلام رئيسی هم 
فصيح صحبت نمی کرد اما زبانش به زبان مردم 
نزدیک بود. همان خاصيت جادویی که زاکانی 
با تمام تلاشش برای حاضر جوابی و پاسخ های 
سنگين ازآن دور بود. پزشــکيان اما از جنس 
مردم بود. مثــل قهرمان های فيلم های قدیمی 

بود. یک جراح قلب جنگ رفته وارســته بدون 
هيچ نکته تاریک مالی و خانوادگی. راســتش 
فکر کنم حضور او کمــک بزرگی برای اصلاح 
طلبان بود که راه و زبــان توده های مردم را گم 
کرده بودند. شيوه بيان و ارتباط آنها با طبقاتی 
ازجامعه تنظيم شده بود که عموما به انتخابات 
پشــت کرده بودند. پزشــکيان موهبتی را به 
اصلاح طلبان هدیه کرد و آن تماس و ارتباط با 
بخش های فراموش شــده جامعه در تلاطمات 
سياسی بود. همان ســبد رایی که اصولگرایان 
برایش نقشــه ریخته بودند اما موفق نشــدند. 
پزشکيان باید بداند که رای او از سبد رای اصلاح 
طلبی به دست نيامده است. رای او از گفتمان 
مردمی،  اعتقادش به آزادی و تعارض ذاتی اش 

با مســئله تبعيض شــکل گرفته است. مبارزه 
با تبعيض برگ برنــده او خواهد بود و می تواند 
جوانان مشتاق از هر طبقه ای را به دور او بياورد. 
او باید یک شــيوه گفتمان جدید را بيافریند. 
لازم نيست مثل بزرگوارانی چون دکتر ظریف 
و یا جناب روحانی حــرف بزند.  راه او و زمانه او 
متفاوت هستند. ایران جدید می تواند در تقاطع 
راه رئيسی با پزشکيان شــکل بگيرد. راهی در 
مبارزه با تبعيض و خشونت. راهی براي مبارزه با 
طبقاتی که خود را اليت و برگزیده می دانند. هم 
اليت های روشنفکری و هم اليت های مذهبی. 
پزشــکيان می تواند همگرایی را به این مردم 
چند دسته و تقسيم شده پس بياورد. منتظریم 

آقای پزشکيان.

رفقا... خوبيــن؟ من هم همينطــور. عرضم 
خدمتتون همون طور که مستحضر هستين، 
یکی از کارهایی که دولت های قبل به زیبایی 
تمام انجــام دادن و دولت هــای آینده هم 
با همون فرمــون حتما انجــام خواهند داد، 
اشتغالزایی هست. یعنی یه وجود آوردن شغل. 
یه شغل خيلی عالی و اثرگذاری که چند ساليه 
به وجود اومده و دليلش هم حال خيلی خوب 
مردمه، شــغل روحيه دادن به خلــق اللهه... 
یعنی از تعداد بســيار معدودی که با توجه به 
مطالعه و تحقيق و تجربه، حرفی برای گفتن 
دارن که بگذریم، کسانی هستن که به درستی 
متوجه شده ان تو زندگيشــون اصلا » نمی 
تونن « و تنها کاری که ميشه کرد اینه که به 

بقيه بگن » تو می تونی...«...
الان هم اینجوریه که در هــر حفره و صفحه 
اجتماعی ای سرک بکشی، یک نفر داره هوار 
ميکشه یا تایپ می کنه که : » تو می تونی... تو 

می تونی...« 
دوســتی دارم که از مشخصات یک سخنران 
روانشــناس انگيزشــی، فقط یک صدا داره. 
یعنی صحبت معمولــی اش بدون ميکروفون 
، برای معرفی بازیکنان در اســتادیوم آزادی 

کفایت می کنه.
نمی دونم چه کتابی خونده یا چه فيلمی دیده 
که بهش الهام شده باید در این روزها به کليه 
دور و بری هاش انگيزه بــده و چون هنوز به 
اون مرحله از پيشــرفت نرسيده که وارد یک 
فرهنگسرایی جایی بشه، فعلا جلساتش رو  به 
صورت تمرینی وسط خيابون یا هر جایی که 

بتونه گيرت بندازه برگزار می کنه.
چند روز پيش، در حالــی که داغِ خرید ميوه 
بر جان داشــتم و باورم نمی شــد بابت دو تا 
کيسه ای که دستم بود، سيصدهزار تومان داده 
ام، سر پيچ کوچه باهاش سينه به سينه شدم. 
تو این خرماپزون، فقط ایشون رو کم داشتم 

که داشــت خودش رو گرم می کــرد که یه 
روحيه حسابی ای بهم بده:

- » خوبی؟...خبری ازت نيســت. همه چيز 
عالی هست یا نه؟... عاااالی هست یا نه؟...«

برای این که مردم فکر نکنن ما دعوامون شده، 
سریع جوابشو دادم و ســعی کردم ایشون رو 

هم به صدایی پایين تر و آرامش دعوت کنم:
- » قربانت. قربانت. تو خوبی؟...« / » عااالی.« / 
» خب خدارو شکر. خوشحال شدم دیدمت.« 

/ » کجا؟...«
این » کجا « رو جوری گفت که رهگذران فکر 
کردن بنده موبایل دوست عزیزم رو قاپيدم و 
ایشــون هم مچ من رو در حين ارتکاب جرم 

گرفته.
- » مرخص ميشــم با اجازه ات.« / »فقط یه 

چيز بگو برو... حال دلت چطوره؟...«
و من اشتباه کردم و در جواب این سوال گفتم 
: » اِی... می گذرونيم دیگــه... این روزها که 

نميشه خوب بود.«
نعره ای کشيد که احساس کردم موهایم کز 

خوردن...
- » این چه حرفی بود زدی... معلومه که ميشه 
خوب بود.عالــی باش. بخند. تــو می تونی... 
می دونم که مــی تونــی.« / » آروم تر حالا. 
چشــم... ناراحت نشــو.« / »چرا ميگی اِی؟ 
آخه چرا ميگی اِی...« / » باشــه. هوار نکش 

توروخدا... اشتباه کردم گفتم اِی.«
خلاصه بــا اون صدای فيــل افکنش، همون 
وسط خيابون مجابم کرد که دیگه نباید بگم  
» اِی «. بهش قول شرف دادم که فقط دیگه 
خوشحال باشم و راضی کردمش که ولم کنه.

چند روز بعد از مراســم توبــه » اِی « گفتن، 
منتظر تاکسی بودم که از اون سمت خيابون، 
صدای داد و فریادی بلند شد. چون این روزها 
خوشــی خاصی ندارم، همين دیدن دعوا رو 
هم غنيمت شــمردم. نزدیک که شدم دیدم 

همين دوستمه که با یه راننده تاکسی دست 
به یقه شده...

خب تکليف صدای این دوست ما که مشخصه؛ 
ولی نکته مهم ایــن بود که صــدای راننده 
تاکســی، دو تای صدای این دوست ما بود و 
کلام این رفيق ما در کنارش همچون نق نقِ 
نوزادی می نمود. یقه گيری به خاطر گرفتن 
کرایه اضافه بود و دوستِ انگيزشی می فرمود 
که این مسير، مسيرِ هر روزه شه و کرایه، این 
نيست و جناب راننده هم با الفاظی نه چندان 
محترم، توضيح می دادن که این بچه سوسول 
انگار دیروز از ســویيس تشریف آورده  و خبر 

نداره دنيا دست کيه...
منطق جناب راننده بسيار محکم و بر مبنای 

تحليلی کارشناسانه بود:
- » آخه فلان فلان شده... دلار و طلا و نون و 
سيگار قيمت دیروزه که حالا کرایه تو، کرایه 

دیروز باشه؟«
دوست انگيزشی که همه جوره، هم از لحاظ 
قدرت صدا و هم از لحــاظ منطق، کم آورده 
بود، نمی دونســت چجوری بحــث رو جمع 
کنه و فقط شاخ و شــونه می کشيد. یک نفر 
از داخل جمعيت که ظاهــرا از این نيروهای 
جدید التاسيس انگيزشــی بود، رفت که مثلا 

ميونه رو بگيره:
- » دوســتان... آروم باشــين... نفس عميق 
بکشين... تا 10 بشمرین و بدونين که در این 

روزهای سخت، این ما هستيم که...«
دوســت انگيزشــی من که دید گيــرِ یک 
انگيزشیِ دیگه افتاده، خونش دوباره به جوش 

اومد:
- » برو عمو جووون... من خودم اســتاد این 
مزخرفاتم... روزی به صد نفر از این خزعبلات 
و اراجيف تحویل ميدم... تو نمی خواد به من 
درس بدی... ولم کنين ببينم حرف حســاب 

این یارو چيه...«

دندهعقب
اشكانعقيليپور

  سایت نگار

شاخه های گل، واکنش های بازار، خانم آموزگار و مجاهدین شنبه
   اسماعیلی با بیان اینکه در سال تحصیلی 1402_1403، 155 میلیون 
نسخه کتاب درسی با کاغذ ایرانی تولید کردیم، گفت: در حوزه فيلم و 
زینک دوستان دانش بنيان اقدامات لازم را انجام می دهند و انشاالله با حمایت ها 

تا پایان سال بخش مهمی از نيازهای ما تامين خواهد شد.
وزیر فرهنگ گفت: یکی از برنامه های اصلی ملی کردن صنعت نشر در کشور بود؛ 
امروز در حوزه کاغذ تحریر در حال رسيدن به خودکفایی هستيم؛ چند کارخانه 
در حال احداث با حمایت ویژه دولت داریم، برهمين اساس تا دوسال آینده توليد 
کاغذ در کشور از ۳00 هزار تن تجاوز می کند و به صادر کننده کاغذ در منطقه 

تبدیل می شویم. 
او افزود:،در حوزه حمایت از پدید آورندگان و ناشــران، سال گذشته 11۵ هزار 
عنوان کتاب منتشر شد که بالاترین ميزان در سالهای گذشته است. بر سر مسایل 
مميزی عده ای  به همکاران من خرده  می گرفتند این در حالی است که عدد آن 

زیر ۲ درصد است و عمدتا هم با رفت و آمد چاپ می شود.
اسماعيلی ادامه داد: در حوزه سرانه مطالعه باید گفت که کتاب گران است ولی 
برای کمرنگ کردن این موضوع، دسترســی مردم به کتابخانه های عمومی  را 
گسترش می دهيم؛ اقدامات انجام شده در این حوزه به نحوی است که به دليل 
مشغله کاری نتوانســتيم حدود ۴0 کتابخانه جدید را افتتاح کنيم. بزرگترین 

کتابخانه منطقه در اراک  درحال تکميل است.

  حساب کاربری »فرهنگستان زبان و ادب فارسی« در شبکه اجتماعی ایکس/
تویيتر در خصوص شایعه درگذشــت دکتر ژاله آموزگار نوشــت: » به آگاهی 
می رساند دکتر ژاله آموزگار هم اکنون در نشست شورای واژه گزینی حضور دارند 
و خبر منتشر شده درباره درگذشت اســتاد نادرست است.« ژاله آموزگار یگانه 
)زاده 1۲ آذر 1۳1۸ در خوی( پژوهشگر ایرانی فرهنگ و زبان های باستانی است. 
او دکتری زبان های باستانی )به طور دقيق تر، زبان های ایرانی و ادبيات مزدیسنی( 
از دانشگاه سوربن دارد و بيش از ۳0 سال در دانشگاه تهران تدریس کرده  است.

  عليرضا قربانی با خواندن آهنگ معروف »ای ایران« در تخت جمشــيد کار 
ناتمام بنان را  تمام کرد. آهنگی که ریتم و ترانه حماســی اش در کنار شــکوه 
پارسه بيشتر به چشــم می آید. این آهنگ در سال 1۳۲۳ خوانده شد و ساخت 
آن داستان جالبی دارد.  آن سال نيروهای متفقين تهران را اشغال کرده بودند. 
یک سرباز انگليسی به یک افسر نظامی ایران سيلی محکمی  زد. ایران در اشغال 
انگليس بود و افسر ایرانی به ناچار سکوت  کرد. حسين گل گلاب این صحنه را 
دید. او گفت: کار ما به اینجا رسيده که ســرباز اجنبی توی گوش نظامی ایرانی 
می زند؟سپس شعر »ای ایران« را نوشــت. روح الله خالقی هم روی آن آهنگی 

ساخت و غلامحسين بنان اجرا کرد.

  مصطفی معين، وزیر علوم در دولت اصلاحات در کافه خبر خبرآنلاین درباره 
حوادث کوی دانشگاه که در 1۸ تير 1۳۷۸ رخ داد،  روایت می کند.

او می گوید: دانشــجو در این حادثه قربانی شد چون گناهی نداشت، امانتی بود 
در دســتان ما، کوی خانه او بود اما شــبانه به او حمله کردند، دست و پای او را 
شکستند، از بالای بام پرتابش کردند، اتفاقی که حتی برای دانشجوی خارجی 
هم افتاد، در بيمارستان از یک دانشــجوی دکتری پاکستانی عيادت کردم که 
دست و پایش شکسته بود، دانشجو قربانی شد بدون این که گناهی کرده باشد، 
فقط درصدی از دانشجوها تصميم گرفتند برای اعتراض از کوی بيرون بيایند، 
اکثر آن ها در اتاق خودشــان بودند، اما چرا به همه آسيب زدند. ویژگی جوان و 

دانشجو این است که آرمان خواه باشد، آرمان خواهی که چيز بدی نيست.

  محمد فاضلی، استاد دانشگاه و جامعه شناس، با انتشار یادداشتی در کانال 
تلگرامی خود نوشت: مفهوم مجاهدین شنبه را دوست عزیزی در انتخابات سال 
1۳۹۲ به من یاد داد. گفت »محمد، عده ای هســتند که از شنبه بعد از جمعه 

انتخابات، سر و کله شان پيدا می شود. دنبال پست و مقام می گردند.«
آقای پزشکيان، اغلب مجاهدین شنبه، کارشان نابود کردن اعتماد مردم به شما، 

و زمين زدن دولتی است که تشکيل می دهيد.
آقای پزشکيان، این کشور سامان سياسی و نظم حزبی درستی ندارد تا آدم های 
درجه یک و آگاه برای وزارتخانه ها، استانداری ها و سایر پست های مهم از قبل 

پرورده شده باشند.
آقای پزشکيان مجاهدین شنبه در ســتادهای مختلف زنبيل گذاشته بودند تا 
فردای انتخابات مدعی شــوند، اما اغلب آن ها که لياقت و توانایی دارند، آن قدر 

نظربلند هستند و مناعت طبع دارند که داوطلب پست و مقام نمی شوند.
آقای پزشــکيان، اگر از خطر مجاهدین شــنبه اجتناب نکنی، و رویه روشن و 
شــفافی برای برگزیدن کابينه ای متخصص، باتجربه، پاکدست، و دارای بينش 

روشن درباره مشکلات کشور نداشته باشی، خيلی زود زمين می خوری.
آقای پزشکيان، اطمينان دارم از در و دیوار زندگی امروزت تا زمان انتخاب وزرا و 
استانداران، آدم هایی می بارد که می خواهند وزیر و رئيس سازمان و استاندار به 
شما معرفی کنند. اگر روالی برای انتخاب افراد همکارت نداشته باشی، به سرعت 

همه سرمایه اجتماعی که اندوخته ای به باد خواهی داد.
آقای پزشکيان، تاریخ مصرف برخی تمام شده است. کشور به اندیشه های جدید، 
آدم های جدید، و هم زمان بهره بردن از تجربه مسن ترها نياز دارد. یکی از خطرات 

بزرگ این است که حلقه همکارانت را به حلقه همسالانت محدود کنی.

  جليل محبی، چهره نزدیک قاليباف، با انتشار تصویری از محمد باقر قاليباف 
که عکسی از شهيد مهدی باکری در دست داشــت، در شبکه اجتماعی ایکس 

نوشت: بهترین سکانس انتخابات: گفتار علی عليه السلام از زبان پزشکيان
تلخ ترین سکانس: نميگذارم ریيس جمهور بشی

زشت ترین سکانس: فحاشی حزب اللهی ها به آیت الله جاودان
شوک ترین سکانس: پرتاب ميکروفون

  سیامک قاسمی در تازه ترین یادداشــت در فضای مجازی نوشت: واکنش 
بازارها به ریيس جمهور شدن پزشکيان: بورس: افزایش ۴ درصدی،دلار: کاهش 

۴ درصدی
واکنش بازارها به دليل شکل گيری موج جدید خوش بينی برای رفع تحریم ها با 
روی کار آمدن دولت پزشکيان است. اگر تحریم های ثانویه به مرور رفع شود که 
این فضا ادامه دارد، اما اگر شرایط تحریم ها ادامه داشته باشد، بازار خيلی زود این 
خوش بينی را پس خواهد گرفت. تصميم های اقتصادی تان را براساس انتخاب 

یکی از این دو سناریو تنظيم کنيد.

  حدود ۳ روز قبل از شــروع انتخابات در زمان تبليغات، اميرحسين ثابتی، از 
جمله حاميان جليلی با انتشار پســتی در شبکه اجتماعی ایکس نوشته بود:  در 
حاليکه پزشــکيان بنزین ۲۵ هزارتومانی را تکذیب کرد، عبدالعلی زاده ریيس 
ستاد پزشکيان از بنزین۵0هزارتومانی با نظر کارشناسان می گوید. این ادعای 

ثابتی بعد از اعلام نتایج انتخابات ریاست جمهوری مجدداً توسط کاربران ایکس 
وایرال شد و پاسخ هایی متناسب با شــرایط فعلی به او دادند، کما اینکه عليرضا 
وهاب زاده، از جمله حاميان قاليباف در دور اول انتخابات ریاست جمهوری صبح 
امروز در پاسخ به ثابتی نوشت: می بينی مردم بنزین ۵0 هزارتومنی رو خواستن! 

ولی تفکر رسایی و ثابتی رو نه.

  در حوزه امنيت ســایبری ما در 6ماهه دوم سال گذشــته با حجم حملات 
سایبری برابر با سه سال گذشــته روبرو بودیم که این حملات برخلاف این که 
کمترین سطح درگيری را دارد اما با بالاترین هزینه و پيچيدگی در زندگی مردم 
تاثير بســياری می گذارد که به جز چند مورد خوشبختانه صدها حمله دشمن 

در این 6ماه مهار شد.

  به گزارش انتخاب، زیدآبادی در کانال تلگرامی خود نوشــت: »اصولگرایان 
بی دليل مردم رأی دهنده را ســرزنش می کنند. در درجه اول، آنها خودشــان 
مسئول شکست شان هستند. اگر به جای سعيد جليلی با آن اطرافيان و حاميان 
هراس انگيز و بعضاً بی نزاکت و قلدرمآب یک چهره معقول تر و معتدل تر از جناح 
خودشان را به صحنه می فرستادند، به احتمال زیاد سرنوشت انتخابات به گونه ای 

دیگر رقم می خورد.«

   مصطفی فقیهی نوشت:
عجيب ترین انتخابات در تاریخ ایران

 که پيروزِ آن   بدون هيچ قول و وعده  و بی حمایتِ هيچ ســلبریتی  و با کسبِ آراء 
فقرا

 و بدنه ی سنتی-سيســتمی  و آراءِ نُو خاکستری ها  و در برابر یک دولت و ستاد و 
سيما

 بر صندلی ریاست جمهوری نشست با مشارکت مضاعف در دور دوم   نسبت به دور 
اول  برخلافِ همه ی ادوارِ دو دوره ای

  رئیس کل بانک مرکزی گفت :  با پيمان پولی، مبادلات براساس ارزهای محلی 
ریال و روبل خواهد بود و نيازی نيست از ارز دیگری استفاده شود و شروعی برای 
جهش در مبادلات تجاری کشور خواهد بود و بسياری از خطرات ناشی از تبدیل 
ارز و این امر مبادلات با سایر ارزها را پوشــش می دهد. لذا این مهم برای تجار 

ایرانی و سرمایه گذاران روسی بسيار مطلوب است. 
رئيس کل بانک مرکزی در ادامه با اشاره مناسبات پولی و بانکی ایران و روسيه 
گفت: رئيس کل بانک مرکزی در ادامه با اشــاره مناسبات پولی و بانکی ایران و 
روسيه گفت: در نشست دوجانبه هيات تخصصی دو طرف، ضمن نهایی سازی 
الزامات اتصال شبکه پرداخت کارتی مير روسيه به شبکه شتاب ایران، این پروژه 
وارد مرحله عملياتی گردید که فاز اول آن تا اواخــر ماه آینده ميلادی )ابتدای 

شهریور ماه( برای اتباع ایرانی قابل استفاده خواهد بود. 
فرزین افزود: در این مرحله کارت های بانکی شبکه شتاب ایران در قالب طرح 
کارت هوشمند همراه بانکی )کهربا( در کليه خودپردازهای کشور روسيه قابل 
استفاده خواهد بود و اتباع ایرانی خواهند توانســت با کارت های بانکی خود از 

خودپردازهای روسيه اسکناس روبل دریافت کنند.
رئيس کل بانک مرکــزی همچنين تصریح کرد: مرحلــه دوم این اتصال برای 
بهره مندی اتباع روسيه در ایران خواهد بود و در مرحله سوم کارت های شتاب 

ایران در پذیرنده های فروشگاهی روسيه پردازش خواهد شد.

  محمد مهاجری، روزنامه نگار اصولگرا نوشــت: انصاف آن است که از آقای 
محمد مخبر که برخلاف چهره های اصلی دولت سيزدهم،در طول۳سال گذشته 
وارد بازی سياسی نشد و به همين جهت مغضوب تندروها بود و ضمنا در۵0روز 
اخير با کاندیدا نشدن حسن نيت خود را نشــان داد و در حاليکه اکثر مدیران 

سرشان گرم سياست بود،به کار دولت اهتمام داشت خداقوت بگویيم .

  مهدیان، مدیرعامل روزنامه همشهری  به انتقاداتی که در درون حلقه های 
اصولگرا مطرح می شود واکنش نشان داد.

به گزارش انتخاب، محسن مهدیان نوشت: »دولت رئيسی وقتی تمام شد که زبان 
ما الکن از بيان خدماتش شد؛ در پرواز اردیبهشت نمانيد. 
امروز هم بجای دعوای حيدری-نعمتی قاليباف و جليلی

بجای یقه گيری از آیت الله جنتی
و بد بيراه گفتن به مردم

به خودمان فکر کنيم. آنروز که با هيجان افشاگری وتخریب و توهين ارضا شدیم 
دولت رئيسی تمام شد.«

  روح الله مومن نسب، صاحب ایده »اعدام فيلترشکن فروش ها« به شکست جليلی 
در انتخابات واکنش نشان داد و نوشــت: هر کس فقط نرم افزار خارجی )تله گرام، 
اینستاگرام و واتس اپ( داشت، به پزشکيان رای داد! هر کس فقط نرم افزار داخلی 
داشت، به جليلی...ما کشور را به فيلترشکن باختيم. به دنبال پيروزی پزشکيان در 
انتخابات ریاست جمهوری و شکست سعيد جليلی، محمود رضوی مشاور محمدباقر 
قاليباف در تویيتی به اظهارنظر مومن نســب از نزدیکان جليلی واکنش نشان داد 
و نوشــت: ادامه راه  شهيد جمهور را مســدود کردید، با لجاجت کشــور را به عقب 

بازگرداندید، الان اگر سکوت کنيد کسی به شما نمی گوید لال هستيد!

  محسن رنانی نوشت: دکتر پزشکيان پيروز شــد. اما نمــی دانم تبریک باید 
گفت یا نه؟ ما کاری را که عقلمان می گفت درست است، انجام دادیم؛ اما نمی 
دانيم حتما خيرمان در آن بوده اســت یا نه؟! پس باید تک تک گام ها را خيلی 
عقلانی و اخلاقی برداریم که از انتخاب ما شرّ تازه ای خلق نشود. یکی از آن گام ها 
رعایت اخلاق پيروزی است. اميد که آقای دکتر پزشکيان در همين روز اول، تراز 
متفاوتی از اخلاق سياست ورزی را به نمایش بگذارد. پيشنهاد من به خودمان هم 

این است که تک تک افرادی که به دکتر پزشکيان رای دادند:
نخست: مراقب شيوه بروز شــادمانی خود باشند. شادمانی یک گروه نباید مولد 

ناشادی یا بی حرمتی برای دیگران یا بی نظمی برای جامعه باشد؛
دوم: مراقبت کنند که خود و اطرافيانشان هيچگونه گفتار و رفتاری که حاوی طنز 
و طعنه باشد بروز ندهند؛ سوم: هر یک از رای دهندگان به دکتر پزشکيان بر خود 
واجب بداند که امروز به یکی از اطرافيانش که به دکتر جليلی رأی داده اند پيام 
همدلی و دوستی بدهد و از لغزش ها یا خطاهای رفتاری و اخلاقی یاران پزشکيان 

در ایام انتخابات پوزش خواهی کند.
من امشب با همسرم و یک شاخه گل به دیدار یکی از آن هم وطنان رأی دهنده 
به دکتر جليلی خواهيم رفت. شــما نيز چنين کنيد. توســعه خواهی راهی جز 
همدلی، مدارا، تفاهم و همــکاری ندارد. یادمان نرود که نلســون ماندلا وقتی 
پيروز شد، زندان بان هایی که در زندان روی او ادرار کرده بودند را هم به جشن 

ریاست جمهوری خود دعوت کرد. پيروزی واقعی این است.

از شهریور بيست تا ۲۸ مرداد 1۳۳۲ یعنی طی 
1۲ سال ۲۲ دولت در ایران به قدرت رسيدند. 
حيرت انگيز است اما ظهور ناگهانی و اجباری 
دموکراسی  و بيرون آمدن از فضای یکنواخت 
دوره رضاشاه موجب سرســام در کشور شده 
بود. فراکسيون های مختلفی در مجلس شکل 
می گرفتند و در ميانه سال های اشغال، قحطی، 
اعتصابات کارگری، فتنه تجزیه طلب ها و بعد 
هم موج ملی گرایی این دولت ها بودند که عين 
برگ خزان بر زمين می ریختند. در این آشوب 
وضع تهران هم بحرانی بود.طی این دوازده سال 
1۴ شــهردار براي تهران منصوب شد. حمله 
متفقين و از بين رفتن ناگهانی دولت سرکوبگر 
و قدرتمند رضاشــاه موجب شــد تا موجی از 
ناامنی سراسر کشور را فرا بگيرد و تهران ناگهان 
با پدیده کوچ و مهاجرت از اقصی نقاط کشــور 
روبه رو شد.  بخصوص شرایط ناآرام آذربایجان 
و حضور ارتش روسيه موجب مهاجرت گسترده 
آذربایجانی ها به تهران شــد کــه اکثرا در دو 
منطقه اميریه و راه آهــن  کولونی های آذری 
نشــين پدید آوردند.  این مهاجرت ناگهانی و 
سرســام و بی قانونی به فاجعه ای مثل بلوای 
نان منجر شــد. زیاده خواهی روس ها در جمع 
آوری گندم آذربایجان و کردســتان و همين 
طور انبار شــدن گندم در سيلوهای مربوط به 
انگليس موجب پایين آمدن کيفيت نان شــد. 
نانی که هرروز تحویل مردم داده می شد با خود 
مخلوطی از خاک اره، خرده شيشــه، سنگ و 
کلوخ داشــت. در نتيجه شــورش خونين  1۷ 
آذر 1۳۲1 را رقم زد. پایان این ســال تيفوس 

هم مصایب مردم تهــران را کامل کرد. تهران 
در ميانه دهه بيســت در چند جهت گسترده 
شده بود.  بهترین قسمت شمالی تهران  منطقه 
جلاليه  بود که دانشگاه تهران هم درآنجا قرار 
داشــت و همين منطقه بلوار کشــاورز فعلی 
محسوب می شــد. در واقع یک خط یکنواخت 
که  منطقه  اميرآباد را به جلاليه و حشمتيه در 
شرق متصل می کرد . تپه های عباس آباد نيز به 
تدریج مورد توجه اعيان قرار گرفته بود.  در این 
دهه توســعه اصلی تهران در مناطق فيشرآباد 
و خيابان ســپه و  خيابان شــاه ) جمهوری(  و 
شــاهرضا )انقلاب فعلی (  صورت می گرفت.  
در واقع قلب تجــاری و بازرگانی تهران در این 
مناطق بود. با آغاز  لوله کشــی آب در ســال 
1۳۲6 در منطقه نزدیک پارک شــهر توسعه 
تهران سریع تر هم شد)لوله کشی کامل تهران 
تا ميانه دهه چهل به طول انجاميد( سينماها و 
تئاترهای  فعال و کافه هایی به سبک فرنگی  و 
رستوران ها و هتل های کوچک در خيابان های 
لاله زار، شاه آباد، شاهرضا و پهلوی ظاهر شدند  
از جمله دو محوطه تفریحــی  بزرگ  یکی در 
کنار مهمان خانه شــهرداری  با انواع بازی ها و 
سرگرمی ها و چرخ و فلک و سينمای رو باز به نام 
کافه شــهرداری و همچنين  محوطه  تفریحی 
دیگری  به نــام  بوت کلاب  با اســتخر بزرگ  
دریاچه مانندی که محــل قایقرانی  و حرکت 
زیر دریایی هاي تفننی بــود،  با انواع غرفه های 
سرگرمی و یک محوطه  برای حرکت و مسابقه 

اتومبيل های برقی  واقع در خيابان  پهلوی .
اما اوليــن حرکت برای ایجــاد محلات منظم 

شــهری در دوره نخســت وزیــری قــوام در 
ســال 1۳۲۵ شــکل گرفت. اراضی سه  محله 
یوسف آباد ، نازی آباد و نارمک، به شکل منظم 
و در قواره های متناســب از ســوی دولت بين 
متقاضيان تقسيم شد و از ســوی بانک ها هم 
وام های بلند مدت کم بهره به آنها برای ساخت 
خانه اعطا شد. مثلا در منطقه نارمک زمين ها 
۸ هزار قطعه از ۲00 تا ۵00 متر تقسيم شد و » 
ضمن دریافت متری  10 ریال پيش قسط و ۳0 
ریال اقساط از راه پرسش نامه و قرعه کشی  به 

درخواست کنندگان واگذار شد.«
این مناطق جدید موجب شــد تا دهه ســی 
محلات جدیدی برای توسعه شهری به تهران 

اضافه شود. 
یوسف آباد در قسمت شمالی  نارمک در شرق و 
نازی آباد و  بعد هم جوادیه  در جنوب. این سه 
چهار  محله بزرگ از ابتدای دهه ســی پروبال 
گرفتند و در شکل کلی از توســعه و معماری 
مشــابهی برخوردار بودند. جالب این جاست  
که در آن ســال ها تفاوت قيمــت خاصی  بين 
اراضی این سه منطقه وجود نداشت. تجربه این 
واگذاری و فروش اراضی دولتی موجب شد تا در 
سال های بعد پروژه های مشابهی برای مناطقی 
مثل تهران پارس، دولت آباد، افسریه، مشيریه، 
تهران ویلا، شهرک غرب، دریان نو، گيشا، تهران 
ویلا، تهران نو، شهرآرا، نيروی هوایی، سلطنت 
آباد، خزانه نهم، وحيدیــه، دروس، ضرابخانه، 
ولنجک،  فــرح آباد، نيروی هوایــی، مجيدیه 
هم صورت گرفــت و تهران جدید به شــکل 

هيولاواری توسعه پيدا کرد. 

  قصه های گمشده - 31 ) این پاورقی روزهای فرد منتشر می شود(                                                آرش خوشخو

تهران این گونه بزرگ شد...
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   توئیت بازی
اعتبار عادل فردوسی پور

کامنت ها

یک هفته قبل، تحلیلی بر ویژه برنامه فوتبال 360 در یورو 
2024 نوشتیم و اشاره کردیم چرا دستپخت عادل فردوسی 
پور مورد توجه قرار گرفته. او  در برنامه نود و همچنین ویژه 
برنامه های فوتبالی، همواره پیوندی میان این رشته ورزشی 
با هنر، بویژه سینما می زد. هر چند در تولید آیتم ها و دعوت 
از مهمانان، مسائل غیر سینمایی نیز سهم داشتند اما وزن 
سینما در محصولات تلویزیونی او بالاتر بود. فردوسی پور 
در فوتبال 360 همین رویکرد را به شکل پخته تر اجرایی 
کرده اســت که از مصاحبه های او و محمد بحرانی )دیگر 
مجری برنامه( با اهالی هنر اطلاع دارید. امیر مهدی ژوله، 
احسان عبدی پور، سیروان و زانیار خسروی، هوتن شکیبا، 
و رامبد جوان از جمله مهمانان غیرفوتبالی برنامه بوده اند. 
پژمان جمشیدی بینابین است! و فریدون زندی به همراه 
جواد کاظمیان، رامیــن رضائیان و ... مهمانــان فوتبالی 
هســتد. اغلب مصاحبه های فوتبال 360 مرجع می شوند 
که نمونه تازه آن گفته های رامبد جوان درباره خندوانه و 
... است.  لیگ پیش بینی با حضور خود فردوسی پور و 19 
هنرمند از دیگر اتفاقات برنامه اســت. این لیگ را می توان 
نشانه ای دیگر از محبوبیت، اعتبار و قدرت نمایی فردوسی 
پور دانست. کسی که پیش تر نیز پای خیلی از چهره ها را 

به فوتبال 360 باز کرده بود.

  وحید سعیدی : ویژه برنامه یورو »فوتبال 360« بیانگر 
یک واقعیت بزرگ بود و آن اعتبار و جایگاه عادل فردوسی پور 
نزد اهالی هنر است. همه آنهایی که از مصاحبه و حضور در 
برنامه ها فراری هســتند با اشــتیاق به دعوت عادل لبیک 

گفتند و در برنامه اش حاضر شدند. این یعنی اعتبار.

  احمد رنجبر:   برنامه ســازی در فضــای وب نیازمند 
رعایت کردن قاعده و اصولی متفاوت از تلویزیون است. این 
جا خیلی ها برای سرگرمی گوشــی دست می گیرند و توی 
شبکه های مختلف می چرخند. پس، جذابیت حرف اصلی 
را در میدان رقابت مجازی می زند و فردوســی پور به همراه 
تیمش از این منظر دست بالا را دارند. دلیل هم چیزی نیست 
جز محبوبیت و اعتبار خود فردوسی پور که کمتر چهره ای 

دعوت او را برای حضور در فوتبال 360 رد می کند. 

   آنالیز    رصد خانه

احمد معظمی که در ســال های اخیر تمرکز ویژه ای روی سریال های امنیتی داشته است، 
سراغ داستانی متفاوت از تاریخ اســلام خواهد رفت. کارگردان مجموعه هایی چون »خانه 
امن« و »سرجوخه« از ساخت مجموعه جدید خود با عنوان »دروازه بهشت« خبر داد و گفت: 
این سریال درباره تاریخ اسلام است و ساخت آن به زودی شروع می شود. احمد معظمی در 
گفت وگو با ایرنا درباره این پروژه توضیح داد: سریال دروازه بهشت درباره تاریخ اسلام است و 
کار آن به زودی شروع می شود؛ اکنون هم در مرحله پیش تولید کار و انتخاب بازیگران هستیم، 
اگر همه مسائل برطرف شود دروازه بهشت مقابل دوربین می رود. وی درباره ساخت سریال 
برای سکوهای نمایش خانگی گفت: اگر قصه خوبی باشد حتما انجام می دهیم و استقبال 

می کنم که برای سکو سریال خواهم ساخت. بیشتر دنبال کارهای معمایی و اکشن هستم.

پخش فصل جدید »حسینیه معلی« به عنوان ویژه ترین برند محرمی تلویزیون از شب گذشته 
و همزمان با شب اول محرم آغاز شد. سعید ستودگان تهیه کننده این برنامه درباره  اهداف 
تولید فصل جدید »حسینیه معلی« گفته است: ماموریت اصلی »حسینیه معلی« مثل تمام 
حسینیه ها روضه خوانی و برپایی مجلس عزای اهل بیت )ع( است اما حضور حجت الاسلام 
کرمی در میز ذاکرین و بحث های معرفتی و همچنین بازگو کردن شــعور عاشورایی را هم 
داریم و همچنین در بین اجراهایمان هم مداحی های مختلــف و هم آئین های مختلف را 
خواهیم داشت. با تغییراتی که در میز ذاکران و مداحان اتفاق افتاده، محمدرضا طاهری در 
سری جدید حضور دارند. سیدرضا نریمانی و نزار قطری هم که از فصل گذشته در »حسینیه 

معلی« ماندگار شدند و مهدی رسولی بعد از یک فصل غیبت دوباره به این برنامه برگشت.

فصل جدید برنامه »چهارگاه« به تهیه کنندگی کامران سیف اللهی که پیش تر در ایام ماه 
رمضان و نوروز 1403 سحرگاه شبکه چهار ســیما را در اختیار داشت، از شب اول محرم 
به عنوان ویژه برنامه محرمی این شبکه راهی آنتن شــد. امیرحسین مدرس اجرای این 
ویژه برنامه را برعهده دارد که قرار است در 14 قسمت، هر شب از شبکه چهار پخش شود. 
هوشنگ جاوید جامعه شناس و پژوهشگر موسیقی اقوام و سیدمحسن حسینی ردیف دان 
و خواننده آواز ایرانی میزبانان ثابت »چهارگاه« هستند و در هر برنامه با مهمانان این برنامه 
که از خوانندگان مختلف نواحی و افرادی که در حوزه نغمه خوانی های عاشورایی فعالیت 
داشته اند، به گفتگو می نشینند. در هر قسمت این ویژه برنامه، یک قطعه معروف عاشورایی 
و ملی پخش شده و در بخش دیگر به نغمه خوانی و عزاداری های محلی پرداخته می شود.

تولید روز      کارگردان »سرجوخه« سراغ تاریخ اسلام رفت

شروع روز       »حسینیه معلي« باز شد

انتخاب روز      امیرحسین مدرس به »چهارگاه« رسید

جمعه شب گذشته آخرین 
قسمت از فصل اول سریال 

کمدی دربندون ساخته حسن 
لفافیان از شبکه سه پخش شد. 
این سریال به طور ناگهانی روی 
آنتن رفت و جای سریال ناتمام 

بدل را گرفت.

در داستان فیلم »معصوم« آمده است: خواهر ماری شــبانه وارد اتاق خواب مادر روحانی ارشد می شود 
و کلیدهای در خروجی صومعه ای از کلیســای کاتولیک را می دزد تا فرار کند؛ اما چهار نفر او را دستگیر 
می کنند و پایش را هم می شکنند. او وقتی چشم باز می کند خودش را در تابوتی می بیند و متوجه می شود 
که دارند زنده زنده دفنش می کنند. خواهر سیسیلیا که در کودکی در دریاچه ای یخ زده غرق شده و هفت 
دقیقه مرده بود، پس از بازگشت به زندگی، پیرو مسیحیت شده است چون متقاعد شده که خداوند او را 
برای هدفی نجات داده است. او از سوی پدر سال تدسکی دعوت شده تا به صومعه ای در ایتالیا ملحق شود 
که مخصوص نگهداری راهبه هایی اســت که آخرین روزهای زندگی شان را سپری می کنند. سیسیلیا با 
خواهر گوئن دوست می شود ولی چیزهای عجیبی او را غافلگیر می کنند مثل راهبه پیری که روی پاهایش 
زخم هایی به شکل صلیب دارد. سیسیلیا روزی شوکه می شــود چون متوجه می شود که باردار است در 

حالی که او باکره است.
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 به مناسبت ایام سوگواری دهه 
اول محرم پخش چهار رئالیتی شو 
و برنامه شبکه خانگی به مدت دو 
هفته متوقف می شود. »جوکر«، 

»شب آهنگی«، »سرگیجه« 
و»کنسرتینو« برنامه هایی هستند 

که پخششان در این ایام متوقف 
خواهد شد.

بلیت یک طرفه عنوان سریال 
جدید شبکه نمایش خانگی است 

که به کارگردانی پوریا حیدری 
مراحل تولید خود را پشت سر 

می گذارد. بهزاد خلج، زهرا سامی و 
ارکان پتککایا سه بازیگری هستند 

که به تازگی  حضورشان در این 
سریال رسانه ای شده است. علی 
شادمان و مهرداد صدیقیان دیگر 

بازیگران اصلی آن هستند.

پايان فصل اول سريال دربندون

شبکهساعتقالب برنامهبرنامه

ورزش17.30فرمول یک بریتانیامسابقات اتومبیلرانی
آنتن19.30لیگ برتر فوتبال ساحلیفولاد هرمزگان - شهرداری بندرعباس

نمایش21فیلم ایرانیسوظن

یک22.15سریال جدبد ایرانیفراری

نمایش23فیلم امریکاییبازی پول

آنتن4 بامدادلیگ MLS آمریکاهیوستون دینامو - لس آنجلس اف سی

گروه تلویزیون  
هفتصبح

حضور رامبد جوان در برنامه اینترنتی فوتبال 360 
و پرسش عادل فردوســی پور از او درباره خندوانه 
باعث شــد بعد از مدت ها بار دیگــر پرونده این 
برنامه محبوب باز شــود. حالا جوان برای اولین بار 
و به طور رســمی توپ را در زمین مدیران انداخته 
است و به صراحت گفته خودش برای ساخت فصل 
جدید خندوانه اشتیاق دارد. در گزارش امروز آن 
چه در فوتبال 360 گذشــت، به همراه ماجراهای 
خندوانه پس از تعطیلی را مرور می کنیم. مهم تر از 
همه نکات، سوال این است که فصل هشتم خندوانه 
به کنداکتور شبکه نسیم باز خواهد گشت؟ کی و 
چگونه؟ پیش از آن اشــاره کنیم جای خوشحالی 
است که رامبد جوان، ایرج طهماسب و تیم سازنده 
پایتخت همچنان دلبســته تلویزیون هســتند و به 
مخاطبان بالقوه آن فکر می کنند. پیرو همین است 
که مهمانی، نوروز به شبکه نسیم آمد و پایتخت 7 

چندی است کلید خورده.

    به خندوانه فکر می کنم
ابتــدا گفته هــای رامبد جــوان در فوتبــال 360 را مرور 
می کنیم. عادل فردوسی پور از او پرسید: »به خندوانه فکر 
می کنی؟« و جوان این طور پاسخ داد: »معلوم است به آن 
فکر می کنم؛ معلوم است از این که آن را نمی سازم ناراحتم.« 
او سپس اشاره کرد که توی خیابان خیلی ها همین سوال را 
می پرسند:» این جمله زیاد تکرار می شود که می گویند کاش 
خندوانه را می ساختی. فکر ما هم باشید. خندوانه با جایی 
از روح و عاطفه آدم ها ارتباط گرفته اســت که انگار جمع 
دوستانه ای بود که مردم با آن معاشرت می کردند.« جوان 
در ادامه به طور ضمنی از آماده نبودن شــرایط تلویزیون 
برای ساخت فصل نهم خندوانه گلایه کرد و وقتی با سوال 
فردوسی پور مواجه شد که پرسید:»شرایط جور می شود؟« 
این طور پاسخ داد: »خیلی امیدوارم؛ باید بشود. تلویزیون، 
سینما و تئاتر... مال هنرمندان است و به مدیران ربط ندارند. 
آن ها می آیند و می روند. هیچ مدیری ماندگار نبوده است؛ 
بلکه هنرمندان می مانند. این ها )ســینما، تئاتر، تلویزیون، 
موســیقی( مال متخصصان این حوزه است. }تلویزیون{ 
مدتی است دســت یک عده اســت که باید آن را به زودی 

تحویل بدهند.«

    به خندوانه فکر نمی کنم
نیمه اول ســال 1401 و در حالی که پخش خندوانه ادامه 
داشت، شــایعه ای مبنی بر حذف برخی چهره ها از جمله 
رامبد جوان به گوش رسید. شــایعه وقتی قوت گرفت که 
مدیر شبکه نســیم از توقف خندوانه برای اعمال تغییرات 

اساسی خبر داد. 
او اما ماجرا را تکذیب کرد و مدتی بعد هم معاون سیما به 
صراحت گفت: » درباره برنامه خندوانه شــایعه کردند ما 
آن را تعطیل کرده ایم. در حالی کــه زمانی که من خودم 
با آقای جــوان صحبت کردم، او در کــش و قوس طراحی 
برنامه جدیدی غیر از خندوانــه بود.« رامبد جوان تصمیم 
داشت یک مسابقه برای شبکه نسیم آماده کند که اتفاقات 
اجتماعــی رخ داد و او از این تصمیم منصرف شــد. زمان 
گذشت تا این که جوان سال گذشــته ویدئویی مربوط به 
اوایل ســال 1401 را در صفحه اینستاگرامش بازنشر داد؛ 
ویدئویی از گفته های خودش در توضیح این مســئله که 
هیچ گاه در خندوانه نگفته است اوضاع زندگی عالی است و 
تلاشش در کل این برنامه فقط ایجاد یک حس خوب بوده 
است. یک توضیح تکمیلی هم در قالب کپشن برای ویدئو 
نوشــت که جمله آخرش این بود:»خندوانه هم که دیگه 

خبری ازش نیست و احتمالا نخواهد بود.« این جمله تیتر 
شد و خیلی از کاربران دلخوری خود از عدم ساخت خندوانه 
را ابراز کردند. آن زمان جوان توضیح نــداد که چرا دیگر 
خبری از این برنامه نخواهد بود و مصاحبه اخیرش بخشی 

از زوایای تاریک ماجرا را روشن کرده است.

    ترس یا سد؟
حدود دو هفته بعد از این ماجرا، حســین شــاهمرادی، 
مدیر شبکه چهار در برنامه  تلویزیونی جام جم« جمله ای 
جنجالی بر زبان آورد و مدعی شــد تلویزیون افرادی مثل 
سروش صحت، مهران مدیری، احســان علیخانی و رامبد 
جوان را حذف نکرده اســت؛ بلکه این افراد به دلیل نظام 
نطق  کشــی و تفتیش عقاید روشنفکری جرأت نمی  کنند 

به تلویزیون بیایند. 
همراهان هفت صبح خاطرشان هست که تحلیلی مفصل 
نوشتیم و در بخشی از آن اشــاره کردیم آیا این مجریان و 
برنامه سازانِ شاخص می ترسند یا سد مدیران مقابل آن ها 
است؟ اظهارات اخیر جوان نشــان می دهد گویا وجه دوم 

پرسش مذکور، محتمل تر است.

    خندوانه می آید؟
بر مبنای صحبت هــای رامبد جوان، فصــل نهم خندوانه 
ساخته می شود اما به شــرط آن که شرایط مهیا باشد. و باز 
هم بر مبنای همین اظهارات این اتفاق زمانی رخ می دهد که 
تیم فعلی مدیریت تلویزیون، جای خود را به گروهی دیگر 
بدهند. با این همه می توان خوشبیانه تر هم فکر کرد و گفت 
اگر مدیران کنونی، شــرایط را فراهم کنند نوبت به ساخت 
سری جدید خندوانه و بازگشت اغلب چهره های شاخص به 

تلویزیون خواهد رسید. 

رامبد جوان در پاسخ به سوال عادل فردوسی پور از دلتنگی خود برای خندوانه گفت و ابراز امیدواری 
کرد زمینه ساخت فصل جدید این برنامه فراهم شود. این اتفاق چگونه و با چه شرایطی رخ خواهد داد

به خندوانه سلامی دوباره باید کرد؟

قصه سریال »دربندون« از جایی شروع شد که دو رفیقِ تبعیدی به نام داوود و منوچهر )هومن           منظر اول| محتوا
برق نورد و امیر حسین رستمی( پا به شــهری دور افتاده گذاشتند. داســتان در دهه پنجاه می گذشت و شهربانی، 
بیمارستان، مخابرات و قهوه خانه لوکیشن های اصلی برای روایت بودند. انتخاب این مکان ها به سازندگان اجازه داد 
تا ضمن کنایه به شرایط کشور در دهه پنجاه، نیشی به مشکلات امروز هم بزنند. موفق بودند؟ نه! چرا؟ چون فصل اول 
»دربندون« اساســا دارای یک قصه ضعیف بود و برای مخاطب ایجاد هیجان و کنجکاوی نمی کرد. وانگهی، هر چه 
داستان پیش رفت، بیننده پی برد، نباید منتظر اتفاقات کمدی باشد. مثلا گاه پزشک هندی بهانه ای می شد برای آواز 
یا طبق یک نقشه همه اسهال می گرفتند یا دکتر به ازای هر خواسته، دیگران را عمل می کرد و عضوی را برمی داشت 

و ... »دربندون« قصه  ای جذاب نداشت و  قادر نبود لبخند بر لب بیاورد.

         منظر دوم| ساختار سازندگان از عنوان سیت کام برای »دربندون« بهره بردند؛ حال آن که سریال در این 
تعریف نمی گنجد. اصلا بر سر اسم مجادله نکنیم؛ چون مخاطب با یک کمدی مواجه بود که شوخی های کلامی 
و موقعیت آن از تئاترهای دوران دانش آموزی ضعیف تر بود! باور کنید اغراق نمی کنیم و کافی است یک قسمت 
از سریال را دیده باشید تا با ما هم نظر شوید که چرا این همه هزینه و انرژی صرف آثاری می شود که تماشای آن 
صبر ایوب می خواهد... نقش دو رفیق تبعیدی را هومن برق  نورد و امیرحســین رســتمی برعهده داشتند که 
استفاده  ای خوب از اســتعداد آن ها نشــده بود. نقش ها از تیپ عبور نکردند و همه کلیشه های رایج را در خود 
داشتند. همین قاعده درباره سیاوش چراغی  پور، ســاعد هدایتی، رضا کریمی، سامان دارابی، امید روحانی و 

دیگران، صدق می کند. فصل دوم »دربندون« نیز بی کیفیت خواهد بود؟!

معصوم
  پخش:   فیلیمو

  کارگردان: مایکل موهان
  بازیگران: سیدنی سوئینی، آلوارو مورته، 
سیمونا تاباسکو، بندتا پورکارولی، جورجو 

کولانجلی
  نمره در »imdb«:دیوید برند

  محصول : آمریکا/ 2024
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عینک با هوش مصنوعی

شرکت Solos که به صورت تخصصی روی عینک های هوشمند کار می کند، 
محصول جدید خود را معرفی کرد. عینک هوشمند AirGo Vision  اولین 
 OpenAI عینک هوشمندی است که از آخرین مدل زبانی هوش مصنوعی
یعنی 4o-GPT بهره می گیــرد. این محصول جدی شــرکت Solos رقیب 
مستقیم عینک هوشمند ری بن متا )Meta Ray-Ban( محسوب می شود. 
به گزارش فارنت، عینک هوشــمند AirGo Vision با یک دوربین داخلی 
به کاربــران اجازه می دهد محیط اطــراف خود را ثبت کننــد. همین ویژگی 
اطلاعات زیــادی را در اختیار هوش مصنوعی 4o-GPT قــرار می دهد. این 
هوش مصنوعی می تواند اشیا را تشخیص داده و سوالاتی درباره آن ها را جواب 
دهد. همچنین بهره گیری از هوش مصنوعی امکان تعامل بدون دخالت دست 
کاربر با اطراف و کسب اطلاعات را به کاربر می دهد. امکانی مشابه با آن چه در 
عینک هوشمند ری بن متا موجود بود. شرکت Solos البته تاکید می کند که 
عینک هوشمند AirGo Vision  با دیگر مدل های زبانی هوش مصنوعی نیز 
هماهنگی خواهد داشت. از جمله با گوگل Gemini و Claude انتروپیک. 
این امکان هماهنگی با هوش های مصنوعــی مختلف ظرفیت های این عینک 
هوشمند برای عملکردهای بیشتر را تقویت می کند. از جمله توانایی هایی که 
این عینک هوشــمند با ادغام با هوش مصنوعی خواهد داشت، گرفتن آدرس، 
دریافت خلاصه تجربه خرید یا دریافت دستور پخت غذاهای مختلف از طریق 

فرمان صوتی است.

برنامه اپل برای بازگشت قدرتمند آیفون

یک گزارش مطبوعاتی جدید نشان می دهد که برآوردهای اپل به فروش 90 تا 
100 میلیون دستگاهی سری آیفون 16 در جهان اشاره دارند. از این رو انتظار 
می رود که کمپانی تولیدکننده نیمه هادی شریک اپل یعنی TSMC حدودا 
100 میلیون واحد تراشه A18 را تولید نماید. به گزارش آی تی رسان، تراشه 
A18 در دو ورژن مختلف عرضه شــده و هر دو مدل با استفاده از دومین نسل 
فرآیند 3 نانومتری TSMC موســوم به N3E تولید خواهند شد. گوشی های 
آیفون 16 و آیفون 16 پلاس از تراشــه A18 بهره گرفتــه و مدل های آیفون 
16 پرو و آیفون 16 پرو مکس مجهز به تراشه Pro A18 خواهند بود. بدیهی 
اســت که اپل بین طراحی تراشــه های A18 و Pro A18 تغییراتی را ایجاد 
نموده و مدل پرو را به گزینه ای قدرتمندتر از نســخه استاندارد تبدیل خواهد 
 Apple کرد. از آنجا که تمامی مدل های چهارگانه سری آیفون 16 از ویژگی
Intelligence پشتیبانی خواهند کرد؛ لذا تمامی آنها مجهز به حافظه رم 8 

گیگابایتی خواهند بود. 

نجات سازنده پردازنده با پلی استیشن

شواهد امر گویای این موضوع است که به لطف عرضه کنسول پلی استیشن 4، 
شرکت AMD از خطر ورشکستگی نجات پیدا کرد. همان طور که احتمالا اطلاع 
دارید، شــرکت ای ام دی یکی از غول های صنعت تکنولوژی به شمار می رود که 
در زمینه تولید پردازنده های مرکزی و گرافیکــی حرفی برای گفتن دارد. چند 
وقتی است که محصولات این کمپانی در میان گیمرها از محبوبیت بسیار خوبی 
برخودار است، اما اوضاع چند سال پیش این چنین نبود. بر اساس اظهارات اخیر 
رناتو فراگالی، مدیر بخش کســب وکارهای ای ام دی، این شرکت در مقطعی در 
مرز نابودی و ورشکســتگی کامل قرار داشت، تا اینکه شرکت سونی برای تولید 
پردازنده های مرکزی و گرافیکی کنسول پلی استیشن 4 با AMD وارد همکاری 
شد و در پی این اتفاق، ای ام ای توانست دوران تلخ و تاریک خود را پشت سر بگذارد. 
طبق اظهارات این مدیر، در صورتی که روند اوضاع نابسامان AMD ادامه پیدا 
می کرد، این شرکت نهایتا در سال 2020 میلادی به طور کامل ورشکسته می شد. 
از طرفی، او ضمن اشــاره به کاهش درآمد 10 درصدی شرکت در سال 201۵ 

میلادی، خاطرنشان کرد که وضعیت این کمپانی اسفناک بود.

آمادگی پنتاگون برای 
هجوم زامبی ها

شــاید عجیب به نظر برســد، اما پنتاگــون برنامه نظامی 
گســترده ای برای مقابله با آخرالزمان زامبی دارد. زمانی 
که مرده های متحرک به شــهرهای آمریــکا حمله کنند 
و بحرانی بزرگ پدیــد آید. هر فرهنــگ و تمدنی معمولا 
یک موجود ترســناک و فراطبیعی را ایجاد کرده است. در 
گذشته با اژدهای 10 سر و هیولاهای دریایی طرف بودیم 
و اکنون زامبی ها در معرض توجه قرار دارند. طبیعتا اکثر 
افراد کشــورهای مختلف زامبی  ها را به عنوان موجودات 
واقعی باور ندارند؛ اما مردم آمریکا اینگونه نیســتند. حتی 
پنتاگون نیز برنامه ویــژه ای را برای مقابلــه با آخرالزمان 
زامبی آماده کرده اســت. تصور آخرالزمان زامبی  شاید با 
فصل سوم ســریال  »مردگان متحرک« در سال 2012 به 
اوج خود رســید. در آن زمان این ایده بسیار مهیج و جدید 
بود ولی الان کمی خنــده دار به نظر می رســد. البته این 
بدین معنی نیست که مردم دیگر به نابودی یکباره زندگی 
انسان فکر نمی کنند، بلکه آنها فقط ایده های آخرالزمانی 
دیگری پیدا کرده اند. این روزها پیشرفت رباتیک و هوش 
مصنوعی سبب شــده که اکثر افراد پایانی مدرن تر را برای 
انسان تجســم کنند. طرفداران اخبار علمی نیز تغییرات 
آب و هوا، برخورد ســیارک و افزایــش جمعیت را به عنوان 
عوامل احتمالی پایان زندگی بشــر به حســاب می آورند. 
هرچند ظاهرا پنتاگون و سایر مقامات بلندپایه آمریکایی 
نظر دیگری دارند. چرا که آنها عملیات گســترده ای با نام 
CONPLAN 8888 را برای مقابله بــا زامبی ها آماده 
کرده اند. ماجرا زمانی شروع شد که یک وب سایت ادعا کرد 
به ســندی عجیب از وزارت دفاع آمریکا دست یافته است. 
این سند آنقدر مســخره بود که در ابتدا کسی آن را جدی 
نمی گرفت. هرچند کمی بعد مشخص شــد که پنتاگون 
واقعا برنامه خاصی را برای آخرالزمان زامبی تدارک دیده 
است. روی سند منتشر شده تاریخ 30 آپریل 2011 دیده 
می شود و ظاهرا به ســتاد مرکزی فرماندهی استراتژیک 
آمریکا تعلق دارد. هرچند برخــی منابع گفته اند که برنامه 
CONPLAN 8888 به ســفارش پنتاگون آماده شــده 
است. هدف از این برنامه حفاظت از انسان در برابر زامبی ها 
عنوان شده؛ اما به نظر نمی رسد چندان ارتباطی با واقعیت 
داشــته باشــد. مقامات وزارت دفاع آمریکا در برنامه خود 
زامبی ها را به دســته های گوناگون تقسیم کرده اند. برخی 
از آنها زامبی های سرگردانی هستند که می توانند بیماری 
را به افراد دیگر انتقال دهند. برخــی دیگر نیز در اثر حجم 
بالای تشعشعات خاص به زامبی تبدیل شده اند. گروه دیگر 
زامبی های مسلح هستند که توســط دولت های مختلف 
به عنوان یک سلاح بیولوژیک فرستاده می شوند. همچنین 
در گزارش عجیب پنتاگون برای آخرالزمان زامبی حتی به 
نمونه های فضایی نیز اشاره شده است. این دسته از زامبی 
ها با کمک یوفو و موجودات فضایی به زمین می آیند تا کار 
دولت آمریکا را یکسره کنند. به باور مقامات نظامی آمریکا 
امکان مذاکره با زامبی ها وجود ندارد و آنها در هیچ  شرایطی 
هدف خود برای نابودی را تغییر نمی دهند. به همین خاطر 
از نظر قضایی هرگونه تیراندازی دفاعی یا هجومی در هنگام 
آخرالزمان زامبی مجاز شمرده می شود. در این حالت طبیعتا 
ممکن است افراد بیگناه زیادی نیز به اشتباه کشته شوند؛ اما 
مقامات آمریکایی قصد ندارند شهروندان خود را به خاطر آنها 
به دادگاه ببرند. برنامه استراتژیک پنتاگون برای آخرالزمان 
زامبی شامل سه لایه مختلف می شود. در گام اول نیروهای 
نظامی باید امنیت دولت آمریکا و مراکز مهم تصمیم گیری را 
تامین کنند. در گام دوم نیروهای نظامی باید لایه های دفاعی 
را برای حفاظت از مناطق مهم و شهروندان شکل دهند و در 
آخر نیز نوبت به انجام فاز تهاجمی می رسد. در این مرحله 
ارتش آمریکا باید مناطقی را برای نگهداری از زامبی  ها آماده 
کند تا در نهایت بهترین روش نابودی آنها انتخاب شــود. 
همچنین نیروی هوایی می بایست بمباران گسترده مناطق 
از دست رفته را در دستور کار خود قرار دهد. به باور مقامات 
پنتاگون وقتی شخصی تبدیل به یک زامبی شود، دیگر راه 
بازگشت وجود ندارد. همچنین زامبی ها با کشتن هر انسان 
قوی تر نیز می شوند. به همین خاطر اگر شخصی یک زامبی 
را مشاهده کرد، باید فورا ســر مرده متحرک را هدف قرار 
دهد. همچنین اگر بخش قابل توجهی از یک منطقه شهری 
به ویروس زامبی آلوده شدند، باید آن شهر را زمین سوخته 
محسوب کرد. به همین خاطر ایده بمباران گسترده استفاده 
خواهد شد. انتشار برنامه آخرالزمان زامبی پنتاگون باعث 
واکنش های زیادی در رسانه  های آمریکایی شد. همین نیز 
سبب شد که در نهایت مقامات وزارت دفاع آمریکا واکنش 
نشان دهند. آنها واقعی بودن CONPLAN 8888 را تایید 
کردند؛ اما گفتند این مسئله که به معنی واقعی بودن زامبی 

ها یا وجود تهدیدی قریب الوقوع نیست.

   گلکســی زد فولد ۵ با تمــام جذابیت هایش، 
کماکان با ضعف های نســل پیش دست به  گریبان 
بــود. ضخامــت زیــاد، نبــود مقاومــت دربرابر 
گردوغبار، ارگونومی نامناســب در حالت تاشــده 
و قیمت توجیه ناپذیر، همگــی ضعف های مهمی 
به حساب می آیند که خرید گوشی های تاشدنی را 
برای بســیاری از مردم غیرمنطقی جلوه می دهد. 
گلکسی زد فولد 6 طبق شایعات، ضخامت کمتری 
دارد و ســبک تر خواهد بود. نمایشگر خارجی اش 
ظاهراً نســبت جدیدی پیدا کرده است و از لولای 
بازطراحی شده ای بهره مند خواهد شد. مواردی که 
روی کاغذ هیجان انگیز به نظر می رسند؛ اما باید دید 
آیا سامســونگ در نهایت چه برنامه ای برای گوشی 
تاشدنی جدیدش دارد. تاکنون چندین رندر و تصویر 
فاش شده از گلکسی زد فولد 6 منتشرشده است که 
گوشی تاشدنی جدید سامسونگ را در رنگ هایی از 
جمله آبی و نقره ای به نمایش می گذارند. حاشیه های 
نمایشگر در گلکســی زد فولد 6 به نظر باریک تر از 
نســل فعلی خواهد بود. وزن و ضخامت دو معضل 
اساسی گلکسی زد فولد در نســل های گوناگونش 
به شــمار می روند؛ اما ظاهرا برطرف شدن تمام این 

ضعف های به بهای افزایش قیمت گوشی تمام شده 
است؛ چراکه شایعات می گویند قیمت گلکسی زد 
فولد 6 حدود 100 دلار از نسل قبل گران تر خواهد 
بود. اینکه سامسونگ از چه تراشه  ای استفاده می کند، 
سؤالی است که فعلًا جوابش را نمی دانیم. ادعاهای 
ضدونقیضی در مورد استفاده از تراشه اسنپدراگون 
8 نســل 3 یا اگزینوس 2400 به گوشــی می رسد. 
باید دید تصمیم نهایی سامسونگ در این خصوص 

چیست.
   گوشــی تاشــدنی با فرم فکتور پوسته صدفی 
سامسونگ در نسل جدیدش احتمالًا دارای نمایشگر 
6.7 اینچی اولد با وضوح 1.080 در 2.640 پیکسل 
و نرخ نوســازی 120 هرتز خواهد بود. زد فلیپ 6 
احتمالًا از تراشه اســنپدراگون 8 نسل 3 به همراه 
هشت یا 12 گیگابایت رم و 2۵6 یا ۵12 گیگابایت 
فضای ذخیره ســازی بهره خواهد برد. نمایشــگر 
خارجی این گوشــی از نوع اولد با اندازه 3.4 اینچ و 
وضوح 720 در 748 پیکســل خواهد بود. احتمالًا 
سامسونگ برای گلکسی زد فلیپ 6 دوربین اصلی 
۵0 مگاپیکسلی با گشــودگی دیافراگم f/1.8 را در 
نظر خواهد گرفت که مشابه همان دوربین به کاررفته 

در گلکسی زد فولد ۵ است. دوربین های فوق عریض 
12 مگاپیکسلی و سلفی 10 مگاپیکسلی احتمالًا با 
گلکسی زد فلیپ ۵ یکســان خواهند بود. برخلاف 
گلکســی زد فولد 6 که احتمــالًا ضخامت کمتری 
خواهد داشت، ضخامت گلکسی زد فلیپ 6 ظاهراً 
افزایش می یابد. گفته می شــود ابعاد زد فلیپ 6 در 
حالت بازشده 16۵ در 72 در 7.4 میلی متر و وزنش 
187 گرم خواهد بود. مانند گلکسی زد فولد 6، قیمت 
گلکسی زد فلیپ 6 نیز احتمالًا با افزایش 100 دلاری 
همراه خواهد بود. افزایشــی که توجیه بهبودهای 

نه چندان چشمگیر گوشی را دشوار می  کند.
   شاید گلکســی واچ اولترا را بتوان متفاوت ترین 
محصول سامســونگ در آنپکد پیش  رو دانســت؛ 
محصولی که نامــش به اپل واچ اولترا بی شــباهت 
نیست و هدفش نیز رقابت با همان محصول است. 
ظاهراً گلکســی واچ اولترا صفحه نمایش دایره ای 
و قاب مربعی شکل خواهد داشــت. گفته می شود 
قیمت گلکســی واچ اولترا حدود 700 دلار خواهد 
بود. تیتانیوم گرید چهار یکی از مواردی اســت که 
در شایعات به آن اشاره شده و احتمالًا ساختار بدنه 
گلکسی واچ اولترا را تشکیل می دهد. گلکسی واچ 

اولترا در کنار گلکسی واچ 7 از تراشه جدید اگزینوس 
بهره  خواهد برد. گفته می شود این تراشه پنج هسته 
دارد و با لیتوگرافی سه نانومتری سامسونگ به تولید 
می رســد. احتمالًا گلکســی واچ اولترا تنها در یک 
نســخه 47 میلی متری به فروش خواهد رســید. 
طبق شایعات، گلکســی واچ اولترا از نمایشگر اولد 
با حداکثر روشــنایی 3.000 نیت بهره خواهد برد. 
MIL- و IP68 این دستگاه موفق به کسب گواهی

810H-STD شده  و در برابر نفوذ آب و گرد وغبار و 
شرایط سخت مقاوم است. گلکسی واچ اولترا در سه  
رنگ از جمله خاکستری تیتانیوم به فروش خواهد 
رسید و تا فشار 10 اتمســفر )عمق 100 متری( در 
برابر نفوذ آب مقاوم خواهد بود. گلکســی واچ اولترا 
احتمالًا از ســه دکمه فیزیکی Back و Home و 
Quick Button بهره می برد و انرژی اش از باتری 
۵90 میلی آمپرساعتی تأمین خواهد شد. شایعات 
می گویند گلکسی واچ 7 نمایشــگر اولد با حداکثر 
روشــنایی 2.000 نیت دارد و مانند گلکســی واچ 
اولترا در برابر نفــوذ آب  و گرد وغبار مقاومت بالایی 

خواهد داشت.
   گلکســی رینگ این پتانســیل را دارد تا فصل 

جدیدی در دنیای گجت های پوشــیدنی آغاز کند. 
سامســونگ در مراســم رونمایی از سری گلکسی 
S24، اطلاعات بسیار محدودی از حلقه هوشمندش 
ارائه کرد. از آن زمان شــایعات زیــادی درباره این 
محصول به گوش می رســد. گفته می شود قیمت 
گلکســی رینگ در محــدوده 300 تــا 3۵0 دلار 
خواهد بــود. یعنی تقریباً هم قیمت گلکســی واچ 
7. ظاهراً حلقه هوشــمند سامســونگ احتمالًا از 
حسگرهای شتاب سنج، ضربان قلب و ژیروسکوپ 
برای اندازه گیری معیارهای مختلف میزبانی می کند.

گلکسی رینگ احتمالًا می تواند با پایش ضربان قلب 
و استرس، اطلاعات جامعی از وضع جسمی و روحی 
روزانه کاربــران ارائه کند و حتــی می تواند چرخه 
قاعدگی بانوان را با حســگر سنجش دمای پوست 
پیش بینی کند. باید در نظر گرفت که حلقه هوشمند 
سامسونگ برای نمایش تمام اطلاعات به اپلیکیشن 
Samsung Health متکی خواهد بود. گلکسی 
رینگ احتمالًا با استفاده از اطلاعات به دست آمده از 
ضربان قلب در حالت خواب و بیداری و سطح فعالیت 
روزانه، می تواند امتیاز سلامتی ارائه دهد تا به کاربران 
در ارزیابی کلی آمادگی جسمی و ذهنی  کمک کند.

  تحلیل 

تلسکوپ جیمز وب موفق شده است نشانه بسیار مهمی 
را از وجود موجودات فضایی در یک ســیاره خورشیدی 
کشف کند. جالب اینجاست که این سیاره فاصله چندان 
زیادی بــا زمین نــدارد. در اواخر ســال 2021 بود که 
تلســکوپ جیمز وب با اهداف و آرزوهای بزرگ به فضا 
پرتاب شد. این تلسکوپ از همان ابتدا توانست با تصاویر 
حیرت انگیز اخبار نجوم را به  تسخیر خود در آورد. کمی 
بعد نیز یافته های شــگفت انگیز وب لــرزه بر باورهای 
پیشین دنیای فیزیک انداخت. اخیرا هم تلسکوپ جیمز 
وب توانسته قوی ترین نشانه از وجود موجودات فضایی 
را کشف کند. در فاصله 124 ســال نوری از زمین یک 
سیاره فراخورشــیدی به نام 18b-K2 قرار دارد. جیمز 
وب در حال بررسی اتمسفر این سیاره بود که توانست گاز 
دی متیل سولفید را تشــخیص دهد. جالب است بدانید 
که این گاز فقط توســط موجودات زنده تولید می شود. 

بنابراین می توان احتمال داد که موجودات فضایی در این 
سیاره فراخورشیدی ساکن باشند. انتشار این خبر باعث 
شد که بسیاری از علاقه مندان به یوفو و موجودات فضایی 
هیجان زده شــوند. هرچند که دانشمندان کمی با دیده 
تردید به این نتایج نگاه می کردند. اخیرا نیز دانشمندان 
دانشگاه California Riverside گفته اند که اخبار 
مربوط به کشــف موجودات فضایی توســط تلسکوپ 
جیمز وب کمی شتاب زده بوده اند. بسیاری از سیاره های 
فراخورشــیدی شــرایط عجیبی دارند. برخــی از آنها 
به شدت توسط ســتاره مادر با تشعشــعات خطرناک 
بمباران می شوند و برخی دیگر نیز هیچ سطح جامدی 
ندارند. همچنین در برخی دیگر دما آنقدر پایین اســت 
که ســطح یخ زده نمی  تواند میزبان هیچ موجود خاصی 
باشــد. در میان همه اینها دانشــمندان توانسته بودند 
سیاره 18b-K2 را پیدا کنند که شرایطی مشابه زمین 

دارد. ســیاره 18b-K2 از نظر عرض 2 تا 3 برابر زمین 
است و جرم آن نیز به 8/6 برابر زمین می رسد. این سیاره 
همچنین در کمربند حیات ستاره خود قرار گرفته است 
که یعنی می تواند میزبان آب به صورت مایع در ســطح 
خود باشد. اخترشناســان بر این باور هستند که سطح 
سیاره توســط یک اقیانوس بزرگ پوشیده شده باشد. 
هرچند برخلاف زمین، اتمسفر ســیاره فراخورشیدی 
جذاب به جای نیتــروژن عمدتا از هیدروژن تشــکیل 
شده اســت. اما اینها تنها دلایل تلاش تلسکوپ جیمز 
وب برای پیــدا کردن موجودات فضایی در این ســیاره 
نبودند. از نظر تشعشات دریافتی نیز 18b-K2 تفاوت 
خاصی با زمین ندارد و دمای سطح آن به دمای کره زمین 
نزدیک است. علاوه بر اینها دانشــمندان متوجه شدند 
که در این سیاره کربن دی اکسید و متان وجود دارد؛ اما 
خبری از آمونیاک نیســت. همین ها نیز نشان می دادند 
که ما بالاخره توانســته ایم یک سیاره هایسین را کشف 
کنیم. سیاره های هایسین زیر اتمسفر هیدروژنی خود 
میزبان یک اقیانوس بزرگ هستند و می توانند از حیات 

پشتیبانی کنند. کشف دی متیل سولفید توسط تلسکوپ 
جیمز وب نیز احتمال وجود موجودات فضایی را بیشتر 
کرد. این گاز در کره زمین توسط فیتوپلانکتون ها تولید 
 18b-K2 می شود؛ اما نرخ تولید دی متیل سولفید در
حدود 20 برابر کره زمین بود. با همه این شواهد مثبت، 
در همان ابتدا دانشــمندان دانشــگاه کمبریج هشدار 
دادند که نتایج به دست آمده چندان قوی نیست. به باور 
آنها باید تلسکوپ جیمز وب داده های بیشتری را از این 
سیاره فراخورشیدی جمع کند تا بتوان در مورد احتمال 
وجود موجودات فضایی صحبت کــرد. به همین خاطر 
دانشــمندان دانشگاه کالیفرنیا ریورســاید از یک مدل 
کامپیوتری برای بررســی شرایط اســتفاده کردند. در 
نهایت شبیه سازی سیاره 18b-K2 داده های اولیه را رد 
کرد. ظاهرا سیگنال دریافتی از سیاره هم پوشانی زیادی 
با گاز متان داشته اســت. همچنین دانشمندان تصور 
می کنند که ابزار علمی استفاده شده توانایی تشخیص 
متان را از دی متیل سولفید نداشــته باشد. به باور آنها 
تلســکوپ جیمز وب باید در کنار تصویربردار فروسرخ 

نزدیک و طیف نگار بدون شکاف )NIRISS( و طیف نگار 
فروســرخ نزدیک )NIRSpec( از ابزار فروسرخ میانی 
نیز برای بررسی وجود موجودات فضایی استفاده کند. 
البته توجه داشته باشید که نشــانه های حیات در یک 
سیاره  فراخورشــیدی با آنچه در زمین می بینیم کاملا 
تفاوت دارد. در کره زمین باکتری ها و گیاهان اکسیژن 

زیادی تولید می کنند. هرچند در یک سیاره با اتمسفر 
مملو از هیدروژن دی متیل سولفید بهترین نشانه برای 
وجود حیــات اســت. در نهایت باید گفــت که اگرچه 
تلسکوپ فضایی جیمز وب در کشف نشانه های مربوط 
به موجودات زنده در سیاره 1b-K2 موفق نشده است، 

اما این پایان کار نیست. 

ذرهبین
امیرحسینکریمنژاد

 
  آتلیه
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NeoSprint
Headless Chicken سازنده          
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درشرایطیکهاکثربازیهای

اتومبیلرانیتمرکزاصلیخودراروی
 NeoSprint،رانندگیقرارمیدهند

سعیکردهنکتهایمتفاوترادرکانون
توجهخودقراردهد.دراینبازیشما
ابزارهایبسیاریرابرایساختمسیر

مسابقهموردعلاقهخوددراختیار
دارید.تنهاایرادایناستکهاصل

رانندگیدراینبازیآنقدریکهباید
باکیفیتنیست.

  
Rumble Squad

CookApps  سازنده          
         متوسط امتیاز 10هزار

اگرشماهمبهتجربهبازیهای
نقشآفرینینوبتیعلاقهدارید
امازمانکافیبرایتجربهاین

دستبازیهارادراختیارندارید،
Rumble Squadگزینهایمناسب

برایشماست.دراینبازیگیمر
بهشکلخاصفقطمبارزاتراجلو
بردهوباقیالمانهایداخلیبازی

زمانیجلومیروندکهمخاطب
بازیراترککند.

جیمز وب در جستجوی موجودات فضایی
  بررسی کوتاه

انقلاب ترس در بازی های ویدیویی

  
Spiral Race

SamusevichGames سازنده          
          متوسط امتیاز 50هزار

درمیانبازیهایچندنفرهآنلاینیکهاینروزهامیتوانیدروی
تلفنهایهوشمندبازیکنید،Spiral Raceبایکچالشمتفاوت
همراهشده.دراینبازینهتنهابایدرقبایخودراشکستدهید

بلکهبایدبخشیازمسیرمسابقهراخودتاندرجریانآنساختهو
اینکارراسریعترازدیگرانانجامدهید.

  
Dystopika

Voids Within سازنده          
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هرچنداکثربازیهایمدیریتشهریاشهرسازیسعی
کردهاندخودرابهواقعیتنزدیککردهوچالشهایبیانتها

راپیشرویشماقراردهنداماDystopikaبارویکردی
کاملامتفاوتبهسراغاینژانررفته.دراینبازیکهبااتمسفر
سایبرپانکهمراهاست،شمابدونهیچدغدغهوچالشیتمام

تمرکزخودرارویساختیکشهرقرارمیدهید.

ذهن یک چیز بسیار آســان برای فریب دادن است. 
این ایده توســط تعداد زیادی از علوم روان شناســی 
پشــتیبانی می شــود و این صنعت برای ایجاد ترس 
روانشــناختی در بازی های ویدیویی و هیجان انگیز 
بودن آن ها، برای حافظه مــا برنامه هایی ایجاد کرده 
است. پس در ادامه برای بررســی این موضوع همراه 
ما باشــید. ژانرهای ترســناک و تعلیقی به شدت به 
جوی تکیه می کنند که برای برهم زدن حواس یا فرار 
طبیعی مغز طراحی شده است، که اغلب بازیکن را به 
ترس از ناشناخته ها که ترس شــماره یک انسان هم 
به حساب می آید، وادار می کند. با گرفتن این دانش 
بنیادی از ترس روانشناختی در بازی های ویدیویی و 
قرار دادن پیچیدگی های روان شناختی بیشتر روی 
آن، تصمیمی است که به همان اندازه ددمنشانه ولی به 
همان اندازه هم جذاب و فریبنده است.اما به هرحال، 

توســعه دهندگان اخیراً در ساخت داســتان هایی با 
روایات جالب و دارای عناصر ترسناک یا ناراحت کننده 
فراوان بسیار ســخاوتمند بوده اند. بازی هایی که به 
آرامی به ســراغ انتظارات شــما می رونــد و خطوط 
داستانی شــیطانی خود را در گوشــه های تاریک از 
مکان های وحشــت آور، آشــکار می کنند. این موارد 
فاصله زیادی از تصورات فانتزی اکشن و ماجراجویی 
معمولی ما دارند، اما حتی ما هم نمی توانیم خود را از 
برخی از اتفاقات مهم در فضاهای ترس روانشناختی 
در بازی های ویدیویی و علمی-تخیلی اخیر دور کنیم. 
با نزدیک شدن به تابستان و برگزاری چندین همایش 
بازی های ویدیویی که اخبار جدید و به روزشــده ای 
از بازی ها ارائه داده اند، شــاهد افزایش چشــمگیر 
استودیوها در تولید تعداد زیادی آثار جدید در قالب 
تعلیق و ترس روانشــناختی در بازی های ویدیویی، 

هستیم. با موفقیت تحسین شــده بازی هایی مانند؛ 
 Death Stranding، Alone in the Dark،
Control، Returnal، Alan Wake 2 و دیگر 
آثار نسبتاً جدید و در راه، تغییر قابل توجهی به سوی 
کاوش در قلمرو علمی-تخیلی با محوریت داستان های 
پیچیده و یا جاذبه های داستان محور که بر ابتکارات 
ذهن باز تکیه دارند، مشاهده می شــود. در حالی که 
هر یک از این آثار در نحوه ارائه حس ناراحتی و ترس 
روانشــناختی در بازی های ویدیویی بسیار متفاوت 
هســتند، رویکردهای منحصربه فرد آن ها به وحشت 
و ارائه داستان های جذاب، در عین حال پیاده سازی 
عناصر گیم پلی خاص و جالب که قابلیت بازی مجدد 
و تشــویق به دقت بازیکنان را فراهم می کنند که در 
حاشیه های روان انســان عمل می کنند، هر یک را به 
نوبه خود شایســته محبوبیتشان می کند. اما بالاتر از 
همه، این آثار به سادگی از جو و اتمسفر خود سرشار 
هستند، که ما معتقدیم همین ویژگی است که باعث 
موفقیت یا شکست یک بازی تعلیقی یا همراه با ترس 

روانشــناختی در بازی های ویدیویی می شود. برای 
مثال؛ بازی Alone in the Dark، با وجود اینکه 
در خارج از نقش آفرینی به عنوان یک بازی کارآگاهی 
به اندازه ای که ذهن را به چالش بکشد نیست، اما در 
خلق هر صحنه ای کــه بازیکن در آن حرکت می کند 
به صورت چشمگیری موفق عمل کرده و حالتی نوآر 
و شبح وار به آن بخشیده اســت. شخصیت هایی که 
ملاقات می کنید و از آن ها بازجویی می کنید، با حالتی 
خاص و اضطراب آور، حس ناخوشــایندی را تشدید 
می کنند. این حس با مناظر رویایی لیمینال  مانندی 
که قهرمانان بازی در آن ها قــرار می گیرند، تکمیل 
می شود، به طوری که احساس می شــود بازی در هر 
لحظه می تواند به چیزی به طور ناخوشایند، فراطبیعی 
یا مســتقیماً به تــرس روانشــناختی در بازی های 
ویدیویی تبدیل شود. حفظ این تعادل ظریف بسیار 
دشوار است، اما به زیبایی انجام شده است. ترکیب این 
فضا با مقدار مناسبی از معماها و مبارزه با موجودات 
  Alone in the Dark کابوس وار و لرزان، بــازی

را به نمونــه ای عالی از کیفیت بازی های ترســناک 
اخیر تبدیل کرده که ما را بــرای بازی های آینده که 
بیشتر بر این آثار گیج کننده و روان سوز تمرکز دارند، 
هیجان زده کرده است. به طور خاص، بازی های مانند؛ 
 Silent Hill و Dark Fracture، The Alters

Remake 2 قول می دهند که بازیکنان را در عناصر 
ترس روانشناختی در بازی های ویدیویی که همگی 
به آن ها علاقه مند شده ایم، همراه با جنبه های علمی-

تخیلی از فناوری های مبهم یــا آینده نگر، موجودات 
زنده، محیط ها و… غرق کنند. 

  
Beyond Good & Evil

Ubisoft سازنده          
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دودههازانتشاراولیهیکیازبهترینبازیهای
یوبیسافتیعنیBeyond Good & Evilگذشتهو
حالاسازندگانآن،نسخهایبهبودیافتهازاینبازی
رابرایپلتفرمهایمختلفمنتشرکردهاند.اکشن
ماجراجوییمتفاوتکهدرزمانعرضهتوانست
استانداردهایبسیاریرادراینژانرثبتکندو

همچنانتجربهایسرگرمکنندهراپیشرویشما
قرارمیدهد.

  بی سیم

سرقت 1/4 میلیارد دلار رمزارز در 2024
طبق اعلام شــرکت تحقیقاتی TRM Labs، سرقت رمزارزها در نیمه ی اول سال 
جاری با رشد چشــمگیری مواجه شده اســت. ازجمله دلایل این رشد چشمگیر 
می توان به هک های بزرگ اخیر در حوزه ی رمزارزها و همچنین رشد قیمت آن ها 
اشاره کرد. گزارش TRM Labs نشان می دهد هکرها تا تاریخ 24 ژوئن 2024 )4 
تیر 1403( بیش  از 1.38 میلیارد دلار ارز دیجیتال سرقت کرده اند، درحالی که این 
عدد در بازه ی زمانی مشابه سال گذشته 6۵7 میلیون دلار بود. همچنین میانگین 
ارزش رمزارزها در هر سرقت نسبت  به سال گذشــته 1.۵ برابر افزایش یافته است. 
آری ردبورد، مدیر ارشد سیاســت گذاری در TRM Labs می گوید: »درحالی که 
نسبت  به مدت مشابه سال گذشته تغییر اساسی ای در امنیت اکوسیستم ارزهای 
دیجیتال مشاهده نکرده ایم، شاهد افزایش قابل  توجهی در ارزش توکن های مختلف، 
از بیت  کوین گرفته تا اتریوم و سولانا بوده ایم.« ردبورد در ادامه توضیح می دهد که 
افزایش ارزش رمزارزها، انگیزه ی مجرمان سایبری را برای حمله به سرویس های ارز 
دیجیتال افزایش داده است؛ زیرا با افزایش قیمت رمزارزها، سود حاصل از سرقت 
نیز به مراتب افزایش می یابد. به گزارش زومیت، ارزش اکثر ارزهای دیجیتال پس  از 
سقوط صرافی رمزارز FTX متعلق به سم بنکمن-فرید در اواخر سال 2022، به طور 
کلی بهبود یافته است. بیت  کوین در ماه مارس )اسفند 1402 و فروردین 1403( 
امسال موفق شد بالاترین رکورد تاریخی خود یعنی 70/803 دلار را ثبت کند. یکی 
از بزرگ ترین حمله های هکری حوزه ی رمزارز در ســال جاری، مربوط به صرافی 
ژاپنی DMM Bitcoin است که در آن اتفاق حدود 308 میلیون دلار بیت کوین 
به سرقت رفت. اگرچه سرقت رمزارز با این حجم بالا، اتفاق نادری محسوب می شود، 
شــرکت های حوزه ی ارز دیجیتال به طور مکرر هدف حملات هک و سایبری قرار 
می گیرند. به گفته ی ردبورد، حجم کل ســرقت های حوزه ی ارز دیجیتال در سال 
2022 حدود 900 میلیون دلار بود که بخشی از آن به سرقت بیش  از 600 میلیون 
دلاری از بلاک چین مرتبط با بازی اکســی اینفینیتی برمی گردد. ایالات  متحده، 
هکرهای کره ی شمالی را عامل این سرقت می داند. سازمان ملل  متحد نیز پیش  ازاین 
کره ی شمالی را به استفاده از حملات سایبری برای تأمین مالی برنامه های هسته ای 

و موشکی خود متهم کرده است.

اربابحلقهها
بررسیتمامیمحصولاتیکهدررویدادسامسونگمعرفیمیشوند

ساخترزیدنتاویل
بعدیتاییدشد

کوشیناکانیشی،کارگردان
رزیدنتاویل7،کارگردانیبازی
بعدیازسریرزیدنتاویلرابر
عهدهخواهدداشت.همانطورکه
 Capcomدرنمایشگاهدیجیتال

Nextتاییدشد،ناکانیشی
كارگردانینسخهیجدیداینسری

رابرعهدهخواهدشدکهانتظار
میرودResident Evil 9باشد.

ناکانیشیگفت:پیبردنبهاینکه
بعدازResident Evil 7چهکاری

بایدانجامداد،دشواربود.امامنآن
راپیداکردموصادقانهبگویم،این
احساسقابلتوجهیاست.هنوز
نمیتوانمجزئیاتیرابهاشتراک
بگذارم.درحالیکههنوزبهطور

رسمی،كمپانیCapcomاطاعاتی
درموردرزیدنتاویلبعدیمنتشر

نكردهاست،درماههایاخیر،
گزارشهایمربوطبهپیشرفت

توسعهیResident Evil 9افزایش
یافتهاست.احتمالابایدسالآینده

منتظرمعرفینسخهبعدیاین
مجموعهباشیم.
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امیرپایدار|پنجمیننســخهسریبازیهایکانتراســترایک)Counter-Strike(بااسم
Counter-Strike 2اواسطسالگذشتهمیلادیرســماًعرضهشد.کارشناساننگاهمثبتی
داشتنداماگیمرهااصلًاازنسخهجدیدراضینبودند.تعدادنقدهایمنفیکاربراندرفروشگاه
استیمبقدریزیادیبودکهآنرادرلیستبدترینعناوینشرکتولو)Valve(قراردارد.دلایل
متعددیدررخدادنایناتفاقدخیلبودندکهبرایمثالمیتوانبهعملکردفنینامناسبو
حذفشدنبرخیازویژگیهاییکهدرCounter-Strike:GlobalOffensiveوجودداشت.
علیرغماینشروعنهچندانقابلدفاع،ولوبهپشتیبانیادامهدادهوسعیمیکندنقاطضعف
رایکیپسازدیگریبرطرفکردهتاورقبرگردد.بســیاریازگیمرهاییکهپایتجربهکانتر
استرایک2مینشینند،بدنبالسرگرمیهستنداماعدهدیگریهدفشانکسبدرآمداست.
ولوکهکاملًاازاینموضوعمطلعبوده،روشهایمتفاوتیرادربازیخودگنجاندهتاکاربران

بتوانندازطریقآنهابهدرآمدبرسند.

امیرعبدالملکی|فاصلهزیادیتابرگزاریرویدادتابستانهگلکسیآنپکدسامسونگ
نداریم؛رویدادیکهامسالباالمپیکپاریسهمزمانشدهاستوسامسونگمیخواهد
ازاینفرصتبرایجلبتوجهحداکثریبهمحصولاتجدیدشاســتفادهکند.تقریباً
مشخصاتوتصاویرهمهمحصولاتیکهدرآنپکدپیشروشاهدرونماییشانخواهیمبود،از
پیشبهلطفافشاگرانگوناگونفاششدهاند؛مگرآنکهسامسونگواقعاًبخواهددراقدامی
غافلگیرکنندهمحصولاتدیگریمعرفیکند،کهالبتهبعیداست.ازگوشیهایتاشدنی
جدیدگرفتهتااولینحلقههوشمند،سامسونگظاهراًامسالدستپربهمیدانخواهد
آمد.درادامهنگاهیمیاندازیمبهتماممحصولاتیکهاحتمالًادرگلکسیآنپکد202۴در
تاریخ20تیرماهمعرفیخواهندشد.تکنولوژیهایجدیدیکهسامسونگسرمایهگذاری
بسیاریرویآنهاانجامدادهوانتظاردارددرکناراثرگذاریرویبازارهایتثبیتشدهبه
سراغمخاطبهاییبرودکهتاکنوندرمیانمشتریهایشقرارنداشتند.رویکردیکهبه

شکلمخصدرراستایسیاستهایکلیاهالیکرهجنوبیقرارگرفته.
   اسکین های کانتر اســترایک 2 به آیتم های 
تزئینی ای گفته می شــود که بــه کاربران اجازه 
می دهد ظاهر ســلاح های خود را شخصی سازی 
کنند. نکته ای که باید توجه داشــت، این اســت 
که شخصی ســازی ســلاح ها هیچ گونه تاثیری 
روی عملکرد سلاح نداشته تا شاهد بهم خوردن 
تعادل در رقابت های آنلاین نباشیم. این اسکین ها 
از روش های مختلفی بدســت می آیند که برای 
مثال می توان به دریافت از دیگر کاربران، خرید از 
Steam Community Market و جعبه های 
داخل بازی اشــاره کرد. هر کدام از اسکین های 
کانتر استرایک 2 بسته به میزان کمیاب بودنشان 
قیمت گذاری می شــود. به بیان دقیقتر، هر چه 
یک اســکین کمیابتر باشــد، خواهان بیشتری 
در میان کاربران داشــته و قیمتش بالاتر است و 
برعکس. همین کمیاب بودن هم باعث می شود 
افراد خاصی بــه آن ها علاقه مند شــده و حاضر 
باشند هر بهایی را برای دریافتش بپردازند. البته 
عوامل دیگری هم در قیمت گذاری اســکین ها 
دخیل هستند. ولو در بازی کانتر استرایک گلوبال 
آفنسیو مفهومی را معرفی کرد که با نام ماموریت 
یا آپریشن )Operation( شــناخته می شود. 

آپریشــن را می توان همان فصــل در بازی های 
آنلاین دیگر مانند Apex Legends دانســت 
که همراه خود آیتم ها، نقشه ها و مدهای جدیدی 
می آورد. وقتی آپرشــین جدید کانتر استرایک 
عرضه می شــود، اســکین های آن طی چند روز 
ابتدایی خواهان زیادی داشته و با قیمت بالاتری 
خرید و فروش می شوند. هر چه بیشتر بگذرد، جو 
موجود بیشتر خوابیده و قیمت ها کاهش می یابد. 
گاهی اوقات هم همه چیز به شــانس بســتگی 
 Bloodsport 47-AK دارد. قیمت اســکین
Minimal Wear طی پنج ســال بیش از 2 
 S-M4A1 برابر شده است. نمونه دیگر، اسکین
Printstream Minimal Wear است که 
قیمت آن نسبت به زمان عرضه 3 برابر شده است. 
از این موارد چندان زیاد نیســتند اما به هر حال 
وجود داشته و می توانند ناگهان پول هنگفتی را 

وارد جیب صاحب خود کنند.
   کمیــاب بــودن، تنهــا موردی نیســت که 
باعث می شــوند اســکین های کانتر استرایک 2 
با قیمت های بیشــتری خرید و فروش شــوند. 
یکی دیگــر از عوامل موثــر، گیمرهای حرفه ای 
هستند که نباید تاثیرشــان را دست کم گرفت. 

تصور کنید یک گیمز یا بطــور کلی تولیدکننده 
محتوا )اســتریمر یا یوتیوبر( از اســکین خاصی 
در تورنمنت یــا ویدیوهای خود اســتفاده کند. 
همین موضوع کافی اســت تا قیمت آن ســر به 
فلک بکشــد. به هر حال، این چهره های مشهور 
صنعت گیم طرفداران پروپاقرصی دارند که حاضر 
هستند برای شبیه شدن به الگوی خود هر کاری 
کنند، حتی پرداخت هزینه هــای هنگفت برای 
خریدن اسکین های مشابه. در برخی از اسکین ها 
از طراحی یا الگوهایی اســتفاده شده که شدیداً 
خاص هستند. برخی از اسکین ها صرفاً ترکیبی 
از رنگ ها و طرح های متفــاوت بوده و چنان زرق 
و برق دارند که انگار همین الان از کارخانه تولید 
سلاح بیرون آمده اند. برخی دیگر از اسکین ها هم 
طوری طراحی شــده اند که انگار سلاح از میدان 
نبرد برداشته شده و به همین دلیل، رویش خط و 

خش های زیادی دیده می شود.
   روش هــای مختلفــی برای بدســت آوردن 
اسکین های کانتر اســترایک 2 وجود دارد؛ یکی 
In-(  از مرســوم ترین ها، این گیــم دراپ هایی

Game Drop( اســت که رخ می دهد. به بیان 
ساده تر، وقتی یک رقابت به اتمام می رسد، بازی 

بصــورت تصادفی یک اســکین بــه کاربر هدیه 
می دهد. نکته جالب ماجــرا همین حفظ تعلیق 
است. کاربر نمی داند چه چیزی در انتظارش بوده 
و آن را به باز کردن یک کادوی تولد شــبیه کرده 
است. دومین روش، تبادل با دیگر کاربران است. 
اگر در اینونتوری )Inventory( خود اســکین 
تکراری یا اسکینی دارید که نمی خواهید نگهش 
دارید، می توانید آن را با اســکین مد نظرتان که 
دیگر کاربــران دارند تبادل کنیــد. روش دیگر، 
 Steam Community Market استفاده از
است. در صورتی که آشنایی ندارید، SCM یک 
بازار دیجیتالی بــوده و به کاربــران خود اجازه 
می دهد به خریــد و فروش یا تبــادل آیتم های 
مختلــف مانند کارت، ایمــوت )Emote(، پس 
زمینــه پروفایــل )Profile Wallpaper( و 
اسکین بپردازند. اگر قصد خرید از بازار دیجیتالی 
Steam Community Market را داریــد، 
می توانید از پول واقعی یا پول اســتیم اســتفاده 
کند. قیمتگذاری در SCM توسط کاربران صورت 
گرفته و هیچ نظارتی نیســت. بــه همین دلیل، 
همه چیز به میزان تقاضا برای یک آیتم و میزان 
کمیاب بودن یا نبودنش بســتگی دارد. اگر حین 

چرخیدن در آنجا بــا قیمت های عجیب و غریب 
برای آیتم هــای مختلف مواجه شــدید، اصلًا و 
ابداً تعجــب نکنید. اگر بخواهیــد مدهای کانتر 
استرایک 2 را تجربه کرده و انتظار داشته باشید 
اسکین های خاص، کمیاب و منحصربفرد نصیبتان 
شود، سخت در اشتباه هســتید. اگرچه احتمال 
رخ دادن چنین اتفاقی صفر نبــوده ولی نباید به 
آن دل ببندید. یکی از روش های بدســت آوردن 
اســکین های انحصاری و منحصربفرد شــرکت 
در تورنمنت ها و رویدادهای رســمی است. این 
تورنمنت ها و رویدادها معمــولًا جوایز مختلفی 
به برندگان خود اهدا می کننــد که یکی از آن ها 
اسکین هایی است که جای دیگر نمی توانید پیدا 
کنید. البته شرکت در تورنمنت ها و رویدادهای 
کانتر اســترایک 2 برای ما ایرانی ها مقداری که 
چه عرض کنم، تقریباً غیرممکن است. بنابراین، 
باید دنبال روش های دیگر مثل جعبه های سلاح 
)Weapon Case( باشــیم که انواع مختلف 
اسکین ها، از معمولی تا شدیداً کمیاب را در خود 
جای داده انــد. جعبه های ســلاح را می توانید با 
 Steam Community رفتن به بازار دیجیتالی

Market تهیه کنید. 

بازارداغکانتراسترایک
درآمدزاییدرمحبوبترینشوتراولشخصاینروزها
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   گزارش

آلمان احتمالا در بهترین و جذاب ترین بازی جام 
حذف شده و رونالدو هم با ناکامی با یورو وداع کرد.

ای کاش فینال بود
آلمان و اســپانیا وارد شــدند. مثل قهرمانان سرود 
می خواندند. مثل یک فینال پا به زمین می گذاشتند. 
برای یک فینال مهیا شــده بودند. همه چیز منتظر 
اولین گل بازی بود تا یک تیم عقب بنشــیند و ضد 
حمله کند و تیم دیگر بر گستره حملاتش بیفزاید. 
اســپانیا پیش افتاد تا آلمان همســو با سکوهای 
همچنان امیدوار بــه دروازه حریف بتازد و در عین 
حال زهر ضد حمــلات تیم دلافوئنتــه را به جان 
بخرد. امید در آستانه رنگ باختن به نظر می رسید. 
آلمانی ها با صورت های از یخ در آمده و سفید و رنگ 
و رو باخته و دست های حسرت بر سر بازی را دنبال 
می کردند. در حــال گفتن امــا و ای کاش بودند و 
تعویض طلایی ناگلزمن سرمربی تیمش را سربلند 
کرد. ویرتز ستاره نسل جدید تیم ملی آلمان شد و 
در واپسین دقایق بازی سکوها را منفجر کرد. انرژی 
منفی باخت خانگی در جــام جهانی 2006 مقابل 
ایتالیا در اســتادیوم، خیال انبوه هواداران ژرمن ها 
را می آزرد و قرمزپوش های اسپانیایی را بزرگ تر و 
مهیب تر نشــان می داد. زمزمه ها، انرژی های منفی 
و ترس ها کار خودشــان را کردند. ناگهان یک فابیو 

گروسوی دیگر از راه رســید تا یک میزبانی دیگر را 
به کام آلمانی ها تلخ نه بلکه زهر کند. دنی اولمو که 
گل اول را هم زده بود پاس گل داد تا مرینو تعویض 
طلایی دلافوئنته در پاسخ به تعویض ویرتز توسط 
ناگلزمن نام بگیرد و فابیو گروســوی به روز رسانی 
شده آلمانی های میزبان باشد. باز هم یک میزبانی 
دیگر، باز هم یک تیم از قسمت نیمه لاتین اروپا، باز 
هم دقیقه 119 و باز هم وداع با جام! این سرنوشت 
رقابت های خانگی برای آلمانی هاست. جام جهانی 
تلخ 2006 باز هم برای ژرمن ها تکرار شد. تاریخ یک 
متن را پس از 18 ســال برای آلمان بازخوانی کرد. 
آلمان جا ماند و اسپانیا چنان شادی مستانه سر داد 
که گویا جام قهرمانی را بالای سر برده. همین جا هم 
می توانیم به نشانه تحسین به آنها یک جام بدهیم. 
کدام حریف می تواند از پس این اســپانیا بر بیاید، 
وقتی آلمان موفق به عبور از سد آنها نشد؟ اسپانیا در 
ورزشگاه مرسدس بنز، مثل بنز آلمان را برد و کروس 

را در تاریخ تیم ملی کشورش بایگانی کرد.

جدال ارتش سایه ها
باید منتظر آتش بازی فرانســه و پرتغال بودیم اما 
هیچ پدیده آتشینی در این میدان ندیدیم. نمایش، 
نمایش مدعیان قهرمانی نبود. ســایه ای ستاره ها 
و نبرد ارتش سایه ها را تماشــا کردیم. فوق ستاره 

فرانســوی بیش از تــوپ و دروازه با ماســک روی 
صورتش درگیــر بود و به نظر می رســد هنوز با آن 
کنار نیامده است. فوق ستاره پرتغالی هم نشانه های 
پا به سن گذاشتن یا شاید نشانه های بازی در جایی 
به غیر از اروپا را به تصویر می کشــید. کریس شاید 
برای اولین بار باور کرده بود در مرز 40 سالگی است. 
شاید پس از مدت ها به سن و سالش هم اندیشید و 
تقلا نمی کرد. حتی پس از حذف اشک هم نریخت 
و این بار دل نازکش را در سیمای سرد و رنگ باخته 
صورتش از نگاه ها دور نگه داشت. رونالدوی بی رمق، 
پرتغال بی رنگ و رو، فرانسه افت کرده، امباپه درگیر 
با ماسک و یک مســابقه کمتر از ســطح انتظار را 
دیدیم. رونالدو هم آخرین بــازی اش در یورو را به 
شب هجدهم یورو 2024 موکول کرده  و این آخرین 
نمایش را نمی توانیم برای اسطوره تیم ملی پرتغال 
قهرمانانه توصیف کنیم. حسرت بزرگ تر اینکه گلی 
هم در این جام نزد و رفت! ای کاش ها، حسرت ها و 
دریغ ها در چهره همیشه خیره رونالدو به نمایشگر 
ورزشگاه، آرام گرفت و فرانسه به نیمه نهایی رسید. 
خروس ها باید به خودشان بیایند، نقاب را از چهره 
امباپه بردارند و فینالیست جام های جهانی باشند. 
موظفند از این نسخه فعلی خیلی بهتر عمل کنند 
تا در برابر اســپانیای دلافوئنته خودی نشان دهد و 

شانسی برای فینالیست شدن بیابند.

علی علیپور )لیگ هفدهم(
مهاجم پرسپولیس در لیگ هفدهم اجازه نداد بعد از مهدی 
طارمی عنوان آقای گلی به بازیکنی از تیمی دیگر برسد. او با 
19 گل در صدر جدول گلزنان ایستاد و به نظر می رسید بعد 
از این فصل فوق العاده لژیونر شود اما این اتفاق نیفتاد و او در 
پرسپولیس ماند و این بار باز زدن 14 گل، فقط دو گل برای 
آقای گل شدن کم آورد. در پایان این فصل هم خبری از لژیونر 
شدن نبود. باز هم در تیمش ماند و این بار 12 گل زد و بالاخره 
تصمیم گرفت از پرسپولیس جدا شود. علیپور به لیگ پرتغال 
رفت و به ماریتیمو پیوست. دو فصل در این تیم بازی کرد اما 
فقط 9 گل زد و در ادامه راهی ژیل ویســنته شد و بعد از دو 
فصل بازی برای این تیم و یک مصدومیت طولانی فقط 5 گل 
در کارنامه اش ثبت شد. پسرفتی که برای او رخ داد باعث شد 
تصمیم به بازگشت به لیگ برتر ایران بگیرد و احتمالا به زودی 

دوباره پیراهن پرسپولیس را خواهد پوشید.

کی روش استنلی و لوسیانو پریرا )لیگ هجدهم(
دو مهاجم برزیلی در یک فصل جالب موفق شدند با 16 گل 
به طور مشــترک آقای گل لیگ برتر ایران شوند. کی روش با 
پیراهن سپاهان آقای گل شــد و پریرا با پیراهن فولاد به این 

عنوان رســید. اما این آخرین فصل درخشش آنها در فوتبال 
ایران بود. کی روش استنلی فصل بعد فقط 7 گل برای سپاهان 
زد و عجیب این که پریرا هم همیــن تعداد گل را برای فولاد 
به ثمر رســاند. در فصول بعد هم روند گلزنی آنها بهتر نشد. 
کی روش به گل گهر پیوست و هرگز نتوانست درخششی را که 
در سپاهان داشت تکرار کند. فصل گذشته به وطنش برگشت 
و در یک تیم برزیلی فقط 4 گل زد! پریرا هم به مس رفسنجان 
رفت و دو فصل ضعیف را با 9 گل پشت سر گذاشت و دوباره 

به فولاد برگشت.

شیخ دیاباته )لیگ نوزدهم(
مهاجم مالیایی، با وجود شــروع ناامیدکننده و ضعیف و توام 
با مصدومیت و ناآمادگی، ناگهان موتورش روشــن شد و در 
پایان با زدن 15 گل با پیراهن اســتقلال آقای گل لیگ برتر 
شد. در پایان فصل زمزمه های جدایی اش شنیده می شد اما 
در اســتقلال ماند و هواداران این تیم امیــدوار بودند دوباره 
بدرخشد و آقای گل شــود اما یک فصل فاجعه بار در انتظار 
او بود. باز هم مصدومیت های متعــدد و ناآمادگی و دوری از 
تمرینات روی او تاثیر منفی گذاشت و در نهایت فقط دو گل 
برای استقلال در لیگ بیستم زد! بعد از دو فصل از استقلال 

جدا شد و به الغرافه قطر پیوست و شاگرد استراماچونی شد. 
در این تیم عملکرد بدی نداشت و در یک فصل 11 گل زد اما 
ظاهرا انتظارات از او بیشتر بود. در ادامه طی یک انتقال عجیب 
به پرسپولیس پیوست اما باز هم همیشه مصدوم بود و در طول 
فصل فقط 3 گل زد و در پایان فصل جدا شــد و در فصلی که 

گذشت بدون تیم بود!

سجاد شهباززاده )لیگ بیستم(
مهاجم اسبق استقلال، یک فصل رویایی را در سپاهان پشت 
سر گذاشت و توانست با زدن 20 گل صدرنشین جدول گلزنان 
شود. البته اگر می توانست عملکرد نیم فصل اول را ادامه دهد، 
قطعا رکورد گل های زده در یک فصل را می شکســت. او در 
نیم فصل دوم افت کرد اما با اختلاف زیاد با نفر دوم آقای گل 
شد. این آقای گلی اما ســرانجام خوبی نداشت. فصل بعد در 
ســپاهان تعداد گل هایش به اندازه انگشتان یک دست شد و 
بعد از این فصل بد، به استقلال آمد. هواداران استقلال امیدوار 
بودند او مشکلات خط حمله تیم شان را حل کند اما این اتفاق 
نیفتاد و او در پایان فصل حتی یک گل هم نزد! در لیگی هم که 
سپری شد به مس رفسنجان پیوست و در مجموع فقط 4 گل 

برای این تیم به ثمر رساند!

گادوین منشا )لیگ بیست و یکم(
چند سال قبل، با درخشش در پیکان به پرسپولیس پیوسته 
بود اما نه در این تیم و نه در عجمان امارات و استقلال تهران، 
نتوانست روزهای خوبش در پیکان را تکرار کند. البته حاشیه 

هم زیاد داشت. 
در لیگ بیستم به گل گهر پیوست و باز هم خبری از درخشش 
نبود. بعد از این فصل به شدت افت کرد و عملکردش باعث شد 
در پایان فصل از این تیم جدا شود و به مس رفسنجان برود. 
ر حالی که کسی انتظار نداشت، توانست با 14 گل زده، آقای 
گل شود. البته بیش از نیمی از این گل ها را از نقطه پنالتی به 
ثمر رســاند. اما این آقای گلی هم خوش یمن نبود و در فصل 
بعد افت کرد و فقط 3 گل زد. فصل قبل را هم در فولاد با فقط 

یک گل زده تمام کرد.

شهریار مغانلو ) لیگ بیست و دوم و بیست وسوم(
با عملکردی درخشان، دو فصل متوالی در سپاهان آقای گل 
شد. البته در همین دو فصل هم فرصت های زیادی را از دست 
داد. بعد از این دو آقای گلی متوالی انتظار می رفت به یک تیم 
اروپایی منتقل شــود اما ظاهر قرار است به الاتحاد کلبا، تیم 

ضعیف لیگ امارات برود و با مهدی قایدی همبازی شود.

این همه طلبکاری از کجا می آید؟
بدون شک علیرضا بیرانوند یکی از بهترین دروازه بان های تاریخ 

فوتبال ایران است که در سال های اخیر هم دروازه تیم ملی را 
بیمه کرده و هم توانسته نقش موثری در موفقیت های متوالی 
پرسپولیس داشته باشد، اما این دروازه بان هر چقدر در قفس 
توری خوب بوده به همان اندازه نشان داده میانه ای با اخلاق 
و رفتار حرفه ای در فوتبال ندارد و هرگاه با عملکرد خوبش 

تحسین ها را برانگیخته، همان موقع با یک رفتار عجیب تیشه به 
ریشه محبوبیتش زده و نشان داده بعد از سال ها هنوز نمی داند 

باید چگونه رفتار کند.
دروازه بان پرسپولیس که سال گذشته یک باره هوای جدایی 

از قرمزها به سرش زد و تا یک قدمی امضای قرارداد با استقلال 
هم رفت، بار دیگر به این تیم برگشت اما حالا در پایان فصل بار 

دیگر از این تیم جدا شده و صحبت های عجیبی هم مطرح کرده 
است. بیرانوند در شرایطی با پرسپولیس فسخ کرده که معتقد 

است بر اساس یک بند موجود در قرارداد این کار را انجام داده و 
در مقابل مدیران پرسپولیس قاطعانه می گویند تمام مطالبات 
این دروازه بان پرداخت شده و به صورت قانونی پیگیر حق خود 

می شوند.
اما نکته مهم تر از این موضوع، طلبکاری نهفته و آشکار در 

کلام بیرو است که در این سال ها علی رغم قراردادهای گزاف 
و پرداختی های مناسب، همیشه از طرفداران و باشگاه طلبکار 

بوده و معلوم نیست ریشه این لحن کجاست یا چه زمانی 
قرار است این طلب ذهنی او تسویه شود. بیرو در شرایطی با 
پرسپولیس قراردادهای متوالی بسته و هر بار خواسته رقم 

قراردادش افزایش پیدا کرده که همین چند سال قبل به هوای 
لژیونر شدن راهی بلژیک شد و در آنجا به نیمکت چسبید 
اما پرسپولیس با آغوش باز دوباره او را جذب کرد. پس از 

بیرو حواشی سال گذشته را پیش آورد اما باز هم قرمزها به 
درخواست های او تمکین کردند تا این بار با چنین رفتاری 

دوباره حاشیه ساز شود. این در شرایطی است که بیرانوند در 
چارچوب قانون فوتبال حرفه ای قرارداد بسته، مطالباتش 

را تمام و کمال دریافت کرده و هیچ طلبی ندارد که بخواهد 
بر سر هواداران منت بگذارد و هواداران هم همیشه چشم بر 

بی احترامی ها و رفتارهای خام او بسته اند و حامی مرد شماره 
یک تیم شان بوده اند. جالب اینجاست همین چند شب قبل، 
کریستیانو رونالدو فوق ستاره پرتغالی که بیرانوند همیشه پز 

گرفتن پنالی او را هم می دهد، در یورو 2024 یک ضربه پنالتی 
از دست داد و با اشک و عذرخواهی از هواداران دلجویی کرد اما 

به فاصله چند روز، بیرانوند بار دیگر با رفتار غیرحرفه ای خود 
نشان داد هنوز الفبای رفتار در فوتبال را بلد نیست. 

منبع: جماران
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فرق سوت پایان و سوت خطا را نمی دانی؟    ن

در این ستون درباره جواد خیابانی کم ننوشــته ایم. بارها از او بابت اظهارنظرهایش انتقاد کرده ایم. همین 
چند روز پیش بود که به عوض شدن نظرش درباره فساد در فوتبال ایران انتقاد کردیم. اما این بار می خواهیم 
درباره گزارش او در بازی آلمان و اسپانیا بنویســیم. احتمالا همه شما هم می دانید دقیقا درباره چه چیزی 
می خواهیم حرف بزنیم. به سبک گزارش او، به جملات تکراری او، به آب و تاب دادن بی دلیل او به بازی و به 
اشاره هایش به جام جهانی 2016! کاری نداریم. فقط و فقط می خواهیم درباره دقیقه 123 بازی حرف بزنیم. 
جایی که در واپسین ثانیه های بازی، یک خطا به روی بازیکن اســپانیا اعلام شد و جواد خیابانی در کمال 
تعجب اعلام کرد سوت پایان بازی زده شده و بلافاصله خداحافظی کرد و صدا و سیما هم شروع کرد به پخش 
تصاویر صحنه های مهم و حساس بازی! اصلا مگر می شود؟ این همه عجله برای چه بود؟ اگر حوصله گزارش 
بازی را ندارید، خب گزارش نکنید! خیابانی که تکلیفش روشن است، اما واقعا هیچکس در آن استودیو نبود 
که فرق سوت خطا و ســوت پایان بازی را بداند؟ اصلا این هم به کنار! مگر می شود داور سوت پایان بازی را 
زده باشد، اسپانیا، آلمان میزبان را حذف کرده باشد، اما بعد از سوت پایان هیچ کس شادی نکند؟ واقعا این 
را هم ندیدید و برای تان سوال نشد؟ البته استاد احتمالا امروز و فردا درباره این سوتی فاجعه بارش توجیهاتی 
خواهد آورد و کمی هم مزه خواهد ریخت و دوباره همین آش و همین کاســه. اما بینوا ما مردم و هواداران 

فوتبال که سال هاست که حرف مان به جایی نمی رسد و مجبوریم این ضعف و بی کیفیتی را تحمل کنیم.

مگر مجبورید سوپرجام برگزار کنید؟
بعد از قهرمانی ســپاهان در جام حذفی، مشــخص شــد که بازی ســوپرجام این فصل باید بین این تیم و 
پرسپولیس که قهرمان لیگ برتر شده برگزار شود. از همان روزها حرف و حدیث ها درباره این بازی شروع شد. 
ابتدا محل برگزاری بازی بود که مشخص نبود. چند استادیوم برای این بازی معرفی شدند اما در نهایت نه تنها 
مشخص نشد که این بازی باید در کدام شهر و کدام استادیوم برگزار شود، بلکه حالا زمان برگزاری این بازی 
هم تبدیل به یک دغدغه و چالش برای سازمان لیگ شده اســت. ابتدا قرار بود طبق روال ایران و همه دنیا، 
قبل از شروع لیگ برتر شاهد برگزاری این بازی باشیم اما حالا ظاهرا دوستان قصد دارند این بازی را بین دو 
نیم فصل لیگ بیست و چهارم برگزار کنند! این اولین بار نیست که بازی سوپرجام برای متولیان دردسر درست 
می کند. به جز یکی دو دوره، در سایر دوره ها، سوپرجام کلی حاشیه و جنجال درست کرده و کاملا مشخص 
است که دوستان اصلا دل شان نمی خواهد این بازی در تقویم سازمان لیگ قرار بگیرد. به همین دلیل است 
که اگر یک تیم در هر دو جام قهرمان شــود، خبری از برگزاری این بازی نیست. برخلاف سایر کشورها، که 
سوپرجام تبدیل به یک فرصت برای دیده شدن و درآمدزایی می شود و اخیرا این جام را با شرکت 4 تیم هم 
برگزار می کنند، در ایران این یک بازی فقط و فقط دردسر درست می کند! خب اساتید! مجبورتان که نکرده اند! 
وقتی به خاطر برگزار کردن یک بازی این قدر عذاب می کشید، بی خیالش شوید! وحی منزل که نیست. هم 

خودتان را راحت کنید هم روی اعصاب مردم و تیم ها راه نروید.

پایان تلخ 
دوست داشتنی ها

اسپانیا و فرانسه با عبور از 
میزبان و سلسائوی اروپا 

راهی نیمه نهایی شدند

»آقای گل« ها 
عاقبت  به خیر نمی  شوند

در فصول اخیر، کسانی که آقای گل لیگ برتر شده اند، به 
فاصله یکی دو سال به شدت افت کرده اند

نادر نامدار | آقای گلی اگر چه یک عنوان فردی قابل توجه است و در کارنامه یک بازیکن به عنوان 
نقطه عطف ثبت می شود اما گاهی تبعات چندان خوبی به دنبال ندارد و تصمیمات اشتباه، بزرگ ترین 
دلیل این تبعات است. بعد از مهدی طارمی، تقریبا هیچ آقای گلی در لیگ برتر ایران پیشرفت نکرد و 
به چیزی که می خواست نرسید. مرور سرنوشت آقای گل های اخیر لیگ برتر این نکته را اثبات می کند.

توضیح یوفا درباره صحنه مشکوک 
دیدار آلمان – اسپانیا

کمی قبل از شروع مسابقات یورو 2024، روبرتو روزتی رئیس کمیته داوران 
یوفا ویدئویی را با استفاده از نمونه ای به نمایش گذاشت که در آن توضیح داد 
در کدام قسمت ها پنالتی اعلام نمی شود. از جمله نمونه های نشان داده شده، 
اتفاقی شــبیه به وضعیت بازی یک چهارم نهایی بین تیم های ملی اسپانیا 
و آلمان بود که در دقیقه 106 بازی، ضربه جمال موسیالا هافبک ژرمن ها 
به دست مارک کوکوریا مدافع اســپانیا برخورد کرد، اما داور بازی آنتونی 
تیلور در این قسمت پنالتی اعلام نکرد. روزتی خاطرنشان کرد که در چنین 
صحنه هایــی داوران پنالتی اعلام نمی کنند و به عنــوان مثال به موقعیتی 
مشابه در بازی لیگ قهرمانان اروپا بین منچسترسیتی و لایپزیگ اشاره کرد 
که توپ به دست کاستلو لوکبا )مدافع لایپزیگ( خورد، اما داور اعلام پنالتی 
نکرد، چرا که دســت در حالت طبیعی به بدن نزدیک است و بازیکن سعی 

می کند از تماس با توپ جلوگیری کند.

کانادا حریف آرژانتین در نیمه نهایی کوپا شد
در ادامه مسابقات کوپا آمه ریکا 2024 که در کشور آمریکا در جریان است، 
از ســاعت 4:30 صبح شــنبه به وقت تهران تیم های ملی فوتبال ونزوئلا و 
کانادا در مرحله یک چهارم نهایی به مصاف هم رفتند که جدال دو تیم 90 
دقیقه با تساوی یک - یک پایان یافت و در ضربات پنالتی این کانادا بود که 
موفق شــد با نتیجه 4 بر 3 به برتری )در مجموع 5 بر 4( برسد و راهی دور 
بعد رقابت ها شود. جیکوب شافلبرگ در دقیقه 13 برای کانادا و سالومون 
روندون در دقیقه 64 برای ونزوئلا گلزنی کردند. کانادا با شکســت ونزوئلا 
حریف آرژانتین در مرحله نیمه نهایی این رقابت ها شد، دیداری که بامداد 
چهارشنبه به وقت تهران در ورزشــگاه مت لایف واقع در ایالت نیوجرسی 

برگزار خواهد شد.

تلفات سنگین ماتادورها برای رسیدن به نیمه نهایی
پیروزی شنبه شب تیم ملی فوتبال اسپانیا برابر آلمان در مرحله یک چهارم 
نهایی یورو 2024 برای این تیم به بهای از دست دادن چند مهره  کلیدی اش 
تمام شــد. ماتادورها سه شنبه شــب در حالی باید در مونیخ به مصاف تیم 
ملی فرانسه بروند که هافبک شان پدری را به دلیل مصدومیت زانو از دست 
داده اند. آسیب دیدگی ستاره بارســلونا در بازی شب گذشته او را در نیمه 
نخست مجبور به ترک میدان کرد. این اتفاق اما آنقدرها هم برای اسپانیا بد 
تمام نشد چرا که جانشــین او دنی اولمو گلزنی کرد. به همین شیوه انتظار 
می رود که ستاره لایپزیگ برای بازی بعدی مقابل فرانسوی ها نیز جای پدری 
را در ترکیب اصلی لاروخا بگیرد. علاوه بر پدری که دچار کشیدگی عضلانی 
شده اســت، لوئیس دلافوئنته برای بازی مقابل خروس ها دو بازی دیگر را 
هم در اختیار نخواهد داشت که هر دوی آنها از خط دفاعی هستند؛ یکی از 
آنها روبین لونرمان و دیگری دنی کارواخال است. لونرمان دواخطاره است و 
کارواخال هم در آخرین دقایق بازی مقابل آلمان کارت قرمز گرفت و اخراج 
شد. دلافوئنته برای پر کردن جای لونرمان می تواند از ناچو فرناندس استفاده 
کند اما در مورد دنی کارواخال هنوز مشــخص نیست که او چه تصمیمی 

اتخاذ خواهد کرد.

تصمیم رونالدو برای خداحافظی: هنوز معلوم نیست
تیم ملی پرتغال شــنبه شــب در مرحله یک چهارم نهایی رقابت های جام 
ملت های اروپای 2024 روبروی تیم ملی فرانســه به میدان رفت و پس از 
تساوی بدون گل در وقت های قانونی در ضربات پنالتی برابر این تیم شکست 
خورد. رونالدو در این دیدار هم در ترکیب اصلی تیمش حضور داشت و 120 
دقیقه با پیراهن تیم ملی پرتغال به میدان رفت، اما نتوانست مانع از حذف 
تیمش از یورو 2024 شود و بســیاری معتقد هستند که شاید این آخرین 
حضور او در یک تورنمنت مهم در ترکیب این تیم بود. این ســوالی بود که 
خبرنگاران پس از پایان این بازی هم از مارتینز پرســیدند و سرمربی تیم 
ملی پرتغال در پاسخ به آن گفت: »صحبت درباره این موضوع پس از پایان 
این دیدار خیلی زود است و هیچ تصمیم فردی ای در این زمینه از سوی او 
گرفته نشده است.« پیش از این سر الکس فرگوسن که رابطه بسیار نزدیکی 
با رونالدو دارد هم تاکید کرده بود که این احتمالًا آخرین حضور او در ترکیب 
تیم ملی پرتغال در رقابتی مهم است اما بســیاری از رسانه های پرتغالی و 
اســپانیایی پیش از این مدعی شــده بودند که او قصد دارد در جام جهانی 

2026 هم برای تیم ملی کشورش به میدان برود.

پایان پروژه بازگشت قایدی به استقلال
مهدی قایدی جزو بازیکن مدنظر جــواد نکونام برای حضور در تیم فوتبال 
استقلال بود، اما با وجود تلاش های صورت گرفته این انتقال انجام نخواهد 
شد. باشگاه استقلال با باشگاه شــباب الاهلی امارات نامه نگاری کرد، اما با 
این وجود کار به مسائل مالی نکشید، چرا که قایدی به مسئولان استقلال و 
همچنین نکونام اعلام کرده است که نمی تواند به این تیم بیاید. در واقع آن 
چیزی که مانع حضور قایدی در استقلال شده مشکلات شخصی این بازیکن 
است، نه مسائل مالی. با این شرایط باید پروژه بازگشت قایدی به استقلال 

را پایان یافته دانست.

دو پرسپولیسی در فهرست یحیی برای فولاد
بعد از انتخاب یحیی گل محمدی به عنوان سرمربی فولاد خوزستان، هنوز 
پیوســتن یا جدایی بازیکنی از این تیم قطعی نشده اســت، ولی مدیران 
باشگاه فولاد بر اساس خواســته های گل محمدی، فعالیت شان را در فصل 
نقل وانتقالات آغاز کرده اند. گل محمدی برای تقویت فولاد دست روی سه 
بازیکن خارجی گذاشته که یکی از آنها دروازه بان تیم ملی ازبکستان است. 
دیگر بازیکن موردنظر سرمربی فولاد، یکی از هافبک های تیم ملی گرجستان 
است که در جام ملت های اروپا هم حضور داشــت. دیگر بازیکن مورد نظر 
گل محمدی، یک هافبک آسیایی اســت و مدیران فولاد با این سه بازیکن 
در حال مذاکره هستند. گل محمدی نام دو بازیکن از پرسپولیس را هم به 
مدیران باشــگاه فولاد داده و از طرفی خواهان جذب محمدرضا سلیمانی 

مهاجم ملوان شده است.

استقلال در آستانه تمدید با دو ستاره تیم نکونام
یکی از بازیکنان کلیدی اســتقلال که آبی ها سفت و سخت خواستار حفظ 
او هستند، روزبه چشمی است. بازیکنی که به مهره ای تأثیرگذار در ترکیب 
تیم تبدیل شــده و در فصول اخیر و زیر نظر ســرمربیان مختلف، همواره 
بازیکنی مهم در تفکرات آنها بوده است. اســتقلالی ها در روزهای گذشته 
چندین جلسه را با چشمی برگزار کردند، ولی بدون نتیجه خاصی به پایان 
رسید. حتی پس از یک نشست میان طرفین، مدیر برنامه های این بازیکن با 
ناراحتی و بدون مصاحبه با خبرنگاران، ساختمان باشگاه را ترک کرد. پس 
از آن، استقلالی ها جلسات دیگری را نیز با این بازیکن و نماینده اش برگزار 
کردند و اکنون خبر می رسد که طرفین گام های مثبتی جهت تمدید قرارداد 
چشمی برداشــته اند تا پس از توافق نهایی، قرارداد این بازیکن نیز تمدید 
شود. صالح حردانی نیز دیگر مهره اثرگذار آبی هاست که در نیم فصل دوم 
لیگ بیست و یکم و با نظر فرهاد مجیدی از فولاد به استقلال پیوست. این 
بازیکن نیز پیشــنهادات خوبی از تیم های لیگ برتری دریافت کرده ولی 
اولویت او تمدید قراردادش است. مدیران باشگاه با حردانی نیز به نتایج خوبی 
رسیده اند و در صورتی که توافق نهایی صورت بگیرد و اگر اتفاقی غیرقابل 
پیش بینی رخ ندهد، قرارداد چشمی و حردانی با استقلال تمدید خواهد شد.

    گوشه و کنار مستطیل سبز
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